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فرصت از دست رفته!

بیش از۲.۵ میلیون ایرانی در سال به ترکیه سفر می کنند 
و این درحالیست که در اولین سال بعد از کرونا امکان تغییر وضعیت 

وجود داشت ولی مسئولان نتوانستند از این فرصت استفاده کنند 
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مبادا چند ماه بعد چشــم باز کنیم و ببینیم که 
مالکان برخی شرکت ها پول ها را به جیب زده 
و متواری شده اند و با عملیات متقلبانه پول ملت 
را به جیب زده و کارخانجات و فروشــندگان 
کالاها را مغبون و مردم و بانک ها را هم به جان 

هم انداخته اند. 
متأســفانه هر از گاهی سر و صدایی از طریق 
رسانه ها در جامعه بلند میشود که آهای، فلان 
شخص و یا فلان شرکت سر تعداد زیادی مردم 
کلاه گذاشته و صدها و یا هزاران میلیارد پول 
این جماعت را به جیب زده و متواری شــده! 
بعد از بروز اینگونه حوادث تازه اما و اگرها و 
سوالات متعدد شروع می شود که چرا اینطوری 
شد که آنطوری شــد؟ و همه به دنبال مقصر 
می گردند تا تمام کاسه و کوزه ها را بر سر آن 

بشکنند ! 
آخرین مورد این نوع کلاهبرداری ها که چند 
روز پیش سر و صدای زیادی در کشور و حتی 
در رسانه های خارجی برپا کرد، کلاهبرداری 
کمپانی( تحت  )کــوروش  بنام  مجموعه ای 
مالکیــت و مدیریت جوان ۲۷ ســاله ای بنام 

امیرحسین شریفیان بود. 
پس از علنی شدن این کلاهبرداری و فرار متهم، 
سوالات و اظهارنظراتی از این دست شروع شد: 
چرا دولــت جلوی کوروش کمپانی را زودتر 
نگرفت؟ چرا قوه قضائیه زودتر اقدام نکرد؟ چرا 
نیروی انتظامی و اداره اماکن هرگز به سراغش 
نیامد؟ چرا با شــرکتی که هرگز ثبت نشده و 
قلابی بوده برخورد نشد، در صورتی که مغازه 
کوچکی که پروانه کسب ندارد، فوراً تعطیل 
و پلمپ می شــود؟ چرا برای شرکت قلابی و 
سرباز فراری، حسابهای بانکی متعدد باز شده 
بود؟ چرا بــرای یک مجموعه قلابی این همه 
تبلیغ شد؟ چرا این تعداد سلبریتی صرف گرفتن 
پول هنگفت بــرای این کلاهبردار تبلغ کردند 
و مردم را گمراه نمودند؟ یک ســرباز فراری 
 چگونه از کشور خارج شد؟ و... ده ها سوال و 

اظهارنظر دیگر... 
وی تصریح نمود: اما هیچکس نگفت که چرا 
مردم اینقدر زود باور بودند؟ چرا باور کردند 
که شــخصی در راه رضای خدا می خواهد 
گوشی آیفون ۵۰ میلیون تومانی را به آنان ۲۰ 
میلیون تومان بفروشد؟! چرا کسی نمی گوید که 
ناآگاهی و بیش از آن، حرص و طمع زیاد، پول 
مردم را به باد داد؟ درکل تقصیر مالباختگان کمتر 

از تقصیر مسئولین نیست! 
آیا پس از چند روز که اوضاع آرام می شود و 
سر و صداها می خوابد، دوباره مردم و مسئولین 
همه چیز را فراموش می کنند و اوضاع را به حال 
خود رها می کنند و منتظر می مانند تا اتفاقات 
 و حــوادث جدیدی از همین دســت مجدداً 

رخ دهد! 
در همین راســتا باید عرض کنم هنوز برخی 
شــرکت ها در حال فعالیت می باشند که نوع 
فعالیت آنان مشکوک و دارای شائبه می باشد که 

جای بررسی دارد. 

مسئولین 
آگاه باشند

محمدرضا سبزعلیپور
رئیس مرکز تجارت جهانی ایران

سرمقاله

پیام غیر مستقیم  الیزه 
به کاخ سفید 

4وضعیت ایمن سازی بیمارستان های پایتخت به کجا رسید؟

ادامه در صفحه 2

کمتر از یک ماه به پایان سال زمان داریم اما هنوز 
مذاکرات مزدی ۱۴۰۳ آغاز نشده است؛ نشستِ 
ســی بهمنِ شورایعالی کار به بحث در مورد یک 
آیین نامه ی فرعی گذشــت و تلاش نمایندگان 
کارگری بــرای آغاز جدی مذاکرات دســتمزد 
تا امروز بی نتیجه مانده اســت. چرا محاســبات 
سبد معیشــت کلید نمی خورد؛ چرا وزارت کار 
اهتمامی برای برگزاری جلســات مزدی -حتی 
نشست های کارشناسانه ی کمیته دستمزد- ندارد 
و آیــا تا قبل از پایان ســال، افزایش مزد ۱۴۰۳ 
مصوب می شود؟محمدرضا تاجیک، از نمایندگان 
کارگری شورایعالی کار، در پاسخ به این سوالات 
به ایلنا می گوید: متاسفانه هنوز مذاکرات مزدی 
آغاز نشــده اســت؛ وزارت کار و دولت اهتمامی 
برای تعیین دســتمزد ندارنــد و باید گفت این 
چالشی ست که در سال های اخیر در دولت های 
مختلف کم یــا زیاد با آن روبــرو بوده ایم. عملًا 
یک ســاختار درســت برای تعیین دستمزد و 
مذاکرات مزدی برقرار نمی شود. براساس الزامات 
ماده ۴۱ قانون کار، مبنای تعیین دســتمزد نرخ 
تورم رســمی و هزینه های حداقلی زندگی ست 
که بازهم با اســتناد به داده های تورمی رسمی 
محاسبه می شود؛ آیا بهتر نیست تورم بهمن ماه 

مبنا قــرار بگیرد؛ تاجیک در این رابطه می گوید: 
یــک نگاه این اســت که مولفه هــای مزدی در 
اســفندماه محاسبه شود چراکه تورم در ماه های 
پایانی سال بیشتر خود را نشان می دهد و ما در 
عین حال، یک تصویر تقریباً شفاف از تورم سال 
آینده خواهیم داشــت؛ اما ایرادی که وارد است 
این اســت که هنوز جلســات کارشناسی سبد 
معیشت هم برگزار نشده است؛ در واقع محاسبات 
سبد معیشت کلید نخورده. به گفته این نماینده 
کارگری، مــا هنوز دورنمایــی از زمان برگزاری 
جلسات کمیته دستمزد و شورایعالی کار نداریم 
و نمی دانیم کجای کار ایستاده ایم.نماینده مجمع 
عالی نمایندگان کارگری کشــور در شورایعالی 
کار اضافه می کند: در ســال های گذشته تا قبل 
از اول اسفندماه، ســبد معیشت محاسبه و نرخ 
آن مصوب شده بود؛ ما معمولاً معیار محاسبه را 
داده های تورمی دی ماه قرار می دادیم و با استناد 
به این داده ها در بهمن ماه، کمینه ی هزینه های 
زندگی یک خانوار کارگری متوســط را محاسبه 
می کردیم. متاسفانه امسال ما جلسات کارشناسی 
کمیته دستمزد برای محاسبه نرخ سبد معیشت 
نداشتیم؛ نشســت های قبلی کمیته دستمزد به 

بحث در مورد مزد منطقه ای گذشت.

محسن جلیلوند، استاد روابط بین الملل دانشگاه 
در گفتگو با آفتاب یزد اظهارات »مکرون« و واکنش ها 
به احتمال اعزام نیرو به اوکراین را تشریح کرد

آیا تهران و ریاض وارد فاز جدیدی از رابطه شده اند؟ 

خطر اتحاد ایران و عربستان برای غرب
دکتر محمدرضا عارف:

اصرار وزارت ورزش 
بر ساخت استادیوم 120 هزار نفری

مردم بهترین تصمیم را 
در انتخابات 

اتخاذ خواهند کرد

خطر حمله »گاندو« 
در پی وقوع سیلاب 

در بلوچستان

کارشناسان: ساخت 
استادیوم های بزرگ 

منسوخ شده
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

در دوران نوجوانی ما مرســوم بود که قهرمانان 
وقتــی که در رشــته خود مقام اول را کســب 
نمودند؛هنگام ورود به وطن یا شهر و محل زندگی 
خود با اســتقبال مردم وطرفداران روبرو شــده 
و عــلاوه بر انداختن حلقه گل به گردن اینگونه 
افراد در بدو ورود، توسط طرفداران )بخوانید افراد 
اجاره ای( آنها بلند شده و بر قلمدوش آنها جلوس 
می کردند. البته نمی توان گفت همه طرفداران 
اســتیجاری بودند بلکه از هرقماش در بین این 
طرفداران حضور داشت مخصوصا اگر ساز و دهل 
زن در میان مســتقبلین حضور داشتند شور و 
هیجان در جمعیت حالت مضاعف پیدا می کرد. 
شعار ها مخصوصا بخش خلق الساعه آنها شور 
وهیجان ویژه ای به جمعیت میداد. قطعا شورای 
محترم نگهبان و اســتانداری ها و فرمانداری ها 
همسو با نهادهای ناظر، نظارت و ارزیابی حرکات 
و رفتارهــای طرفــداران و کاروانهای همراه، در 

مراجعه و عبور از شهر و روستاهای مختلف... 

سوار بر دوش 
موکلان

مجید ابهری
رفتار شناس

یادداشت-1

راه های متعددی برای فهمیدن درجات فقر در 
جامعه وجود دارد. یکی از راه ها طبعا مشاهده 

شاخص های اقتصادی است. 
راه دیگــر مقایســه ایــن آمارها بــا آمارهای 
کشــورهای هم ردیف ایران اســت. برای مثال 
بارهــا بنده بــرای اینکــه خواننــدگان بهتر 
متوجه شــوند از نظر رفاه، مردم کشورمان در 
چه وضعیتــی قرار دارند، آمارهــای اقتصادی 
موجود را با آمارهای اعلامی دو کشــور ترکیه 
و عربستان مقایسه کرده ام تا بهتر درک کنیم 
ازنظر شــاخص های توسعه و رفاه اقتصادی در 
چه وضعیتی قرار داریم. دلیل این هم که ایران 
را با این دو کشور مقایسه می کنیم به خاطر این 
است که روزگاری نه چندان دور این سه کشور 
یعنی ایران، ترکیه و عربستان در شاخص های 
اقتصادی نزدیک به هم و رقیب یکدیگر بودند 
که البته الان شرایط تفاوت های بسیاری کرده 
و کشــور تحریم زده ایران از دو کشــور دیگر 

جامانده و در این میان، سرعت عربستان نیز به 
سمت توســعه و رفاه اقتصادی شدت بیشتری 

گرفته است.
اما جدا از این بحث های آماری و قیاسی، حتی 
از بیلبوردهای ســطح شهر هم می توان متوجه 
شــد چقدر جامعه ایرانی فقیر شــده است. آیا 
تاکنون ســابقه داشــته اینقدر فروش قسطی 
انواع اجناس تبلیغ شــود؟ مردم ایران طی این 
ســال ها آنقدر فقیر و از نظر رفاهی پســرفت 
داشــتند که دیگر توان خرید نقد بســیاری از 
اجناس را ندارند و مجبورند به صورت قســطی 

خرید کنند.
البته ای کاش فقط این خرید قســطی مختص 
به فــرش، مبل، یخچــال و... بــود اکنون به 
درجه ای رســیدیم که در شهر تابلوهای خرید 
قسطی برخی از مایحتاج روزانه هم وجود دارد 
و حتــی دولت هم این شــب عید وام های ۲۰ 

میلیونی تحت عنوان خرید شب عید می دهد!
این ها نشــانه های بدی است؛ من به شخصه با 
دیدن این تابلوها و خبرها حالت خوبی بدست 

نمی آورم.
اما امیــدوار به آینده خوب نیز هســتیم. باید 

مسئولان بیشتر همت نمایند.

امیدواریم

سید علیرضا کریمی

یادداشت-2

ادامه در صفحه 4

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

تومور سی پی انگل، 
بیماری »پرعارضه« 
اما »قابل درمان«!
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رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی: 
خط قرمز ما برای انتخاب کاندیداها، مخالف دولت نبودن است

آقای حدادعادل؛
حمایت تام و تمام مجلس از دولت 

برای مردم نان و آب نمی شود!
صفحه 4

صفحه 2 2
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چرا مذاکرات تعیین مزد آغاز نمی شود؟
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آفتاب یزد: جنگ غزه که شــروع شــد بســیاری از ناظران متفق القول تاکید کردند 
که این جنگ می تواند بســیاری از معادلات منطقه را تغییر دهد و به نظر می رسد که 
چنین نیز شده اســت. قریب به پنج ماه از آغاز این جنگ می گذرد. جنگی که موجب 
شــهادت، مجروح و مفقود شدن بیش از ۱۰۰ هزار فلسطینی ساکن نوار غزه شده و به 
نمودی عینی از یکی از مرگبارترین جنگ های قرن بیست و یکم توسط رژیم آدم کش 
صهیونیستی تبدیل شده است. از هر منظر که بنگریم، جنگ غزه از حیث فجایع انسانی، 
رویدادی متاثرکننده است. با این حال، این جنگ از حیث راهبردی نیز حامل پیام های 

منطقه ای و بین المللی قابل توجهی بوده و هست. 
به عنوان مثال، این جنگ عملا پرونده توافقات ابراهیم و عادی ســازی روابط اسرائیل با 
کشورهای عربی و مسلمان را روانه بایگانی کرد و به دلیل وسعت جنایات صهیونیست ها 
علیه مردم غزه، آن را حاشیه نشین نموده و از دستورکار خارج ساخته است. در عین حال، 
این جنگ، اقبال عمومی به جریان های مخالف با آمریکا و اســرائیل در منطقه و محیط 
بین المللی را افزایش داده و چالش های جدی را پیش روی اردوگاه غرب و صهیونیست ها 

جهت تداوم کنشگری های میدانی شان در منطقه ایجاد کرده است. 
جدای از همه این ها، برخی تحلیلگران حوزه سیاست بین الملل بر این باورند که آینده 
جنگ غزه تا حد زیادی می تواند آینده روندها و نظم منطقه ای حاکم بر غرب آســیا را 
نیز تعیین کند. آینده ای که با توجه به شکست های پیاپی اردوگاه غرب و به طور خاص 
آمریــکا در قاره آفریقا و البته منطقه غرب آســیا، چندان برای رژیم اســرائیل و دولت 
آمریکا امیدوارکننده نیســت و به نظر می رسد بایستی آن را تابعی از تغییر کریدورهای 
قدرت جهان از غرب به شــرقِ عالم در نظر گرفت. موضوعی که به طور خاص در قالب 
تئوری پردازی های »جان میرشایمر«، نظریه پرداز و دانشمند شناخته شده حوزه روابط 

بین الملل و استاد دانشگاه شیکاگو آمریکا نیز مورد اشاره قرار گرفته است. 
میرشایمر بر این باور است که تغییر نظم جهانی کنونی از سوی قدرت های »چالشگر« و 
مخالف نظم موجود جهانی، از محیط های منطقه ای آغاز می شود و سپس ماهیتی فراگیر 
و جهانی پیدا می کند. از ایــن رو، جنگ های اوکراین و غزه نمودهایی عینی از حرکت 
جهان به ســمت یک نظم و سازوکارهای حکمرانی جدید را نمایندگی می کنند. با این 
همه یکی از نکات مهم و قابل تامل در بحبوحه جنگ غزه، رویکرد خاص و معنادار دولت 

عربستان در رابطه با ایران و محور مقاومت در منطقه بوده است. 
گویی پس از جنگ غزه، سعودی ها به نحو آشکار و عیان تری پالس های تقویت و پیوند 
روابط را به تهران ارســال کرده اند و انگار آن ها نیز در حال تطبیق دادن خود با نظم و 
ســازوکارهای حکمرانی تازه در محیط های منطقه ای و بین المللی هســتند. از این رو، 
عربستان سعودی به طور خاص در قالب ۲ اقدام معنادار، موضع خود در رابطه با تحولات 

جاری در منطقه غرب آسیا را اعلام کرده است. 

۱- عربستان سعودی و چراغ سبز به توسعه روابط ایران با اریتره و سودان
قبل از آغاز جنگ غزه شــاهد آن بودیم که طیف هــای مختلفی از دولت های عربی در 
منطقه، به واسطه انعقاد توافق تنش زدایی میان ایران و عربستان، به نوعی با چراغ سبزی 
واضح و آشــکار جهت توســعه روابط با ایران از سوی سعودی ها رو به رو شدند. در این 
راستا، تحلیل های مختلفی در مورد قریب الوقوع بودن تقویت و توسعه روابط میان ایران 

با کشورهایی نظیر مصر و اردن نیز به گوش می رسید. 
با این حال، این روند پس از آغاز جنگ غزه، سرعت بیشتری گرفته و شاهد آشکار شدن 
چشم اندازهای تازه ای در قالب آن هستیم. به طور خاص در مدت اخیر شاهد بوده ایم که 
کشورهای اریتره و سودان که هر دو از موقعیت راهبردی قالب توجهی در منطق شرق 
آفریقا و در مجاورت دریایی سرخ برخوردار هستند، از اراده خود جهت ارتقا روابطشان با 

کشورمان تا سطح راهبردی خبر داده اند. 
به گزارش فرارو، به طور خاص اریتره کشــوری اســت که همراه با یمن بر دریای سرخ 
اشراف دارد )و توسعه روابط ایران با این کشور به نوعی می تواند برگ برنده اعمال کنترلِ 
قابل توجه بر آبراه های منتهی به کانال سوئز را در اختیار کشورمان قرار دهد( و البته که 
سودان نیز یک کشور نفتی مهم در شرق آفریقا است که به دریای سرخ نیز راه دارد و از 

اهمیت زیادی در رقم زدن معادلات مهم در منطقه خارمیانه برخوردار است. 
جالب اینکه حتی در مدت اخیر گزارش های مختلفی دال بر این مسئله منتشر شده که 
ایران و عربستان نوعی اتفاق نظر در حل بحران و جنگ داخلی کنونی سودان را نیز دارند 
و در این رابطه رایزنی هایی هم میان دو طرف انجام گرفته و می گیرد. معادلاتی که همه و 
همه یک پیام را مخابره می کنند: سعودی ها با تغییر راهبردهای خود در رابطه با منطقه، 

به نوعی در حال تطبیق خودشان با واقعیت های جدید هستند و سعی دارند در فضایی 
نو، وزن خاص خودشان را جهت کنشگری بیابند. 

راهبرد جدید سعودی ها تا حد زیای ناشی از سرخوردگی آن ها از حمایت و کمک های 
غرب و به طور خاص دولت آمریکا به ریاض در شرایط بحرانی و وخیم است. مسئله ای 
که در طی ســال های گذشــته تا حد زیادی روابط ریاض-واشنگتن را به سمت سردی 
هدایت کرده اســت. حال توســعه روابط ایران و عربستان در منطق خاورمیانه می تواند 
چالش های جــدی را برای بلوک قدرت های غربی و حامیان منطقه ای آن ها نظیر رژیم 

اسرائیل ایجاد کند. 

۲- بازی معنادار عربستان در معادله یمن
اردوگاه قدرت های غربی و به طور خاص دولت آمریکا تلاش های زیادی را انجام دادند تا 
شاید عربستان را وادار و تحریک کنند که در بحبوحه اقدامات انصار الله یمن در دریای 
سرخ و تنگه باب المندب علیه کشتی های اسرائیل و یا کشتی هایی که عازم بنادر اراضی 
اشغالی هستند، علیه یمن وارد دور تازه ای از جنگ و تنش شود. در حقیقت این طیف از 

کنشگران عملا عربستان را در برابر یک انتخابِ تاریخی قرار دادند. 
با این حال، ســعودی ها به صراحت اعلام کردند که قصد ندارند وارد یک جنگ تازه با 
انصارالله شوند و توافق تنش زدایی که میان دو طرف حاصل شده را تضعیف کرده و نابود 
سازند. البته که انصار الله نیز در این رابطه هشدارهای لازم را به طرف سعودی داده بود. 
با این همه، انتخاب عربستان حاکی از این بود که ریاض به این باور رسیده که انصار الله 
یمن را نمی توان با بمباران از بین برد و این جریان ریشــه دارتر از آن چیزی اســت که 

بتوان با برخورد نظامی نابودش کرد. 
در این میان، سعوی ها به این مسئله نیز توجه داشته اند که هر مرتبه با انصار الله برخورد 
نظامی و سخت شده، این جنبش قوی تر از قبل ظاهر شده و توانسته خود را به عنوان 
یک جنبش انقلابی، قوی تــر از قبل تقویت کند و معادله تازه ای را رقم بزند. از این رو، 
ریاض بار دیگر یک نهَ بزرگ را به اردوگاه قدرت های غربی گفت و نشــان داد که قصد 
ندارد، روند تازه ایجاد شده با محوریت سیاست منطقه ای خود را تغییر دهد. مسئله ای 
که به ویژه در بحبوحه تضعیف موقعیت منطقه ای واشنگتن در منطقه غرب آسیا و کلیت 

خاورمیانه بیش از پیش از اهمیت برخوردار می شود. 
در این میان، ســعودی ها به شدت نگران این هستند که مبادا به واسطه همراهی آن ها 
با بلوک غرب و اســرائیل، تل آویو بتوانــد معادله بازدارندگی در منطقه را به هم بزند و 
چالش های جدی را در سطح منطقه ای ایجاد کند. موضوعی که صرفا برای محور مقاومت 
یک دغدغه نیست و می تواند حامل تهدیدات خاصی برای دیگر کشورهایی نیز باشد که 

قبل از جنگ غزه پیوندهای نسبتا خوبی را با رژیم صهیونیستی داشته اند.

مردم با حضــور خود بهترین تصمیم را در آوردگاه انتخابــات اتخاذ خواهند کرد و 
اجازه نخواهند داد نقشه های شوم جریان هایی که بدنبال تغییر جمهوری اسلامی و 
یک دستاوردی هستند یا خواب جریان های برانداز تعبیر شود. جریان اصلاحات یک 
جریان با تکثر دیدگاه ها و ایده های مترقی است که حامیان گفتمان اصلاحات قاعدتا 
باید به تصمیمات اتخاذ شده توسط مراجع تصمیم گیر این جریان احترام بگذارند و 

از طرفی به دلیل ذات تکثر گرا این جریان سیاسی نباید مانع از ارائه نظرات و ایده ها 
بعضا متفاوت با مراجع تصمیم گیر این جریان از جمله در موضوع انتخابات شــد و 
طرح نگاه های مختلف را نشان از تفرقه و اختلاف ارزیابی کرد که چه بسا فرصت بیان 

نظرات مطمئنا به قوام و استحکام بدنه جریان اصلاحات منجر خواهد شد. 
از این رو به نظر می رســد مردم فهمیم ایران مطمئنا با حضور خود بهترین تصمیم 

را در آوردگاه انتخابــات اتخاذ خواهند کرد و اجازه نخواهند داد نقشــه های شــوم 
جریان هایی که به دنبال تغییر جمهوری اسلامی و یک دست سازی هستند یا خواب 
جریان های برانداز تعبیر شــود که بی تردید حضور در این عرصه تاثیرگذار به اشکال 

مختلف می تواند موثر واقع شود. به امید فردای بهتر برای ایران عزیزمان. 
محمدرضا عارف

با شروع نهضت درختکاری درپهنه مرکزی پایتخت که از یکم اسفندماه آغاز و تا بیست و 
پنجم این ماه ادامه خواهد داشت، پیش بینی می شود بیش از ۶ هزار اصله نهال درختان 
مثمر در حیاط و باغچه منازل شــهروندان کاشــته و بدین صورت سرانه فضای سبز 

خانوارهای ساکن درمحدوده منطقه۶ تهران بالاتر خواهد رفت. 
به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه۶ تهران؛ نهضت درختکاری در پهنه مرکزی 
تهران از ســوی سازمان بوستان ها و فضای سبز شــهرداری تهران و به همت معاونت 
خدمات شهری و محیط زیست شهرداری این منطقه از اولین روز اسفندماه سال جاری 
آغاز شده و تا ۲۵ روزکاری ادامه خواهد داشت. دراین بازه زمانی علاوه براهدای انواع نهال 
به شــهروندان در مراکز آموزش وکلینیک های گل و گیاه اداره فضای سبز و همچنین 
کاشت انواع نهال در بوستان ها و فضاهای عمومی شهر، به شکل کاملا اختصاصی کاشت 
انواع نهال درختان مثمر در باغچه و حیاط منازل شــهروندان به صورت ویژه و رایگان 

انجام خواهد شد. 
ســید مرتضی روحانی شهردار منطقه۶ تهران دراین باره گفت: با اینکه از آغاز نهضت 

درختکاری درپهنه مرکزی تهران چند روزی نگذشــته، اما میزان استقبال شهروندان 
از این طرح نشــان می دهد که دربازه زمانی یکم تا بیست و پنجم اسفندماه بیش از ۶ 
هزار اصله نهال میوه در باغچه و حیاط منازل مسکونی غرس خواهد شد و ضمن اینکه 
کارشناســان اداره فضای سبز این منطقه نحوه نگهداری و مراقبت از این نهال ها را به 

خانواده ها آموزش و بروشورهای مربوطه را در اختیارشان قرار خواهند داد. 
روحانی اضافه کرد: مدیریت شهری با اجرای این طرح به دنبال رسیدن به چندین هدف 
است. اول اینکه سرانه فضای سبز شهر و محله افزایش پیدا خواهد کرد، دوم اینکه محل 
زندگی ســاکنان ســبز و خرم و باعث آرامش روحی و شادابی شهروندان خواهد شد، 
سوم اینکه فرهنگ درختکاری و مراقبت از فضای سبز در جامعه نهادینه شده و حس 

مسئولیت پذیری آنان نسبت به این قضیه ارتقاء پیدا می کند. 
حسن اختر دانش معاون خدمات شــهری و محیط زیست شهرداری منطقه۶ نیزکه 
مجری »نهضت درختکاری« درپهنه مرکزی تهران است درباره جزئیات آن گفت: از چند 
روز قبل از آغاز این طرح ویژه درمحلات چهارده گانه و نواحی شش گانه، اطلاع رسانی و 

تبلیغات میدانی در میادین و معابر پر رفت وآمد این منطقه را اجرا کرد تا شهروندان با 
راه های ارتباطی و چگونگی ثبت درخواست برای دریافت اینگونه خدمات مطلع شوند. 
بنابراین فقط کافیست شهروندان با شماره سه رقمی ۱۳۷ شهرداری تماس گیرند و با 
بیان مشــخصات فردی، نشانی محل سکونت و نیز اطلاعاتی در زمینه مساحت باغچه 
منزل مسکونی، منتظر اعزام کارشناسان و کارگران اداره فضای سبز باشند تا در اسرع 

وقت نسبت به غرس حداکثر۴ اصله نهال میوه در این محل ها اقدام کنند. 
اختر دانش افزود: همچنین شهروندان می توانند با مراجعه حضوری به مرکزآموزش گل 
و گیاه و کلینیک های اداره فضای سبز مستقر در محلات چهارده گانه درخواست خود را 
برای دریافت اینگونه خدمات اعلام و مشخصات و نشانی محل سکونت خویش را ثبت 
نمایند.  گفتنی است؛ معاونت خدمات شهری و محیط زیست شهرداری منطقه۶ تهران 
از یکم اسفندماه طرح اهداء وکاشت نهال میوه رایگان درباغچه و حیاط منازل شهروندان 
ساکن درمحدوده پهنه مرکزی تهران آغاز کرده و تا پایان ساعت کاری روز ۲۵ اسفندماه 

در خدمت ساکنان محدوده پهنه مرکزی تهران است

مسئولین آگاه باشند
ادامه از صفحه اول:

برخی از این شــرکت ها علی الظاهر در حال فعالیت سالم و بی شبهه می باشند و 
تبلیغات آنان نیز با صرف هزاران میلیارد، همه روزه در رسانه ها به چشم می خورد! 
البته هم اکنون تعدادی از ســلبریتی ها نیز برای شناساندن این شرکت ها و جلب 

اعتماد مردم برای این مجموعه ها تبلیغ می کنند! 
وی افزود: روش کار این شــرکت ها به این شکل است که کالای قسطی به مردم 
می فروشــند و در ازاء فروش کالا، از مردم چک های بلندمدت چندساله و ظاهراً 
بدون ســود و ضامن می گیرند! تا اینجای کار، همه چیز عادی است و خریدار و 

فروشنده هر دو راضی هستند! 
به نظر می رســد که این شــرکت ها کالاهای خود را هم به صورت امانی و یا 
بلندمدت از اشــخاص، شرکت ها و کارخانجات خریداری و تحویل می گیرند و 

پول نقدی نمی پردازند! 

اگر این شــرکت ها همه کالاهای خود را با اقســاط بلندمدت می فروشند و از 
هیچکــس پول نقد نمی گیرند، پس میلیاردها تومان پول تبلیغات را از کجا تأمین 

می کنند؟ 
شــیوه تأمین نقدینگی کلان این شرکت ها گاهی بدین شکل است که آنان طبق 
قراردادی که با بانک ها دارند، روزانه و یا هر هفته گونی گونی چک های دریافتی 
از مــردم را به بانک ها می دهند و بانک ها هم چک ها را خرید دین می کنند! یعنی 
پس از کسر سود، مبلغ چک ها را به شرکت ذی نفع می پردازند و شرکت ها از این 

طریق پولدار و صاحب هزاران میلیارد پول نقد می شوند!
اصطلاحاً بازاریان به این روش تأمین پول می گویند )خُرد کردن چک!(

مشکل اصلی از اینجا آغاز می شود که بانک ها هزاران میلیارد پول ملت را در ازاء 
هزاران قطعه چک مدت دار مردم آنهم بدون هیچ ضمانتی در اختیار شرکت های 
مذکور قرار می دهند! و از این پس، بانک ها می مانند و هزاران شخص بدهکار که 

چکهای شان در اختیار بانک ها می باشد! 
قطعاً همه چک ها ســر وقت وصول نمی شــوند و قطعاً بخشی از این چک ها 

برگشت می خورند و پس از آن، تازه دعوای بانک ها با مردم بدهکار آغاز می شود 
و کار به قوه قضائیه کشیده می شود! 

این وســط چه کسی برنده و پیروز میدان شده، قطعاً شرکت های فوق الذکر که 
هزاران میلیارد تومان پول ملت را از بانک ها تحویل گرفته و چاق و چله شده اند 
و در این میان بابت هیچ چیز به غیر از تبلیغات، پولی پرداخت نکرده اند! غالباً 

دفتر و فروشگاه های آنان نیز مالکیتی نبوده و اجاره ای می باشند! 
پس از همین لحظه ضروری و الزامی می باشــد تا رســانه ها جهت تبلیغ این 
شرکت ها آگاهانه عمل کنند و مسئولین و دستگاههای ذیربط نیز اوضاع و نحوه 
فعالیت این شــرکت ها را زیر چشم و تحت نظر قرار دهند تا خدایی ناخواسته 
سوءاستفاده و کلاهبرداری های بزرگتری از کلاهبرداری »کوروش کمپانی« در 

کشورمان رخ ندهد و نه تنها مردم بلکه هیچ شخصیت حقیقی و حقوقی
دیگری نیز متضرر و درگیر نشوند. 

هیچ شخصی مخالف تبلیغات سالم و کسب و کار سالم نیست و این یک هشدار 
است که باید جدی گرفته شود.

معــاون عملیات پلیس راهور تهران بزرگ گفت: ۵۱ درصد 
تصادفات در ســطح معابر به دلیل عدم توجه به جلو حین 
رانندگی اســت که یکی از عوامل می تواند بیلبوردها باشد. 
سرهنگ احسان مؤمنی معاون عملیات پلیس راهور تهران 
بزرگ در گفتگو با باشگاه خبرنگاران اظهار کرد: ۵۱درصد 
علل تصادفات شــهر تهــران به عدم توجه بــه جلو حین 
رانندگی بر می گردد. او ادامــه داد: این موضوع عدم توجه 
علــل مختلفی دارد؛ اعم از عــدم تمرکز و بی دقتی راننده، 
خوردن و آشــامیدن، اســتفاده از تلفن همراه و هر چیزی 
که موجب ســلب حواس راننده شــود. مومنی گفت: از آن 
۵۱درصد یکی از موارد تاثیرگذار در تصادفات دیدن مناظر 
اعم از بیلبوردها و غیره اســت به همین دلیل از نصاب های 
این تابلوهــا تقاضاهایی داریــم. او در ادامه بیان کرد: این 
بیلبوردها و تابلوهای تبلیغاتی باید در مکان های مناســبی 
تعبیه شوند. خصوصا در محورهای بزرگراهی جاهایی نصب 
شــوند که باعث وقوع حادثه و تصادفات نشــوند. جملات 

تبلیغاتی خیلی کوتاه و مختصر باشد تا راننده مجبور نشود 
که طولانی مدت مشاهده کند و حواسش پرت شود. مومنی 
گفت: این تابلوها باید طوری تعبیه شوند که در کوتاه ترین 
مدت راننده بتواند متوجه حق مطلب شــود و حادثه ای رخ 
ندهــد. او بیان کرد: هر وســیله نقلیه اعم از موتور، خودرو 
سواری و غیره می توانند با بی توجهی راننده به جلو موجب 
مرگ افراد و ایجاد صدمات و خســارات به خودروها شوند. 
گاهی اوقات این حواس پرتی ها در حین رانندگی تصادفات 
زنجیره ای خطرناکی را در اتوبان های تهران ایجاد کرده اند. 
مومنی گفت: باید از رنگ های مناســبی اســتفاده شــود 
کــه خطا دید ایجــاد نکند و در عین عمیــق بودن دارای 
کوتاه تریــن مفاهیم باشــد. برخی شــرکت ها از چراغ ها و 
نورهایی برای تبلیغات خود اســتفاده می کنند که موجب 
از بین رفتن دید کافی در حین رانندگی می شــوند که اگر 
نکات لازمــه را رعایت نکنند آن شــرکت مدنظر توبیخ و 

جریمه خواهد شد.

با توجه به بارندگی های اخیر و ســیلاب بــه وجود آمده به 
خصوص در جنوب اســتان سیســتان و بلوچستان احتمال 
خروج تمساح پوزه کوتاه )گاندو( از برکه وجود دارد که مردم 
باید به شدت مراقب باشند. محمدرضا علیمرادی اظهار داشت: 
پیرو بارندگی اخیر و ســیلاب به وجود آمده به خصوص در 
جنوب سیستان و بلوچســتان و با توجه به سرریزشدن آب 
سدهای پیشین، زیردان و رودخانه ها در منطقه، شرایط جوی، 
اســترس و تنش در حیات وحش به ویژه تمساح پوزه کوتاه 
)گاندو( احتمال خروج تمساح ها از برکه و اسیر شدن در امواج 
خروشــان آب و به تبع آن دور شــدن از زیستگاه اصلی شان 
وجود دارد. به گزارش تسنیم، مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان سیستان و بلوچستان افزود: در پی این شرایط از مردم 
تقاضا داریم نسبت به تردد در مناطق سیلابی، حاشیه رودخانه 
باهوکلات، هوتک ها، مرداب ها و مناطق حاشــیه ای که محل 
تجمع آب های راکد شــده، خودداری کنند. وی خاطرنشان 
کرد: به منظور پیشــگیری از وقوع حــوادث تلخ و حملات 

احتمالی حیات وحش به هم اســتانی ها توصیه می شود در 
زمان مشاهده هرگونه جانور وحشی گرفتار در مناطق مراتب 
را بــه نزدیکترین اداره حفاظت محیط زیســت اعلام و یا با 

سامانه شبانه روزی ۱۵۴۰ تماس بگیرند.

آیا تهران و ریاض وارد فاز جدیدی از رابطه شده اند؟ 

خطر اتحاد ایران و عربستان برای غرب

خبر
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۱۱۳۲- آیا اینکه قیمت دلار در ۲ سال 
۱۳ درصــد افزایش قیمت داشــته کم 
اســت؟ چرا گاهی مســئولان اقتصادی 
از کاهــش قیمت دلار یا تورم ســخن 

می گویند؟ 
۱۱۴۵- یک کارشناس مسکن در مورد 
زمان انتظار بــرای خرید خانه می گوید 
۱۰۰ سال باید منتظر بود. باید گفت کار 
از انتظار گذشته و خرید خانه غیرممکن 

شده است. 
۱۲۰۱- ایــن عیــدی ۲/۵ میلیونــی 
بازنشســتگان حتی پول خرید آجیل و 
میوه شب عید هم نمی شود. یاد روزهایی 
به خیر که با پول عیدی می توانســتیم 
اقلام زیــادی بخریم. پــول یک ارزش 

داشت. 
۱۰۲۰- آقــای امیر تتلو با آن ســبک 
زندگی و رفتارهایش و مسائل حاشیه ای 
وی مشــخص است که باید پرونده هایی 
داشــته باشــد که باید به آن رسیدگی 

شود! 
۱۰۳۱- پیروزی های تیم فوتبال ساحلی 
ما در مســابقات جهانــی غرورآفرین و 
بازان  امیدواریم ساحلی  بود.  امیدآفرین 

ما باعث شادمانی مردم شوند. 
۱۰۴۵- وزیر کشــور گفتند ۷۵ درصد 
تائید  مجلــس  انتخابــات  داوطلبــان 
صلاحیت شده اند. همه طیف ها و گروهها 

نماینده دارند. این خبر خوبی است. 
۱۱۰۳- بــا اینکــه ســخنگوی دولت 
گفته انــد حج عمره منتفی شــده اما با 
توجه به اخباری که منتشر شده امسال 
هم خبری از اعزام به حج عمره نیست. 
عنوان کردند مشکلات فنی با عربستان 

داریم! 
۲۱۱۵- بیشــتر اوقات وقتی برای خرید 
گوشــت تنظیم بازاری به فروشــگاه ها 
مراجعــه می کنیم یــا تمــام کردند یا 
بسته های دوکیلوگرمی دارند در حالی که 
شاید مردم توان خرید بسته دو کیلوگرمی 

را نداشته باشند. 
۲۲۴۵- قیمــت خودرو همچنان در مدار 
افزایش است. شــورای رقابت هم انگار با 
این افزایش قیمت ها مشکلی ندارد! توقع 
می رفت شورای رقابت نقش ترمز قیمت ها 

را بازی می کرد. 
۱۰۱۱- مرکز پژوهش هــای مجلس در 
صورت امکان لیستی از طرح های اقتصادی 
که مجلس برای بهتر شــدن اوضاع مردم 
به دولت پیشــنهاد داده ارائه کند تا مردم 

متوجه خدمات مجلس مردمی باشند. 
۱۱۴۵- مهاجران غیرقانونی باید هشدار 
مسئولان را جدی بگیرند و برای بازگشت 
اقدام کنند. کسی حق اقامت غیرقانونی در 

کشورمان را ندارد. 
۱۴۰۱- خداوکیلی باید به مردم حق داد 
که زیاد متوجه انتخابات نباشند. مگر مردم 
از مجلس فعلی چــه خیری دیدند که از 

مجلس آینده ببینند؟ 
۱8۲۱- دبیر شورای عالی فضای مجازی 
گفتند مصوبــه ممنوعیت اســتفاده از 
فیلترشــکن ها مخاطب عمومــی ندارد. 
خطاب مصوبه دســتگاه ها هستند. یعنی 

مربوط به عامه مردم نمی شود؟ 
۲۰۲۱- متأسفانه در مجلس آینده شاهد 
حضور اکثریتــی از افــراد و جناح هایی 
خواهیم بود که چندان مقبولیت عمومی 
ندارند. نگاهشــان بیشــتر حزبی است تا 
نگاه مردمی. چطور می توان به اینها امید 

داشت؟ 
۲۳۱۱- جامعه ما یک جامعه متکثر و با 
آراء و سلیقه متفاوت است مثل دهه های 
گذشته یکدست نیست. باید همه سلیقه ها 

و طیف ها را در نظر گرفت! 
۱۰۱۵- روزنامه کیهان یا مدیر آن عادت 
دارد هــر وقت کلامــی مخالف نظراتش 
بشــنوند به گوینده آن ســخنان بتازد و 

توهین کند یا افتراء بزند. 
۱۰۳۱- دیگر فوتبال مثل گذشته برای ما 
جذاب نیست وقتی در میادین بین المللی 
صاحب هیچ مقامی نمی شویم دیگر به این 
فوتبال نباید دلخوش کرد مگر ساختار این 

فوتبال دگرگون شود. 
۱۱۰8- به وزیر محترم ارشــاد از ســوی 
وزارت علوم جایزه سرآمد فرهنگی داده اند. 
مبارک شــان باشــد اما این کارها چقدر 

کارشناسی شده و مبنای علمی دارد؟ 
۱۱۲۰- این فوتبــال ما تا دچار تغییرات 
ســاختاری و بنیادی نشود مشکلات آن 
ریشه ای حل نشــود همین اش و همین 

کاسه است. به داد این فوتبال برسند. 
۲۰۱۰- مسئولان محترم توجه کنند که 
چقدر بــه خاطر نحوه عملکرد خود مورد 
توجه مردم هستند ارزیابی کنند که مردم 

چقدر از آنها راضی یا ناراضی هستند.
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

آغاز نهضت درختکاری درمنطقه6 تهران با اهدای نهال رایگان درختان مثمر

۶۰۰۰ اصله نهال میوه درباغچه شهروندان ریشه می دواند
سرانه فضای سبز خانوارهای پهنه مرکزی بالاتر می رود

دکتر محمدرضا عارف:

مردم بهترین تصمیم را در انتخابات اتخاذ خواهند کرد

خطر حمله »گاندو« در پی وقوع سیلاب در بلوچستانآیا بیلبوردهای سطح شهر حادثه ساز می شوند؟
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آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: یک استاد روابط بین الملل با تأکید بر این نکته که؛ در مذاکرات صلح، 
معمولاً به کشور مهاجم اهمیتی نمی دهند به آفتاب یزد گفت:»هدف اصلی آمریکا و غربی ها و قرسایشی 

کردن جنگ و کشانیدن روسیه در شرایط ویران شده، پشت میز مذاکره هستند.«
محسن جلیلوند می افزاید: من بعید می دانم غربی ها بعد از دو سال جنگ و کشمکش با پوتین در میدان 
جنگی به نام اوکراین، در نهایت تن به »صلح در برابر زمین« بدهند و ظن قوی تر آن است که صلح برای 

صلح گزینه ی محتمل تری باشد.
این اســتاد دانشگاه با اشاره به شــرایط روســیه از لحاظ اقتصادی و نیز وضعیت نظامی اظهار داشت: 
روس ها در وضعیت مناسب از نظر اقتصادی به سر نمی برند حتی اگر پوتین در مصاحبه با خبرنگار سابق 
فاکس نیوز خلاف این را گفته باشــد بازهم شــرایط روسیه با شرایط این کشور پیش از حمله به خاک 
 اوکراین اصلًا قابل قیاس نیست و مسکو در شرایطی حرف از ادامه ی جنگ می زند که از نظر اقتصادی 

و زیر ساختی شدیداً فرسوده شده است.

از »دیوانگی« تا »سبک سری نگران کننده«؛ �
    واکنش ها به اظهارات ماکرون در باره اعزام نیرو به اوکراین

امانوئل ماکرون، رئیس جمهوری فرانسه برای نخستین بار در اظهاراتی اعزام نیروهای غربی به اوکراین 
را در آینده »منتفی« ندانســت. این سخنان که به نوعی از تمایل آقای ماکرون برای مد نظر قرار دادن 
احتمال اعزام نیرو از ســوی کشورهای غربی به اوکراین و نیز سخت تر شدن موضع اروپا در برابر روسیه 

حکایت دارد بلافاصله با واکنش هایی در میان طیف های مختلف سیاسی در فرانسه روبرو شد.
امانوئل ماکرون این سخنان را در پایان کنفرانس بین المللی حمایت از اوکراین در پاریس ایراد کرد که 
با حضور ۲۱ رئیس کشور برگزار شد. رئیس جمهوری فرانسه ایده منتفی ندانستن اعزام نیروهای غربی 
به اوکراین را به عنوان فرضیه ای دور از دسترس مطرح کرد زیرا همانطور که وی به صراحت به آن اشاره 

کرد، متحدان اوکراین هنوز در این خصوص اتفاق نظر ندارند.
امانوئل ماکرون با این حال در پایان این نشست یادآور شد که »اگر این فرضیه برای رسیدن به هدفمان 
مفید باشد، همه چیز ممکن است.« مارین لوپن، رهبر گروه پارلمانی حزب راست افراطی اجتماع ملی 
در فرانسه نخستین فردی بود که به سرعت به این اظهارات واکنش نشان داد و ایده مطرح شده توسط 
امانوئل ماکرون را »جنگ طلبانه« خواند. خانم لوپن با انتشار توئیتی در این خصوص تصریح کرد: امانوئل 
مکرون نقش فرمانده جنگ را بازی می کند، اما این زندگی فرزندان ماست که او با این سطح از توجهی 

و ناآگاهی درباره آن صحبت می کند.«
سباستین شُنو، نایب رئیس حزب اجتماع ملی نیز در نشست عمومی مجلس سنای فرانسه گفت: »همه 
اینها مستلزم بحث و دریافت مجوز از سوی پارلمان است، این حداقل کاری است که باید قبل از تصور 

امکان اعزام نیرو در هر زمانی مد نظر قرار دهیم؛ ما باید بدانیم به کجا می رویم؟«
اولیویه فور، دبیر اول حزب سوسیالیســت فرانســه نیز با انتشــار مطلبی در شــبکه اجتماعی ایکس 
»سبک سری نگران کننده ریاست جمهوری« را محکوم کرد و افزود: »حمایت از مقاومت اوکراین، آری! 

اما جنگ با روسیه و درگیر کردن قاره دیوانگی است.«

هیچ چیز در جنگ منتفی نیست�
»دیوانگی«، واژه ای اســت که ژان لوک ملانشــون، رهبر »فرانسه تســلیم ناپذیر«، حزب چپ رادیکال 
فرانسه نیز آنرا برای توصیف پیشنهاد امانوئل ماکرون به کار برد. این سیاستمدار فرانسوی ساعتی پس 
از اظهــارات امانوئــل ماکرون در خصوص منتفی نبودن احتمال اعزام نیرو به اوکراین، این ســخنان را 

»غیرمسئولانه« خواند.
نامزد سابق انتخابات ریاست جمهوری در فرانسه در این خصوص یادآور شد: »فرستادن نیرو به اوکراین 
ما را در صف متخاصمان قرار می دهد؛... این لفاظی شــدید جنگ طلبانه از ســوی یک قدرت هسته ای 

علیه قدرت هسته ای دیگر، اقدامی غیرمسئولانه است.
ژان لوک ملانشــون ســپس تاکید کرد: »اکنون زمان آن فرا رسیده است که بر سر صلح در اوکراین با 

گنجاندن بندهای امنیتی متقابل مذاکره کنیم.«

برای اولین بار نیست!�
مرگ مغزی ناتو از اظهارات معروف مکرون است

 اگرچه در متن خبری که »یورونیوز« منتشر کرده، عنوان شده:» رئیس جمهوری فرانسه برای نخستین بار
 در اظهاراتــی اعزام نیروهای غربی به اوکراین را در آینده »منتفی« ندانســت.« اما محســن جلیلوند 
می گوید: مکرون پیشــتر نیز شــبیه این ادعاها را مطرح کرده بود و برای نخستین بار نیست که از این 

دست اظهارات را پیش روی رسانه مطرح می کند.
این اســتاد دانشگاه با اشــاره به این که قبلًا »مکرون« از »مرگ مغزی« ناتو سخن گفته بود و خواهان 
آن شده بود تا اروپا به دنبال »ناتوی اروپایی« باشد اظهار داشت: فرانسوی ها در زمان »دوگل« از بخش 
نظامی ناتو خارج شدند و تا زمان »سارکوزی« که فرانسه به بخش نظامی ناتو بازگشت، نقشی در مسائل 

نظامی ناتو بر عهده نداشت.
این تحلیلگر مســائل بین الملل با پرداختن به:»عدم حضور فرانسوی ها در ائتلاف علیه حوثی های یمن 
مثل بســیاری از دیگر کشورهای اروپایی« خاطر نشــان می کند: اساساً فرانسوی ها در این گونه مسائل 

خودشان تصمیم می گیرند و از برنامه ها و اهداف نظامی غرب پیروی نمی کنند.

پیام غیر مستقیم »الیزه« به »کاخ سفید«�
اخیراً ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا و از نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری ۲0۲4 در اظهاراتی عجیب 
مدعی شده بود؛ هر کشوری هزینه های ناتو را به اندازه ای که باید نپردازد پوتین را تحریک خواهم کرد تا به 
آن کشور حمله کند. این اظهارات در داخل امریکا و جهان با واکنش های بسیار منفی مواجه شد تا جایی که 

برخی مدعی شدند ترامپ همچنان به دنبال تضعیف ناتو و فروپاشی اتحادیه ی اروپایی است.
محســن جلیلوند با تأیید این مطلب که: گفته های مکرون می تواند پیامی غیر مســتقیم به کاخ سفید 
باشد؛ اظهار داشت: این مطلب را همیشه در خاطر داشته باشیم که فرانسوی ها دوست دارند مستقل از 

دیگر کشورهای اتحادیه اروپایی باشند.
وی ادامه می دهد: تنها دو کشــور در اتحادیه ی اروپا »چتر اتمی« دارند؛»بریتانیا و فرانسه« که همین 
مسئله به عنوان یک مزیت لابد این حق را به سران الیزه می دهد که چنین اظهاراتی را بی محابا بر زبان 
بیاورند. جلیلوند معتقد است: الیزه غیر مستقیم به کاخ سفید این پیام را ارسال می کند که: حتی بدون 

ناتو هم می توانیم از اروپا دفاع کنیم!
این اســتاد دانشگاه با اشاره به مخالفت گســترده ی اروپایی ها و فرمانده ناتو با این اظهارات مکرون به 
آفتاب یزد گفت: واقع امر این اســت که اتحادیه ی اروپایی حتی اگر خواسته باشد نیز توان تجهیز یک 

نیروی پیاده نظامی که بتواند با ارتش روسیه رو در رو شود ندارد.

اتحادیه اروپا مانند ناتو؛ تمام 28 عضو�
محســن جلیلوند در بخش دیگری از گفت و گوی خود با اشــاره به پروسه ی طولانی مدت عضویت 
ســوئد در ناتو با اعلام موافقت دیگر هنگام مجارستان تأکید کرد: قوانین اتحادیه ی اروپایی همانند 
ناتو اســت و هر تصمیمــی باید با اعلام موافقت تمامی اعضای این اتحادیه انجام شــود حال چگونه 
ممکن است برخی کشورها در اروپای شرقی با چنین موضوعی یعنی اعزام نیرو برای مقابله با ارتش 

روسیه موافقت کنند!؟

فرانسه خود را رهبر امنیتی اروپا می داند؟!�
محســن جلیلوند در بخش پایانی این گفت و گو با اشــاره به توان اتمی و قدرت فضایی فرانســه اظهار 
داشت: واقع امر این که، فرانسوی ها تلاش دارند تا خود را رهبر امنیتی قاره اروپا بدانند زیرا هم خود را 
دارای سلاح اتمی می دانند و هم کشوری قدرتمند در عرصه ی فضا نوردی به همین دو دلیل، می توان 
اظهارات مکرون را در راســتای همین خواســته و یا به تعبیری دقیق تر، ادعــا تحلیل کرد که رئیس 
جمهوری فرانسه می خواسته به اروپایی ها و غربی ها به خصوص آمریکا یادآوری کند که فرانسه یا خود 

را رهبر امنیتی اروپا می داند یا تلاش می کند خود را در چنین جایگاهی تعریف کند.

پیام غیر مستقیم  الیزه به کاخ سفید 

جلیلوند: 
نه صلحــی در کار اســت نه 
غربی ها  زمین«،  برابر  در  »صلح 
کردن  فرسایشی  با  می خواهند 
جنگ، روســیه را به طور کامل 
مســتأصل و منــزوی کنند در 
مذاکره  میز  پشــت  شرایطی 
بنشــینند که نتوانند امتیازات 

علیحده ای طلب کنند!

زلنسکی در سفری غیر منتظره راهی ریاض شد در عین 
حال اذعان کرد:»اروپایی ها نمی توانند وعده های شــان را 

عملی کنند«!

دبیرکل ناتو در پی اظهارات رئیس جمهور فرانسه درباره 
احتمــال اعزام نیروهــای نظامی کشــورهای اروپایی به 
اوکراین، گفت که برنامه ای برای اعــزام نیروی رزمی به 
این کشــور وجود ندارد،  »ینس استولنبرگ« دبیرکل ناتو، 
گفت که این ائتــاف نظامی قصد ندارد به میدان جنگ 

در اوکراین نیروهای نظامی اعزام کند

محسن جلیلوند، استاد روابط بین الملل دانشگاه در گفت و گو با آفتاب یزد اظهارات »مکرون« و واکنش ها به احتمال اعزام نیرو به اوکراین را تشریح کرد

 دست رد کشورهای ناتو به سینه ماکرون برای اعزام نیرو به اوکراین�
انگلیــس، آلمان، ســوئد و ایتالیا در واکنش به اظهارات رئیس جمهور فرانســه مبنی بر احتمال اعزام 
نیروهای رزمی به اوکراین، گفتند قصد انجام دادن این کار را ندارند. به گزارش ایسنا،  در پی اظهارات 
»امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانســه درباره احتمال اعزام نیروهای نظامی کشــورهای اروپایی به 
اوکراین، ســخنگوی نخست وزیری انگلیس اعلام کرد که این کشور هیچ برنامه ای برای اعزام گسترده 

نظامیان به اوکراین، جز »تعداد محدودی از کارکنان نظامی« برای حمایت از ارتش اوکراین ندارد.
 »امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانســه، روز دوشنبه و پس از میزبانی از نشست رهبران اروپایی در 
پاریس به خبرنگاران گفت: »امروز هیچ اتفاق نظری برای اعزام نیروها، به شیوه ای رسمی، وجود ندارد. 
اما از نظر پویایی، ما نمی توانیم چیزی را حذف کنیم. ما هر کاری که لازم اســت انجام خواهیم داد تا 

از پیروزی روسیه در این جنگ جلوگیری کنیم.«
رئیس جمهور فرانســه گفت: »ما باید وضعیت را بررسی کنیم و متوجه باشیم که امنیت جمعی ما در 
خطر است. ما باید سریع تر عمل کنیم. روسیه نباید پیروز شود، نه فقط به خاطر اوکراین، بلکه به این 

خاطر که ما با انجام این کار، امنیت جمعی خود را برای امروز و آینده تضمین می کنیم.«
خبرگزاری اسپوتنیک با اشــاره به واکنش انگلیس به اظهارات ماکرون، همچنین در این باره گزارش 
داد که »بوریس پیســتوریوس« وزیر دفاع آلمان نیز موضوع اعــزام نیروهای آلمانی به اوکراین را رد 
کرده و گفت: »حضور نیروها در میدان گزینه جمهوری فدرال آلمان نیســت. این یک گزینه نیست و 

نخواهد بود.«
پیستوریوس با تاکید بر این که اعزام نیروهای اروپایی تنها منجر به گسترش تنش ها خواهد شد، گفت: 
»من گمان می کنم که این نوعی خوراک فکری بود که توســط رییس جمهور ماکرون مطرح شد و تا 

جایی که می دانم، هیچ کسی از آن حمایت نکرد«.
افزون بر این، »اولف کریسترسون« نخست وزیر سوئد نیز گفت که این کشور هیچ برنامه ای برای اعزام 
نیروهایش به اوکراین ندارد. او بیان کرد: »ســنت فرانســه، سنت سوئد نیست. من به خواست فرانسه 
برای کمک به اوکراین احترام می گذارم. در حال حاضر، ما به نوع دیگری و از طریق تحویل تجهیزات 

پیشرفته در حال کمک به اوکراین هستیم.
»آنتونیو تاجانی« وزیر امور خارجه ایتالیا نیز در این باره گفت: »این ایده ماکرون است. به نظرم، وقتی 
درباره اعزام نیرو صحبت می کنیم، باید بسیار احتیاط کنیم، چراکه نباید کاری کنیم مردم فکر کنند با 
روسیه در جنگ هستیم. ما با روسیه در جنگ نیستیم. این ایده شخصی من است. من از اعزام نیروهای 

ایتالیایی برای جنگیدن در اوکراین حمایت نمی کنم«.
»دمیتری پسکوف« سخنگوی کرملین نیز تاکید کرد که »اعزام نیرو به اوکراین به نفع کشورهای غربی 

نیست. آن ها باید از این موضوع آگاه باشند.«

 سفر غیرمنتظره زلنسکی به عربستان�
رئیس جمهور اوکراین با انتشــار تصاویری در کانال تلگرام خود از ســفر به عربستان سعودی و برنامه 
دیدار با »محمد بن ســلمان« خبر داد.به گزارش ایســنا، »ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین 
با انتشــار پیامی در کانال تلگرامی خود از ســفر به عربستان ســعودی خبر داد و نوشت: برای ادامه 

گفت وگوی منظم با »محمد بن سلمان« ولی عهد عربستان سعودی وارد عربستان سعود شدم.
او در این پیام نوشت: »سال گذشته )میلادی( در جده نشستی در سطح مشاوران داشتیم که از منظر 
اجرایی مفید بود. حال به برگزاری اولین نشســت صلح نزدیک شــده ایم و روی تداوم حمایت فعال از 

سوی عربستان سعودی حساب می کنیم«.
رئیس جمهور اوکراین همچنین با اشــاره به تلاش های پیشین عربســتان برای تسهیل فرایند تبادل 
اســرا میان روسیه و اوکراین، در این پیام تلگرامی نوشت: »مسئله دوم این سفر بازگشت اسرا و افراد 
دیپورت شده است... مطمئن هستم که این دیدار پرثمر خواهد بود«. او همچنین اعلام کرد که در این 
سفر به رایزنی درباره همکاری های اقتصادی و مشارکت عربستان در بازسازی اوکراین خواهد پرداخت.

 ناتو: برنامه ای برای اعزام نیروی رزمی به اوکراین وجود ندارد�
دبیرکل ناتو در پی اظهارات رئیس جمهور فرانســه درباره احتمال اعزام نیروهای نظامی کشــورهای 
اروپایــی به اوکراین، گفت که برنامه ای برای اعزام نیروی رزمی به این کشــور وجود ندارد.به گزارش 
ایســنا،  »یانس اســتولنبرگ« دبیرکل ناتو، گفت که این ائتلاف نظامی قصد ندارد به میدان جنگ در 

اوکراین نیروهای نظامی اعزام کند.
خبرگزاری اســپوتنیک در این باره گزارش داد که استولنبرگ به آسوشیتدپرس گفت: »متحدان ناتو 
حمایتی بی ســابقه را به اوکراین ارائه می کنند. ما این کار را از ســال ۲0۱4 کرده ایم و از زمان حمله 
تمام عیار)روســیه( نیز آن را گسترش دادیم. اما هیچ برنامه ای برای فرستادن نیروز رزمی به میدان در 

اوکراین وجود ندارد«.

 تایم: اوکراین نمی تواند در جنگ پیروز شود�
»در فصل تابســتان ضدحمله اوکراین شکســت خورد و چند روز پیش روســیه توانست کنترل شهر 
آودیوکا را به دســت بگیرد که به عنوان بزرگترین دستاورد جنگی آن در ۹ ماه گذشته تلقی می شود. 
رئیس جمهور اوکراین مجبور شــد بی سروصدا این واقعیت نظامی جدید را بپذیرد و استراتژی کنونی 
دولت جو بایدن این است که دفاع اوکراین را تا هنگام انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده حفظ 

کند، به این امید که نیروهای روسی را در یک جنگ فرسایشی از پا دربیاورد.«
به گزارش ایســنا، اوکراین ۲ سال جنگ را پشت سر گذاشــته و در تاریخ بیست و چهارم فوریه وارد 
سومین سال جنگ خود شد؛ اما همچنان هیچ چشم انداز روشنی برای پایان این درگیری وجود ندارد 
و درحالیکه اوکراین با کمبود نیرو و مهمات مواجه است، روسیه به پیشروی و کسب دستاوردهای خود 
در میدان نبرد ادامه می دهد. مجله آمریکایی تایم در گزارشــی می نویسد: استراتژی دولت جو بایدن 
به اندازه کافی معقول و منطقی به نظر می رسد اما پیامد بسیار مهمی به همراه دارد که هنوز به طور 
جدی خود اوکراین و غرب به آن توجه نکرده اند. مفهوم قرار گرفتن اوکراین در حالت تدافعی حتی اگر 
موفقیت آمیز هم باشد، بدین معناست که سرزمین های تحت کنترل روسیه را باید از دست رفته تلقی 
کرد. روسیه در پای میز مذاکره، هرگز با تسلیم و تحویل سرزمین هایی که گرفته، موافقت نخواهد کرد.

این بدان معنا نیســت که باید از اوکراین خواسته شود قید سرزمین هایش را بزند زیرا این مسئله تحت 
هیچ دولتی از اوکراین ممکن نیست؛ اما همانطور که »ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین در رابطه 

با جنگ کریمه و شرق دونباس پیشنهاد کرد، مسئله ارضی باید برای مذاکرات آتی کنار گذاشته شود.
این مجله در ادامه می نویسد: بسیاری از اوکراینی ها در خفا آماده پذیرش شکست برخی از سرزمین ها 
به عنوان بهای صلح می شوند و دولت »جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا هم باید ایالات متحده را در این 
خصوص متقاعد کند. با این حال، حامیان پیروزی اوکراین درگیر امیدها و آرزوهایی هستند که طیف 
آن متفاوت اســت. برای مثال، »بن هاجز« ژنرال بازنشســته ارتش آمریکا تصور می کند که روسیه را 
می توان با استفاده از موشک های دوربرد شکست داد و حتی کریمه را پس گرفت اما این تصور حماقت 
است. اگرچه اوکراینی ها موفقیت قابل توجهی در برابر ناوگان دریای سیاه روسیه کسب کرده اند اما آنها 
برای پس گرفتن کریمه باید عملیات فرود آبی-خاکی عظیمی را انجام دهند؛ عملیات دشواری که از 

توانایی نیروهای اوکراینی فراتر است.
حالت »واقع بینانه تر« این است که با قرار گرفتن در حالت تدافعی در سال جاری میلادی، »اوکراینی ها 
می توانند خساراتی را به نیروهای روسیه وارد کنند« تا در صورت تامین تسلیحات بیشتر غربی، بتوانند 
در سال ۲0۲۵ با موفقیت ضدحمله ای را آغاز کنند. البته این مسئله به نحوه بازی مسکو بستگی دارد 

و کی یف و واشنگتن می خواهند وارد این بازی شوند.
تایم با اشاره به عملکرد روسیه در میدان نبرد تاکید می کند: استراتژی روسیه در حال حاضر متفاوت 
به نظر می رســد و نیروهای این کشــور اوکراینی ها را به نبردهای طولانی مدت برای مناطق کوچکی 
مانند آودیوکا کشــانده اند. روسیه با برتری خود در مهمات و تســلیحات، به سمت هر اوکراینی، سه 
گلوله شــلیک می کند و تا حدی به لطف متحدانش توانسته تعداد بسیار زیادی پهپاد را مستقر کند. 
این مجله در پایان درخصوص شانس پیروزی اوکراین می نویسد: برای اینکه اوکراینی ها در این جنگ 
شــانس پیروزی داشته باشند، به تعداد نیرو و مهمات بیشتری احتیاج دارند. این کشور که در ابتدای 
جنگ از این مزایا برخوردار بود، اکنون بازیابی آنها برایش بسیار دشوار است. علاوه بر این، دولت بایدن 
هشــدار می دهد بدون کمک های نظامی گســترده تر ایالات متحده، مقاومت اوکراین احتمالا در سال 
جاری ســقوط خواهد کرد. اما مقامات ایالات متحــده هم چنین باید بدانند که حتی اگر این کمک ها 
ادامه یابد، هیچ شانس واقعی برای پیروزی کامل اوکراین در سال آینده یا سال بعد از آن وجود ندارد. 
حتــی اگر اوکراینی ها بتوانند نیروهای خود را افزایش دهند، روســیه می تواند در مقابل دفاع خود را 
بیشتر کند. هم چنین، سرزمین های از دست رفته اوکراین دیگر از دست رفته اند و اگر ناتو حاضر نشود 
نیروهایش را برای جنگ با روسیه به اوکراین اعزام کند، عضویت این کشور در این ائتلاف بی معنی و 

بی کاربرد خواهد بود.

 زلنسکی: اتحادیه اروپا نمی تواند وعده هایش را عملی کند�
         تهدیدهای ترامپ علیه ناتو فقط »حرف« است

زلنسکی گفت اتحادیه اروپا نه تنها قول خودش را برای ارسال یک میلیون گلوله توپخانه به اوکراین تا 
ماه مارس ۲0۲4 محقق نخواهد کرد، بلکه احتمالا به هدف تعیین شده ۵۲0 هزار گلوله هم نمی رسد. 
به گزارش ایســنا، ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهور اوکراین در جریان یک نشست خبری در کی یف 
 گفــت: از آن یک میلیون گلوله توپی که اتحادیــه اروپا قرار بود به ما بدهد، ۵0 درصد که خیر، حتی

 ۳0 درصد هم به دستمان نمی رسد.
جوزپ بورل، رئیس سیاست خارجی اتحادیه اروپا ماه گذشته میلادی اذعان کرد این اتحادیه نمی تواند 
به وعده خود در ارســال یک میلیون گلوله ۱۵۵ میلی متری به کی یف تا مارس ۲0۲4 عمل کند. به 
گزارش راشــا تودی، بورل همچنین گفته بود که به دلیل تاخیــر در تولید، ۵۲ درصد از تعدادی که 
ماه مارس به اوکراین قولش را داده بود در پایان ســال جاری میلادی ارسال می شود. در همین رابطه 
رئیس جمهوری اوکراین همچنیــن افزود، بدون کمک های نظامی آمریکا، کی یف نمی تواند از کریدور 
حمــل و نقل دریای ســیاه دفاع کند که به کی یف اجازه می دهد میلیون هــا تنُ غلات را به بازارهای 
جهانی برســاند.یک ماه پس از خروج روسیه از یک توافق تاریخی که با میانجی گری ترکیه و سازمان 
ملل اجرایی شــد و به اوکراین اجازه می داد تا صادرات امن ۳۳ میلیون متریک تنُ غلات را از طریق 
دریای ســیاه انجام دهد، کی یف در اوت ۲0۲۳ یک کریدور حمل و نقل دریایی را در ســاحل غربی 
دریای ســیاه و در نزدیکی رومانی و بلغارستان به راه انداخت. رئیس جمهور اوکراین در ادامه مصاحبه 
خود با شــبکه خبری سی.ان.ان گفت: ما یک مســیر جدید در دریای سیاه ایجاد کردیم. این کریدور 
دریایی یک موفقیت بزرگ بود تا بتوانیم این غلات و ســایر تولیدات و محصولات کشاورزی را منتقل 
کنیم.وی البته هشدار داد اگر کنگره آمریکا ۶0 میلیارد دلار بسته امنیت جدید را تصویب نکند، آینده 
این مســیر جدید دچار مشکل می شود.رئیس جمهور اوکراین در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: 
کی یف و شــرکای بین المللی آن باید برای بازگرداندن کنترل کریمه به مبارزه ادامه دهند. این جنگ 
ظالمانه نوعی انتقام از ســوی روسیه علیه اوکراین است.زلنسکی در این گفت وگو همچنین از شرکای 
اوکراین خواســت تا برای تجدید کامل قوانین بین المللی مبارزه کنند و افزود: ما می توانیم این جنگ 
را با شــرایط خودمان پایان دهیم. ما می توانیم سرزمین و مردم خود را از اشغال بازگردانیم. می توانیم 
روســیه را بابت آنچه انجام داده، دادگاهی کنیم. اما این تنها زمانی اتفاق می افتد که ما مبارزه کنیم.

ولودیمیر زلنســکی همچنین گفت، باور دارد دونالد ترامپ کاندیدای ریاست جمهوری آمریکا مخالف 
هرگونه کمک بیشتر به کی یف اســت چون درکی از اهداف ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در 
جنــگ علیه اوکراین ندارد.وی با بیان اینکه اصلا نمی داند کــه چطور ترامپ می تواند طرف پوتین را 
بگیرد، ادامه داد: این غیر قابل باور اســت. ترامپ درکی از اهداف رئیس جمهور روســیه ندارد و او را 
نمی شناسد. می دانم که ترامپ با پوتین دیدار داشته اما هرگز با او وارد جنگ نشده بود. ارتش امریکا 
هرگز با ارتش روســیه نجنگیده است، برای همین من درک بهتری دارم. رئیس جمهور اوکراین گفت: 

تهدیدهای اخیر دونالد ترامپ علیه ناتو »فقط حرف است«.
او در مورد شــانس ترامپ برای انتخاب مجدد و در مورد اظهارات رئیس جمهور ســابق مبنی بر اینکه 
روســیه را تشــویق می کند به هر کشــوری که الزامات هزینه های ناتو را برآورده نمی کند، »تشویق« 

می کند، گفت: این فقط حرف است، من فکر می کنم همین طور است.
رئیس جمهــور اوکرایــن همچنین تاکید کرد که روســیه درک می کند اوکراین بــرای چه چیزی به 

تسلیحات دوربرد نیاز دارد و به طور خاص درباره موشک های بالستیک ATACMS نگران است.
بر اساس گزارش روزنامه نیویورک تایمز، تا اکتبر سال گذشته میلادی آمریکا حدود ۲0 موشک دوربرد 
ATACMS را برای اوکراین تامین کرده اســت. کاخ ســفید خاطرنشان کرد که موشک های مذکور 
را در اختیار اوکراین قرار داده اســت که می تواند هدفی را در فاصله ۱۶۵ کیلومتری هدف قرار دهد. 
رئیس جمهور اوکراین گفته است که کرملین هزینه کارزاری را پرداخت می کند که مدعی است ریاست  

جمهوری زلنسکی از ماه مه ۲0۲4 دیگر مشروع نخواهد بود.
زلنسکی همچنین گفت که امانوئل ماکرون، رئیس جمهور فرانسه اولین مقام ارشد گروه ۷ خواهد بود 
که در آینده نزدیک به اوکراین سفر می کند و روزنامه نگاران می توانند از او بپرسند که آیا فکر می کند 
زلنســکی همچنان یک رئیس جمهور قانونی در ماه مه خواهد بود یا خیر؛ زمانی که نخســتین دوره 

ریاست جمهوری او قرار است پایان یابد.

اخبار مرتبط 

فرانسوی ها در پی آن هستند تا خود را رهبر امنیتی اروپا معرفی کنند



عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی گفت: »سدسازی 
بی رویه در حوضه آبریز ارومیه« باعث مرگ دریاچه و تشــدید فرونشســت 
منطقه شده است. علی بیت اللهی؛ عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات وزارت 
راه و شهرســازی در گفت وگو با تسنیم، در رابطه با تأثیر بارندگی های اخیر 
در کشــور در کاهش نرخ فرونشست اظهار کرد: ۱۰۰ درصد بارش می تواند 
در کاهش فرونشست و حتی توقف آن تأثیرگذار باشد و اگر این بارش ها در 
جریان رودخانه ها جاری شــده، پایاب خودش را ســیراب کند و به دشت ها 
برسد اثرش را در تغذیه آب های زیرزمینی خواهیم داشت. وی با بیان اینکه 
اگر اقدامی نکنیم در اثر فشردگی لایه های داخلی زمین دیگر شرایط ترمیم 
از بین خواهد رفت، گفت: متأســفانه در بسیاری از موارد این آب های جاری 

با استفاده از بندها و سدهای مختلف محدود شده و جریان آب آن ها کنترل 
می شــود و متاسفانه انتظاری که از تغذیه آبخوان ها به دنبال بارش ها داریم 
اتفاق نمی افتد و در نتیجه اثراتی را هم از نزولات جوی به دنبالش هستیم، 
نخواهیم داشــت. عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی 
افزود: اگر این نزولات جوی با جریان مســتمر به سمت تالاب ها و دشت ها 
امکان نفوذ را داشــتند به یقین باعث تغذیــه آب های زیرزمینی، بالا آمدن 
سطح آب و یا حداقل جلوگیری از سطح ایستابی خواهند شد و اگر این امر 
اتفاق بیفتد، می تواند موجب توقف فرونشست زمین بشود. این زمین شناس 
با اشــاره به فرونشست در اطراف دریاچه ارومیه توضیح داد: به عنوان مثال 
سدهای زیادی بر روی رودخانه های منتهی به دریاچه ارومیه احداث شده اند 

کــه علاوه بر اینکه اجــازه نمی دهند جریان آب به ســمت دریاچه ارومیه 
برسد، عمل تغذیه دشــت ها و اراضی اطراف دریاچه را نیز منتفی کرده اند. 
در بازدیدی که اخیراً از ســاحل شــرقی دریاچه ارومیه داشتم، شکاف های 
عمیق فرونشست زمین در محدوده اطراف بندر شرفخانه قابل مشاهده بود. 
بیت اللهی تأکید کرد: هدایت آب های ناشــی از بارندگی ها به سمت دریاچه 
ارومیه باعث می شــود تا دریاچه تجدید حیات پیدا کرده و از فرونشست نیز 
جلوگیری شــود. وی با اشاره به فرونشســت اصفهان گفت: با قطع دائمی 
جریان زاینده رود وعدم تغذیه آبخوان های اصفهان از طریق همین مســیر 
رودخانه شــاهد این هستیم که این شــهر و مراکز جمعیتی اطراف آن که 
حدود ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر اســت دقیقاً بر روی پهنه فرونشستی قرار 

گرفته اند. عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی تصریح 
کــرد: ما چاه های غیر مجاز فراوانــی داریم که آب را مصرف می کنند و این 
به ســفره های آب زیرزمینی لطمه بسیار شدیدی وارد کرده است. به شرط 
اینکه این اســتحصال بی رویه متوقف شود، فرونشست کندتر و بلکه متوقف 
خواهد شــد. وی خاطرنشان کرد: لازمه این کار مدیریت و نظارت جدی بر 
برداشــت آب های زیرزمینی، تغذیه مصنوعی آبخوان ها و استفاده بهینه از 
نزولات جوی است که به ویژه در این روزها که نیاز آبی برای کشاورزی کمتر 
است فرصت بسیار خوبی برای تغذیه تالاب ها و اراضی اطراف و اراضی مسیر 
رودخانه هاست که می تواند هر کدام آن ها نقش مهمی در کاهش فرونشست 

زمین داشته باشد.

در پی ورود عوامل یک برنامه تلویریونی به قفس ببر باغ وحش صفادشت 
و حمله این گونه به یکی از آنــان، رئیس اداره حفاظت و مدیریت حیات 
وحش استان تهران گفت: ما آن جا حضور نداشتیم و نمی دانیم چه اتفاقی 
افتاده اســت. باغ وحش صفادشت در شهرستان ملارد و در ۵۰ کیلومتری 
شــهر تهران قرار دارد و حیوانات مختلفی مانند گوشتخواران، علفخواران، 
خزندگان، پرندگان و آبزیان در آن نگهداری می شوند. این باغ وحش طی 
سال های اخیر خبرساز بوده اســت و گونه های مختلفی مانند ببر، زرافه، 
گورخر و شــیردریایی در این مجموعه تلف شــده اند. به گزارش ایسنا، در 
اردیبهشــت ماه سال ۱۳۹۸ یکی از ســه زرافه ای که با تبلیغات بسیار از 
آفریقا وارد کرده بودند تلف شــد. ۲۹ دی ماه همین سال خبر تلف شدن 
یکی از ســه ببر باغ وحش صفادشت رســانه ای و اعلام شد مرگ حیوان 
 در شــرایطی اتفاق افتاده که قرار بود به باغ وحش بابلســر فروخته شود. 
 ۶ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۰ ســه راس گورخر آفریقایی شامل دو ماده و 
 یک نر از کشور هلند به ایران منتقل و پس از چند روز نگهداری در گمرک، 
۱۲ اردیبهشــت ماه به مرکز نگهداری حیات وحش صفادشــت در استان 
تهران منتقل شــدند و گورخر نر دقیقا یــک روز پس از انتقال یعنی ۱۳ 
اردیبهشت تلف شد. ۲۸ اردیبهشت ماه پس از گذشت سه هفته از ورود سه 
راس گورخر آفریقایی به ایران و دو هفته بعد از تلف شدن گورخر نر یکی 
از دو ماده گورخر آفریقایی نیز که باغ وحش صفادشــت در صفحه رسمی 
خود در اینســتاگرام از آبستن بودن هر دوی آن ها خبرداده بود تلف شد. 
پس از تلف شــدن یک قلاده ببر به علت آنچه که مشکلات کلیوی عنوان 
شــد همچنین مرگ دو راس گورخر و یک زرافه در مرکز نگهداری حیات 
وحش صفادشت، ۱۵ دی ماه ۱۴۰۰ خبر یک قلاده شیر دریایی که در پی 

تعطیلی دلفیناریوم برج میلاد در سال گذشته به این مرکز منتقل شده بود 
و جان خود را در این مرکز از دست داده بود، رسانه ای شد. سال ۱۴۰۱ نیز 
مرگ دو راس دیگر از زرافه های این باغ وحش منتشر شد. یکی از زرافه ها 
شــهریور ماه و دیگری دی ماه تلف شده بود. در جدیدترین اتفاق رخ داده 
در روز گذشــته دوشنبه )۷ اسفند( ویدئویی در فضای مجازی منتشر شد 
که در آن یــک گونه ببر در قفس به یکی از عوامــل برنامه ای تلویزیونی 
حمله ور شد. محمد کرمی درباره ورود عوامل یکی از برنامه های تلویزیونی 
به داخل قفس ببر باغ وحش صفا دشــت و حملــه این حیوان به یکی از 
آنان اظهار کرد: ما خودمان در آنجا حضور نداشتیم و نمی دانیم چه اتفاقی 
افتاده است؟ ورود عوامل صدا وسیما با هماهنگی ما نبوده بلکه با هماهنگی 
مسئول مرکزنگهداری حیات وحش صفادشت انجام شده است. از طرفی، 
چون از عوامل ما آنجا حضور نداشــتند ما نمی توانیم اظهار نظری در این 
خصوص داشــته باشــیم، ولی قاعدتاً ورود به قفس حیوانات فقط تنها با 
اجازه مربی می تواند صورت می پذیرد و سایر عوامل اگر بخواهند ورود پیدا 
کنند، ممکن اســت این اتفاق برایشان رخ دهد. وی اضافه کرد: شهرداری 
ملارد مســئولیت باغ وحش صفادشت را بر عهده ندارد و قرارداد پیمانکار 
آن نیز تمام شده و به یک شرکت خصوصی قرار است واگذارشود بنابراین 
ما منتظر انجام ســیر مراحل قانونی پیمانکار جدید در راستای تحقق این 
نقل و انتقال صورت هســتیم که باید مراحل قانونی آن طی شــود سپس 
پیمانکار به ما معرفی شــود. بعد بحث اصلاحاتی که قرار است انجام بشود 
را ما پیگیری می کنیم. کرمی در پایان گفت: این موضوع در حال بررســی 
است و در این راستا شهرداری نامه ای به ما ارسال کرده است که ما منتظر 

طی شدن مراحل قانونی آن هستیم.

سوار بر دوش موکلان
ادامه از صفحه اول:

... ارزشیابی رفتارها و تطابق آنها را با موازین فرهنگی و ارزشی ما در نظر خواهند 
داشت. محاسبه پول های خرج شده در دادن شام ها و نهارها، اجاره دفاتر وخودروها، 

کادوها و قربانی های بدبخت ذبح شده و ارکستر ها باید در ارزیابی صلاحیت های 
نمایندگان در نظر گرفته شوند.اخیرا به همه این رفتارهای نادرست وبعضا خلاف 
شرع وقانون حرکت دیگری نیز اضافه شده که از نگاه رفتار شناسی اجتماعی بسیار 
ناخوشایند وآزار دهنده می باشد.این رفتار نا مناسب بلند کردن نامزد مربوطه وسوار 
کردن وی به دوش برخی از حاضرین می باشــد. به فرض علاقه واصرار بعضی از 

طرفداران؛نامزد مورد نظر چرا باید بپذیرد که بردوش دیگران سوار شود؟ درصورت 
تقاضا واصرار حاضرین وی چرا باید دوش سواری مردم را بپذیرد؟ این همه کاغذ 
ورنگ وپارچه وســایر اقلام با بودجه چه کسانی فراهم می شود؟ درشرایطی که 
بعضی از دانش آموزان درشهرها وروستاهای کشور کفش ولوازم برای حضور در 
مدرسه ندارند چگونه یک فرد به خود اجازه می دهد که این همه هزینه را انجام 

دهد؟ در طول ۴سال چقدر حقوق ومزایا دریافت خواهند کرد؟در شهر کوچکی 
مثل زادگاه من ابهر بیش از ۳۰نفر به رقابت انتخابات ورود کرده اند. در کنار مجاری 
ومراکز ارزیابی صلاحیت های مختلف باید از نظر روانشناختی ورفتار نیز از نامزدها 
آزمون به عمل آید. تسلط به یک زبان خارجی )عربی، انگلیسی،فرانسه، المانی، 

چینی روسی(از اهم ضرورتها می باشد.

رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شــهر تهران با اشاره به ایمنی 
بیمارستان ها گفت: با بودجه های درون سازمانی مقوله ایمن سازی امکان پذیر 
نیست و نیازمند حمایت دولت و سازمان برنامه و بودجه هستیم. علی نصیری 
رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شــهر تهران درباره ایمن سازی 
ساختمان های ناایمن مطرح کرد: در خصوص ارزیابی ساختمان های ناایمن و 
بلندمرتبه مطالعات و اقدامات عمومی و قانونی صورت گرفته است. به گزارش 
مهر، وی افزود: حوادثی مانند گاندی دستگاه های دیگر را به فکر می اندازد و ما 
با همان ضرب آهنگ پرقدرتی که از ابتدا شروع کرده ایم کار را پیش می بریم 
و امیدواریم تا آخر امســال ساختمان های بازدید شده را از عدد ۴۰۰۰ عبور 
دهیم تا به حال حدود ۳۳۰۰ ســاختمان بازدید شــده است. رئیس سازمان 
 A،( پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران گفت: ساختمان ها در ۴ گروه
B، C، D( طبقه بندی شــده اند که گروه A ایمن هســتند، گروه B ایمنی 
کمتری دارند و در گروه C لایه سازی کم است و باید مقام سازی صورت بگیرد 
و ســاختمان های گروه D نیز به هیچ وجه قابلیت بهره برداری ندارند و باید 
تخریب شوند. وی ادامه داد: از جمله ساختمان هایی که موارد ناایمن در آن ها 
دیده شده، تعدادی از بیمارستان ها را شامل می شود، البته اغلب آن ها درجاتی 
از ناامنی را دارند، اما تعداد آن ها کم اســت. نصیری گفت: جلسه ای با حضور 
مسئولین وزارت بهداشت، دانشگاه های علوم پزشکی و نماینده دادستانی برگزار 
و سلسله تصمیم گیری هایی در خصوص ارتقای ایمنی بیمارستان ها در شهر 
تهران گرفته شد. رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران در 
خصوص ایمن سازی ســاختمان های بلندمرتبه اعلام کرد: تلاشمان در این 
دوره از مدیریت شهری این است که ارزیابی ایمنی ساختمان های بلندمرتبه 
شهر تهران را به نقطه ای برسانیم. وی افزود: همزمان با اعلام نتایج ما معطل 

نمی مانیم تا ۱۶۰۰۰ ارزیابی تمام شود، بلکه هرکدام که از گروه C و D هستند 
بلافاصله از طریق شهرداری مناطق ۲۲گانه و کمیته های ایمنی و رفع خطر 
در دســتور کار قرار گرفته می شوند و خطرات به مالک اطلاع رسانی می شود. 
نصیری در ادامه بیان کرد: یک نسخه از ارزیابی نیز به دادستانی ارائه می شود و 
در جاهایی که دادستانی نیاز به ورود دارد از ظرفیت آن ها نیز استفاده می کنیم. 
رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران از یک مشکل که در 
بحث بیمارســتان ها وجود دارد بیان کرد و گفت: متأسفانه سازمان برنامه و 
بودجه قائل به ارائه بودجه برای مقوله ایمن سازی بیمارستان ها نیست، برای هر 
کاری بودجه ارائه می شود، اما برای این کار به دستگاه ها گفته می شود که از 
منابع خود استفاده کنند و بودجه ای برای ایمن سازی داده نمی دهند. وی افزود: 
البته زمانی که ساختمان طی حادثه ای خراب شد، برای رفع این مسئله بودجه 
تخصیص می شود، اما برای ایمن سازی بودجه ای تعلق نمی گیرد، که در این 
زمینه باید تأمل صورت گیرد. نصیری اظهار کرد: در صورتی که شورای عالی 
مدیریت بحران تشکیل شود، در محضر رئیس جمهور در خصوص نیازمندی 
به بودجه جهت ایمن ســازی ســاختمان ها صحبت خواهیم کرد، چرا که با 
بودجه های درون سازمانی مقوله ایمن سازی امکان پذیر نیست. وی ادامه داد: 
ما نیازمند حمایت دولتی هستیم تا با حمایت جدی دولت، بیمارستان هایی که 
ساخت آن به چندین دهه قبل بر می گردد ایمن سازی آن ها انجام گیرد، چراکه 
دانشگاه علوم پزشــکی نمی تواند از بودجه داخلی خود صرف بازسازی کند، 
بودجه های داخلی به علت بالا بودن هزینه ها کفاف ایمن ســازی را نمی دهد. 
رئیس سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران در پایان از سازمان 
برنامه بودجه خواســتار شد تا فکری برای ارائه بودجه در مقوله صورت گیرد، 

چراکه از نظر وی بدون کمک های دولت این کار میسر نیست.

واکنش محیط زیست تهران به حمله ببر 
به یکی از عوامل برنامه تلویزیونی

وضعیت ایمن سازی بیمارستان های پایتخت 
به کجا رسید؟ 

آفتاب یزد - رضا بردســتانی: دولت از لحظه ی شروع پروسه ی انتخابات 
مجلس دوازدهم تا به امروز، بارها و به انحاء مختلف مدعی است؛ نه در انتخابات 
از نامزد خاصی حمایت می کند و نه به دنبال لیســت دادن است تا جایی که 
»سپهر خلجی« رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در جدیدترین اظهار نظر خود 
می گوید: »دولت برای پرشــورتر شدن انتخابات، همه اقدامات لازم را به عمل 

آورده است اما خود هیچ لیست و جریانی در انتخابات ندارد.« 
این شــیوه ی دولــت و ادعاهایی که در همین زمینه مطــرح کرده با آن چه 
حدادعادل به عنوان »خط قرمز« معرفی می کند در تضاد کامل است زیرا؛ این 
اقدام شورای ائتلاف در نهایت نمایندگانی که از این لیست راهی مجلس شوند 
را به نام »حامیان دولت سیزدهم« خواهد شناخت که نه تنها برای مجلس بلکه 

برای دولت نیز می تواند حواشی و چالش هایی به دنبال داشته باشد. 

< چه تضمینی وجود دارد؟! 
گفته ی آقای حدادعادل، از یک نظر هزینه تراشی توأمان برای دولت و مجلس 

است و اما از زاویه ای دیگر، صرفاً یک ادعا است به این دلایل: 

در  چهره هــا  از  بســیاری   - اولاً 
ادوار مختلف، از طریق لیســت ها 
و ائتلاف هــا راهی مجلس شــدند 
امــا در دوران نمایندگــی، نه تنها 
بر همان عهد پیشــین نماندند که 
بعضاً در جهت عکس لیســت ها و 
ائتلاف هایــی که بودن در آن باعث 
حضور در مجلس شده بود حرکت 
کرده اند. بارزترین نمونه را می توان 
در مجلس دهم دید همانجایی که 
بســیاری از طریق لیست امید بر 
صندلی سبز بهارســتان نشستند 
و در بســیاری موارد علیه اهداف و 

برنامه ها و تصمیمات فراکسیون امید در مجلس موضعگیری کردند
ثانیاً - به شــرط صحت این ادعا، خود این قیــد مخالف با جایگاه نمایندگی 

در مجلس است و عملًا نمایندگان را 
در انجام وظایف قانونی و محوله، یا 
دچار محدودیت و معذوریت می کند 
و یــا در نهایت نماینــده را مجبور 
می کند بر خــلاف تعهداتی که به 

حامیان خود داده، رفتار کند
ثالثاً - این که یک نماینده، هنوز راه 
به مجلس نیافته باشد خود را موظف 
به حمایت از دولــت کند می تواند 
تبعات منفی بــرای آن نماینده در 
پی داشته باشد چه بسا باعث کاهش 
آراء و حتی عدم موفقیت در انتخابات 

مجلس شود
رابعاً - این نمایندگان )حتی اگر تمامی لیســت راهی مجلس شوند( به نوعی 
خود را وامدار دولت و حمایت از دولت خواهند دید، همین مســئله در نهایت 

باعث به حاشیه رانده شدن برخی چهره ها خواهد شد ضمن آن که برای دولت 
نیز چنین شــرط و تعهدی بدون اغماض، دردسر ساز خواهد بود کما این که 
امضا نامه برای دعوت از رئیســی برای اعلام کاندیداتوری در ریاست جمهوری 
۱۴۰۰، حواشــی بســیاری برای مجلس یازدهم به وجود آورد و بســیاری از 
نمایندگان مجلس یازدهم که بعضی از امضاء کنندگان همان نامه بودند نیز این 

کار را سنجیده و عاقلانه ندانستند
خامســاً - »حمایت از دولت« یا »علیه دولت« نبودن به شرط پذیرفته شدن 
در یک لیســت انتخاباتی تبدیل شدن عملًا با اصل استقلال و تفکیک قوا در 
تضاد اســت ضمن آن که این شرط گذاری مصداق بارز »قصاص قبل از جرم« 
است چه، مگر بقیه ی نمایندگان قرار است همگی علیه دولت باشند که شورای 
ائتلاف چنین »خط قرمز« بی معنایی را به عنوان یک شرط مهم ذکر می کند؟ 
سادســاً - عموماً انتقادهایی که از مجالس در ادوار مختلف شــده و در آینده 
نیز خواهد شــد این که، نمایندگان مجلس به جای وکیل مردم بودن، وکیل 
دولت ها بوده اند )وکیل الدوله به جای وکیل المله(، این حرف آقای حداد عملًا 

نمایندگان لیست شورای ائتلاف را در برابر مردم قرار داد! 

رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی: خط قرمز ما برای انتخاب کاندیداها، مخالف دولت نبودن است

آقای حدادعادل؛
حمایت تام و تمام مجلس از دولت برای مردم »نان و آب« نمی شود!

گزارشچهارشنبه  9 اسفند 1402    شماره  6805 4aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی )شانا( گفت: انقلاب اسلامی در طول 45 سال گذشته با 
حضور مردم و با فداکاری مردم برقرار مانده است.  به گزارش ایسنا، غلامعلی حداد عادل بعد از ظهر 
سه شنبه - 8 بهمن 1402 - در نشست خبری در تسنیم اظهار کرد: انقلاب اسلامی فرصتی برای 
مردم ایران است. انقلاب اسلامی ایران از روز نخست مردمی بوده به دست مردم با همت مردم و با 
فداکاری مردم به پیروزی رسیده است. در طول 45 سال گذشته با حضور مردم و باز با فداکاری مردم 
برقرار مانده است.  وی افزود: این انقلابی است که با بیش از 200 هزار شهید و یک میلیون جانباز و 
آزاده در جنگ مردمی بودن خودش را ثابت کرده است. یکی از جنبه های مردمی بودنش برگزاری 
انتخابات مکرر است که از اصل نظام در نظرخواهی سال 1۳58 با رأی مردم بوده است و این رأی مردم 
همواره برقرار بوده است. ملتی که انقلاب را به وجود آورده با رأی خودش آن را ادامه داده است.  وی 
در بخشی از این نشست با بیان این که »احزاب و تشکل ها وظیفه دارند کاندیداهای اصلح را به مردم 
معرفی کنند« ادامه داد: ما هم به عنوان شورای ائتلاف فهرستی عرضه کردیم و معتقدیم که انتخاب 

نهایی با خود مردم است. 

< قالیباف در لیست نهایی، مورد توافق همه بود
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی )شانا( هم چنین با بیان این که »قالیباف در لیست 
نهایی، مورد توافق همه بود.« ادامه داد: خط قرمز ما برای انتخاب کاندیداها، مخالف دولت نبودن 
است چون دولت آقای رئیسی را از خودمان می دانیم و حمایت از دولت را وظیفه خود می دانیم.  
وی اظهار کرد: ما مجلسی نمی خواهیم که نقطه مقابل دولت باشد بلکه باید مددکار دولت باشد. 
در مجلس آینده باید بین نمایندگان وفاق و همکاری برقرار باشد. البته باید پاکدست و متخصص 
هم باشند.  وی در تشریح ساز و کار انتخاب لیست شورای ائتلاف توضیح داد: ما از حدود 6 ماه 
پیش از اواخر شهریورماه فعالیت انتخاباتی خود را در سراسر کشور آغاز کردیم و بیش از 2500 
نفر در وبگاه شورای ائتلاف ثبت نام کردند طی دو مرحله تعیین صلاحیت های شکلی و ماهوی در 
وزارت کشــور و در شورای نگهبان سرانجام 1200 نفر باقی ماندند در شورای ائتلاف که داوطلب 
قرار گرفتن در فهرست ما بودند.  حدادعادل خاطرنشان کرد: با همه 1200 نفر مصاحبه انجام شد 
و مصاحبه بر حسب تخصص های این داوطلبان افراد متخصص رشته خودشان با آن ها مصاحبه 
می کردند و نمره می دادند 250 نفر از دل این 1200 نفر بیرون آمدند.  وی افزود: در گام دوم با این 
250 نفر مصاحبه تخصصی-سیاســی کردیم و از این 250 نفر به 90 نفر رسیدیم و این 90 نفر در 
شورای انتخاب متشکل بود از شورای مرکزی ائتلاف منهای افرادی که نامزد مجلس شده بودند 
به اضافه ده نفر شخصیتی که اضافه شده بودند. سرانجام از این 40 نفر 20 نفر انتخاب کردیم.  وی 
هم چنین درباره نبودن برخی نمایندگان فعلی در فهرست شانا گفت: این موضوع دلایل خاصی 
ندارد مثلا نبودن خانم الهیان در فهرســت ما به این معنا نیست که مثلا نمره منفی داده باشیم. 
شــورای ائتلاف بنا داشت در فهرست خودش نسبت به دوره قبل تحول ایجاد کند. حداد عادل 

گفت: آقای دهنوی در فهرســت ما بود و ما هم بنای بر تغییر ایشان نداشتیم اما جبهه پایداری 
از ایشان خواست برای رسیدن به وحدت انصراف دهد )با جایگزینی نبویان( و او به نفع وحدت 
انصراف داد.  حداد عادل همچنین در پاســخ به این سوال که چرا پیرهادی جایگزین دهنوی در 
فهرست نشده است، توضیح داد: آقایان پایداری تاکیدشان برای وحدت، حذف آقای دهنوی و 
جایگزینی آقای نبویان بود پس اگر آقای پیرهادی را جایگزین میکردیم باید درفهرســت فرد 
دیگری را برای جایگزینی آقای نبویان حذف میکردیم.  وی تاکید کرد: آقای دهنوی برای رسیدن 
به وحدت انصراف داد نه برای آنکه نفرآخر وارد لیست شود.  وی در بخش دیگری از این نشست 
اظهار کرد: مجلس یازدهم مجلس موفقی بود و امیدواریم مجلس دوازدهم مکمل آن بخصوص در 
حوزه اقتصادی و ساماندهی فضای مجازی باشد. مهمترین انتظار ما از مجلس دوازدهم پافشاری 
بر اصول انقلاب و تلاش برای تحقق سیاست های کلی مد نظر رهبری است که مجلس یازدهم را 

انقلابی نامیدند. 

< فهرست شانا ترکیب متوازنی از جوانی و تجربه است
وی در بخش دیگری از این نشست به خصوصیات و ویژگی های فهرست شانا اشاره کرد و افزود: از 
۳0 نفر فهرست شانا 6 نفر خانم هستند و میانگین سنی فهرست 42 سال است. تعدادی از روحانیون 
و خانواده شهدا و فرزند شهید و ایثارگر و جانباز نیز در فهرست شانا حضور دارند.  حداد عادل افزود: 
در لیست شانا 16 نفر ســابقه نمایندگی دارند و 14 نفر برای اولین بار معرفی می شوند که ترکیب 
متوازنی از جوانی و تجریه است.  وی در پاسخ به این انتقاد که اکثریت فهرست شانا از نمایندگان یا 
از خویشاندان مسئولین هستند، گفت: این از عجایب روزگار ماست که اگر کسی خویشاند مسئولی 
باشد، سند جرم اوست. ما در تعیین فهرست همه افراد و حتی آن ها که سابقه نمایندگی دارند را 
نیز از رهگذر مصاحبه انتخاب کردیم. حتی برخی نمایندگان شــهرهای دیگر را نیز که به دلایلی 
نمی خواستند در شــهر حوزه خودشان باشند به این علت که برای مجلس مفید می دانستیم، در 

فهرست قرار داریم مثل آقایان بحرینی و سلیمی. 

< کسی به قطار ایستاده سنگ نمی زند
حداد عادل درباره انتقاد های مطرح شده در مورد موضوع پدرخواندگی در جریان های انقلاب گفت: 
انتخابات صحنه رقابت است و هر حرفی زده می شود. حالا برخی انصاف دارند و برخی هم ندارند و 
کسی هم به قطار ایستاده سنگ نمی زند. قطار شورای ائتلاف چون درحال حرکت بوده، زخم زبان 
هم میخورد.  وی معتقد است: کسانی که کنایه می زنند، اگر در لیست قرار می گرفتند، باز هم از این 
حرف ها می زدند؟  رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی همچنین درباره برخی تخریب های 
غیراخلاقی در رقابت های انتخاباتی گفت: بنای ما تخریب دیگران و پاســخگویی به دشنام ها و 
افتراهای نیست و تصور ما این است که مردم عموما عقلانیت را بیشتر از هیجانات کاذب می پسندند. 

و ما نیر شکست را وارد شدن به فضای غیر اخلاقی میدانیم. 

< به همه نامزدها گفته بودیم کسانی که مایلند در فهرست ما باشند در فهرست های دیگر نباشند
وی در پاسخ به سوالی در مورد اعتراض یزدیخواه که جایگزین نفر اول از حوزه شهر ری نشده است، 
توضیح داد: در این دوره شهر ری و اسلامشهر را به منزله دو شهرستان جدا از تهران در نظر گرفتیم و 
همان سازوکاری که در مورد شهرستان های شانا اعمال کرده بودیم به این دو منطقه اعمال کردیم. از 
شهرری نفر اولی به ما معرفی شد که 11۷ رأی آورده بود و شورای انتخاب هم با توجه به رأی بالای آن 
نفر اول را برای قرار گرفتن در فهرست پیشنهاد شد. منتها در آخرین ساعت شورای نگهبان نظرش 
در مورد آن فرد عوض شــد و به ما اطلاع دادند.  وی یادآور شد: ما به همه نامزدها گفته بودیم که 
کسانی که مایلند در فهرست ما باشند در فهرست های دیگر نباشند اما آقای یزدیخواه در لیست های 
دیگر نیز حضور پیدا کرده بود. پس وقتی صلاحیت نفر اول رد شد به شورای ائتلاف شهرری اطلاع 

دادیم و آقای یزدی خواه چون در چند لیست دیگر بود رد شدند و به نفر سوم رسیدیم. 

< شانا اولین بار در انتخابات ۹۸ فعال شد
حداد عادل درباره ائتلاف های جمنا و شانا هم گفت: جمنا اصلا در انتخابات مجلس هیچ وقت لیست 
نداده و در سال 96 در انتخابات ریاست جمهوری شرکت کرده است نوبت قبل انتخابات مجلس در 
سال 98 هم شورای ائتلاف بود که لیســت داد. شانا در 98 اولین بار در انتخابات فعال شد آن هم 
به صورت شورای ائتلاف بود که هر ۳0 نفر ما انتخاب شدند. شورای ائتلاف انقلاب اسلامی بین ۳0 تا 
40 نفر شامل شخصیت های فعال سیاسی، دبیران احزاب، تشکل ها و نمایندگان و فعالان رسانه های 
و تعدادی از نمایندگان مجلس هستند. انتخاب هر فرد جدیدی با رأی شورا صورت می گیرد. شورای 
ائتلاف ما در سراسر کشور فعال بوده و جزئیات فعالیت از 98 تا 1402 در کتابچه ای در دست انتشار 
است.  وی در پاسخ به سوالی درباره میزان مشارکت در انتخابات با بیان این که »، اظهارنظر قطعی 
نمی توان کرد« افزود: من خودم احتمال می دهم که میزان مشارکت در حد قابل قبول باشد، البته 
تصدیق می کنیم به دلیل تحریم های ســنگین که ها بیش از 12 سال بر ملت ایران تحمیل شده، 
درصدی از مردم به دلیل مشکلات اقتصادی، تورم، گرانی و بیکاری در رأی دادن شرکت نمی کنند.  
وی در پاسخ به سوال دیگری گفت: درست است که رعایت حجاب مستلزم اعتقاد است و حجاب 
یک امر شرعی است که وقتی کسی معتقد باشد، آن را رعایت می کند. جمهوری اسلامی ایران یک 
جمهوری سکولار نیست و بر پایه دین استوار شده است. انقلاب اسلامی یک انقلاب دینی بوده و 
حکومت ما حکومت اسلامی است و آنچه در اسلام حرام شده، حکومت ما هم آن حکم را در جامعه 
اجرا می کند. فعالیت فرهنگی لازم اســت ولی هر امر فرهنگی باید یک قانون هم داشته باشد. در 
قانون عفاف و حجاب سعی شده کسانی که می خواهند حدود شرعی و اسلامی را بشکنند، با قانون 
مواجه باشند.  رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی )شانا( گفت: زنان ایرانی در حالی که 
کسی مزاحم آن ها نیست هم به حجاب علاقه مندند و علیرغم تبلیغات دشمن از یکسال و نیم پیش 
که خواستند زنان حجاب بردارند، درصد کمی از زنان در کل کشور هستند که رعایت نکرده باشند و 

قانون هم با توجه به این واقعیت ها تدوین شده است. 

حداد عادل: خط قرمز ما برای انتخاب کاندیداها، مخالف دولت نبودن است |

»سدسازی بی رویه در حوضه آبریز ارومیه« باعث مرگ دریاچه و تشدید فرونشست منطقه شده است



آفتاب یزد - جواد لگزیان: در حالی که غرب مدرنیته را مختص 
فرهنگی و اجتماعی خود قلمداد می کنــد، »مارتین ژاک« معتقد 
است هیچ چیزِ ذاتاً اروپایی در مورد آن وجود ندارد و جدا از حادثه  
زایــش مدرنیته در اروپا، مدرنیته هیــچ ارتباط خاصی با آن قاره و 

تمدن آن نداشت و ندارد.
»ژاک« در کتــاب »وقتی چین بر جهان حکم می راند: پایان دنیای 
غرب و زایش نظم نوین جهانی« با پژوهشــی دقیق نشان می دهد 
در طول نیم قرن اخیر که مدرنیته در شــرق آســیا ریشه دوانده و 
از تجــارب مدرنیته ی غربی بهره مند شــده اســت، بیش از اینکه 
شبیه سازی  مدرنیته غربی باشــد، بسیار متمایز است و نهاد، آداب  
و رســوم، ارزش ها و ایدئولوژی هایی را ایجاد می کند که بر اســاس 
تاریخ و فرهنگ بومی شکل گرفته  است. ما شاهد ظهور مدرنیته های 
جدیدی هستیم که از تجربه ی غرب اقتباس می کند، اما موفقیت 
آنها نهایتاً به ظرفیتِ تحرک بخشی، ساخت و دگرگونی عناصر بومی 
وابسته است و اصالت آنها در داشتنِ این ویژگی است و البته در این 

مبحث مدرنیته چینی با هشت ویژگی کاملا متمایز است.
»مارتیــن ژاک« دلیــل موفقیــت مدرنیته چینی را مانند ســایر 
کشورهای آسیای شــرقی و اول از همه ژاپن در روشی می داند که 
توانسته با آن آموخته های خود از غرب و همسایگان شرق آسیا را با 
موفقیت با تاریخ و فرهنگ خود ترکیب کند، طوری که منابع بومیِ 
پویایی خود را به کار گرفته و راه را بر آنها باز کرده  است. ویژگی های 

اصلیِ مدرنیته چینی از نگاه »ژاک« هشت مورد هستند.
۱- چین واقعاً »دولت   ـ  ملت« به معنای ســنتی کلمه نیست بلکه 
»دولت  ـ   تمدن« اســت. اکثر داشــته های چینِ امروز ــ از روابط 
اجتماعی و آداب  و رسوم گرفته تا شیوه های زیست، احساس برتری، 
اعتقاد به دولت، تعهد به وحدت  ـ ـ  محصول تمدن چینی اســت تا 
تجســم اخیر آن به عنوان دولت ملی. چین در سطحْ یک »دولت   ـ 
 ملت« نشــان می دهد، اما در عمقِ لایه های تاریخی اش یک »دولت  

ـ   تمدن« است.
۲- چین در مناســبات خود با شرق آســیا ذیلِ سیستم »دولت  ـ 
  خراج« عمل خواهد کرد تا سیســتم »دولت  ـ   ملت«. هرگونه تغییر 
بنیادین در موقعیت چین در منطقه و به تبع ماهیت مناسبات بین 
چین و کشورهای همسایه اش، می تواند شاهد خوبی بر بازگشت به 
یک رابطه خراج گونه باشد، البته در یک صورت بندی جدید و مدرن.

۳- نگرش چینی ها نســبت به نژاد و قومیت کاملًا متمایز اســت. 
چینی های »هان«)یک گروه قومیتی در چین که 9۲ درصد جمعیت 
چین را تشکیل می دهند( خود را یک نژاد می دانند. نگرش چینی ها 
نســبت به نژاد و چینی بودن، کاملًا مخالف نگرش سایر کشورهای 
پرجمعیت مانند هند، اندونزی، برزیل و آمریکا اســت که آشــکارا 
سرشــتِ چند نژادی و چند قومیتی خود را به رسمیت می شناسند 
و به انحای مختلف آن را تجلیل می کنند. چین به ســرعت در حال 
پیوســتن به جهان است، اما وفادار به تاریخ خود همچنان کناره جو 
باقی خواهد ماند. حس برتری چین و نگاه سلسله مراتبی به بشریت، 

بر ترکیبی از غرور فرهنگی و نژادی تکیه دارد.
۴- مدرنیته چینی ابعاد قاره گون خواهد داشت. چهار دولت دیگر نیز 
پتانســیل عمل در مقیاس قاره ای را دارند: آمریکا مساحتی نزدیک 
به چین دارد، اما جمعیت آن معادلِ یک چهارم چین است. استرالیا 
فی نفسه یک قاره است اما جمعیت آن ۲۱ میلیون نفر است. برزیل 

حدود 9۰ درصدِ مساحت چین را دارد، اما جمعیت آن بسیار کمتر 
اســت و وسعت هند یک ســوم چین اســت. بنابراین، اگرچه چین 
شــباهت هایی معین با هر یک از این کشــورها دارد، ترکیب خاصِ 
جمعیت و وســعت آن منحصربه فرد اســت. مدرنیتــه چینی ابعاد 
قاره گون خواهد داشــت، هم از نظر جمعیت و هم از نظر وســعت 
فیزیکــی. این جنبه از تفاوت چین، نه تنهــا دلالت های بنیادین بر 
شیوه ی کردوکارِ )انجام دادن( گذشته چین داشته بلکه برای نحوه 

عملکردش در آینده نیز تأثیر دارد.
۵- ماهیت نظام حکومتی چین بســیار خاص است. برخلاف تجربه   
غرب، به  ویژه تجربه ی اروپا، دولت دودمانیِ امپراتوری موظف، ملزم، 
و مایل نبود قدرت را با سایر نهادها یا گروه های ذینفع رقیب مانند 
کلیسا یا طبقهٔ بازرگان تســهیم کند. دولت چینی یک نهاد بسیار 
شایســته برتر از هر ســنت دولتیِ دیگری در جهان باقی می ماند و 
در آینده تأثیر قدرتمندی بر سایر نقاط جهان خواهد داشت. دولت 
چینی نشــان داده نه تنها قدرت اســتمرار فوق العاده بلکه ظرفیت 
بازآفرینی دارد. از سال ۱9۴9 تاکنون دو بار بازآفرینی کرده: ابتدا در 
قالب دولت مائوئیستی با نقش کارکردیِ حزب کمونیست که جنینِ 
دولت جدید را شــکل داد و وحدت چین را اعاده کرد، و ســپس با 
احیا و تجدید حیــات دولت در دوران اصلاحات که منجر به تحول 

اقتصادی کشور شد.
۶- وجه تمایز مدرنیته ی چینی،  مانند ســایرِ مدرنیته های آسیای 
شــرقی، سرعت دگرگونیِ کشور اســت. مدرنیته چینی، به گونه ای 
کاملًا متفاوت از تجربه ی غرب از مدرنیته، گذشته و آینده را در یک 
زمان و در زمان حال ترکیب می کند. ببرهای آســیایی که به تغییر 
ســریع عادت دارند، به  طور غریزی راحت تر از غرب، به  ویژه اروپا، با 
امر جدید و آینده کنار می آیند. آنها به همان شــیوه  که یک کودک 
به کامپیوتر یا دســتگاه بازی نزدیک می شــود، با اعتماد  به  نفس و 
امید چیزهای جدید را می پذیرند؛ برعکسِ جوامع اروپایی که مانند 

بزرگ ســالان مواجه با یک ابزار تکنولوژیکی ناآشنا از تجربه ی امر 
جدید هراس دارند.

7- تأکید مجدد بر قرابت های بین ادراک کمونیستی و کنفوسیوسی 
از دولت خالی از لطف نیست. حزب کمونیست چین با توجه به اینکه 
اصول کنفوسیوسی برای مدت دو هزار سال برقرار بود، برای موفقیت 
به یافتن راهی برای احیا و بازآفرینی این اصول نیاز داشت و این کار 

را با موفقیت انجام داد.
8- طی چند دهه ی آینده، چین ویژگی های کشــورِ توسعه یافته و 
کشور در حال  توســعه، هردو، را با هم خواهد داشت. این وضعیتی 
منحصربه فرد برای یکی از قدرت  های بزرگ جهانی اســت و از این 
واقعیت ناشــی می شــود که مدرنیزاســیون چین به دلیل وسعت 
این کشــور فرایندی طولانی اســت: در واژگان متعارف، دگرگونی 
چین به جای اینکه تغییر کشــوری باشد تغییر قاره ای است با تمام 
 نابرابری ها و تفاوت های عظیم موجود در هر قاره. پیامد آن، مدرنیته 
 تعدیل  شــده و در تعامل با عقب  ماندگی نســبیِ روستایی است و 
چنین وضعیت دوشاخه ای پیامدهای اقتصادی، سیاسی و فرهنگیِ 

متعدد خواهد داشت. 
اما چین در مقام قــدرت بزرگ و زمانی که دیگر از محدودیت  های 

مدرنیزاسیون رهایی یافته باشد، چگونه عمل خواهد کرد؟
از نگاه »ژاک« خطا اســت که فرض کنیــم چین مانند غرب رفتار 
خواهد کرد. در حالی که اروپا، و بعد آمریکا، سلطه جو و توسعه طلب 
بوده اند و دســت  های خود را به سراسر جهان دراز کردند، گسترش 
چین به حد قاره ای خود محدود شده و اگرچه، در عصر جهانی شدن، 
این وضعیت در حال تغییر اســت و تغییر خواهد کرد، دلیل کمی 
 وجود دارد که فرض کنیم این کشور نسخه ی ثانوی غرب خواهد بود.

 چین به یک »هژمون« بزرگ جهانی تبدیل خواهد شد، اما احتمالاً 
ایــن قدرت را به روش های جدید و متمایــز که با تاریخ و فرهنگ 
آنان همخوانــی دارد اعمال خواهد کرد. بســیاری در غرب نگران 
فقدان دموکراســی به ســبک غربی در چین هستند، اما طی سی 
سال گذشته این کشور بسیار شفاف تر و رهبری آن پاسخگوتر شده 
است. این روند احتمالاً ادامه خواهد داشت و در برخی مقاطع منجر 
به دگرگونی سیاسی بسیار بزرگ تری  خواهد شد، اگرچه هر تحول 
دموکراتیکی در چین شــکلی کاملًا متفاوت با غرب خواهد داشت.

جمع بندی »مارتین ژاک« این است که ظهور چین در جایگاهِ یک 
قدرت بزرگ نشان از پایان جهان روایی غربی دارد. هنجارها، ارزش ها 
و نهادهای غربی به طور فزاینده ای خود را در رقابت با چین خواهند 
یافت. با این حال، افول جهان رواییِ غربی فقط محصول ظهور چین 
نیســت، زیرا چین بخشــی از یک پدیده ی بسیار گسترده تر، یک 
جهان اقتصادیِ در حال چندقطبی تر شــدن، و تکثیر مدرنیته های 
متنوع است. ظهور مدرنیته های رقیب خبر از دنیای کاملًا جدیدی 
می دهد که در آن، هیچ نیمکره یا کشوری از همان اعتبار، مشروعیت 
یا نیروی عظیم برخوردار نخواهد بود که غرب در طول دو قرن اخیر 
از آن برخوردار بوده است. در عوض، کشورها و فرهنگ های مختلف 

بر سرِ مشروعیت و نفوذ رقابت خواهند کرد.
کتاب »وقتی چین بر جهان حکم می راند: پایان دنیای غرب و زایش 
نظم نوین جهانی« نوشــته »مارتین ژاک« با ترجمه ســید رحیم 
تیموری را انتشــارات اختران در ۶۵۶ صفحه و با قیمت ۵8۰۰۰۰ 

تومان رهسپار بازار کتاب کرده است. 
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مفقودی
آقای آرش صوفی تبار مالک سواری رنو مگان  84F4R-A2000CC مدل 1۳90 رنگ مشکی 
- متالیک به شماره پلاک ۷14 ه 8۳ - ایران 19 و شماره موتور C  12۳۳۳6 و شماره شاسی 
NAPLM050E01015۷21 به علت فقدان اســناد فروش )برگ کمپانی( تقاضای رونوشت 
المثنی اســناد مذکور را نموده است. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور 
دارد ظرف مدت ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در شهرک 
پیکانشهر - ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق 

ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

مفقودی
برگ ســبز و برگ کمپانی سواری نیسان 
ماکسیما مدل 1۳85 رنگ نقره ای - متالیک 
به شــماره پلاک 8۷2 ه 85 - ایران ۳8 و 
شماره موتور VQ  ۳0614998 Bو شماره 
شاســی  PKLHA۳۳CD511۷02بنام 
پوریا  بنک داری مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط است.

ادامه  رزم   رستم
 با ساوه  

و زان جایگه رفت چون پیل مست      
یکــی گــرزه گاو پیکــر بدســت 

خروشان ســوی میمنه راه جست      
ز لشــکر ســوی کندر آمد نخست 

همــه میمنه پــاک بر هــم درید      
بســی ترگ و سر بد که تن را ندید

یکی خویش کاموس بد ســاوه نام      
ســر افراز و هر جای گسترده کام 

بیامــد بپیــش تهمتــن بجنــگ      
تیــغ هندی گرفتــه بچنگ  یکی 

بگردید گرد چپ و دســت راســت      
ز رستم همی کین کاموس خواست 

برستم چنین گفت کای ژنده پیل      
ببینــی کنون مــوج دریــای نیل 

بخواهم کنون کیــن کاموس خوار      
اگر باشــدم زیــن ســپس کارزار

چو گفتار ســاوه برســتم رســید      
بزد دســت و گرز گران بر کشــید

بزد بــر ســرش گــرز را پیل تن      
که جانش برون شــد بــزاری ز تن 

بــرآورد و زد بــر ســر و مغفرش      
ندیدســت گفتی تنش را ســرش 

بیفگنــد و رخــش از بــر او براند      
ز ســاوه بگیتــی نشــانی نمانــد

درفــش کشــانی نگونســار کــرد      
وزو جــان لشــکر پــر آزار کــرد

نبــد نیــز کــس پیــش او پایدار      
همــه خــاک مغــز ســر آورد بار             

شاهنامه خوانی

پایان ضبط »سکوت تلخ«
فیلم نیمه بلند »سکوت تلخ« به تهیه کنندگی، 
کارگردانی و نویســندگی شــقایق عزیزی به 
تازگــی مراحل ســاخت را به پایان رســانده 
است. داستان فیلم درباره دختری جوان به نام 
سپیده اســت که به علت مشکلات مالی پدر، 
بار مالی خانواده را به دوش می کشد و در این 
مسیر با مسائل متعددی روبه رو می شود.../ایلنا 

تغییر ورودی تئاترشهر 
به دلیل بازســازی حریم تئاتر شــهر و ایجاد 
فضــای موقــت کارگاهــی، ورودی تمامــی 
ســالن های ایــن مجموعه تا اطــلاع بعدی از 
پیــاده  روی خیابان ولی عصر )عج( امکان پذیر 
خواهد بود. پروژه تعیین حریم تئاتر شهر، دوم 
دی  ماه سال جاری پیرو درخواست سی  ساله 
هنرمندان توسط وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

افتتاح شد./برنا

»شناور« در »فرهنگ«
فیلــم ســینمایی »شــناور« بــه کارگردانی 
شهاب الدین حســین پور و تهیه کنندگی رضا 
دادویــی و میثم طوســی که در ســینماهای 
منتخــب »هنروتجربه« روی پــرده رفته، روز 
گذشــته هشــتم اســفند ماه با حضور فرهاد 
آییش، مائده طهماسبی، سام قریبیان، مستانه 
مهاجر، فقیهه ســلطانی و... در سینما فرهنگ 

اکران شد./مهر  

»رنگ و نشان« در تالار وحدت
نمایش آئینی »رنگ و نشــان« کاری مشترک 
از »گروه هنری وشــتان« و گروه »دف نوازان 
 آوا« به نویســندگی و کارگردانی الهه دباغی و 
تهیه کنندگــی مجید فلاح پــورو نوازندگی 
گروه آوا به سرپرستی آتنا سعیدی جهانگرد و 
امیرحسین سعیدی جهانگرد روز ۱8 اسفندماه 

در تالار وحدت به صحنه می رود./میزان

»عطرِآدم« در »شهرزاد«
ســرود-نمایشِ »عطــرِآدم« به نویســندگی، 
کارگردانی و تهیه کنندگی مهدی فرشــیدی 
سپهر از روز یکشــنبه ۶ اسفند ساعت ۱8 در 
پردیس تئاتر شــهرزاد سالن شــماره دو روی 
صحنه رفته اســت. در خلاصه ایــن اثر آمده: 
»اقشــار گوناگون مــردم در کنار هم ســرود 
می خوانند. بدون سفارش و اجبار، سرودهایی 
که تا به حال نشــنیده ایم. سرودهایی راجع به 
شــما می خوانند؛ و به حرف های شــما گوش 

می دهند.«/ایران تئاتر 

جایزه برای »رابرت« 
آفتاب یزد: فیلم کوتاه »رابرت« به کارگردانی 
محمد حقانی از هشــتمین جشــنواره فیلم

Cine Maniac  کــه در باواریای آلمان 
برگــزار شــد، دیپلــم افتخار دریافــت کرد. 
همچنین این فیلم کوتاه در ششمین جشنواره 
فیلــم Photopolis Agrinio که از 8 
سپتامبر ۲۰۲۴ در کشور یونان برگزار می شود 

حضور دارد و به نمایش درمی آید.

معین محمودزاده درگذشت 
فیلم هــای   بازیگــر  محمــودزاده  معیــن 
ســریال هایی  و  »بوفالــو«  »زیرهمکــف«، 
چــون »راز بقا«، »ســرگیجه«،  »نیوکمپ«، 
 »گیسو«، »میدان سرخ« بر اثر ایست قلبی در

 ۳8 سالگی درگذشت. پیکر این بازیگر جوان 
امروز چهارشنبه 9 اسفند در بهشت زهرا )س( 

به خاک سپرده خواهد شد./ایسنا

 کوتاه از هنر 

رویداد هنری

نگاهی به کتاب »پایان دنیای غرب و زایش نظم نوین جهانی« نوشته »مارتین ژاک«

مدرنیتهچینیخبرازدنیایکاملًاجدیدیمیدهد

لوریس چکناواریان موســیقیدان و رهبر ارکستر 
قطعه ای را به یاد پروفسور مریم میرزاخانی، )نابغه 
ریاضی( ساخته اســت که روز گدشته 8 اسفند 
برای اولین بار پخش و به خانواده میرزاخانی تقدیم 
شد. در ابتدای این مراسم پس از پخش ویدیویی 
همراه با موســیقی ای که چکناواریان برای مریم 
میرزاخانی فقید ساخته است، احمد میرزاخانی پدر 
مریم میرزاخانی گفت: بنده امیدوارم لیاقت تشکر 
و قدردانی از شخصیت والای استاد چکناواریان را 
به عنوان یکی از چهره های شناخته شده فرهنگی 
در جهان به ویژه ایران داشته باشم. مسلما جامعه 
علمی از این اقدام ایشان بهره مند خواهد شد. لوریس 

چکناواریان هم در سخنانی گفت: باید بگویم خیلی 
تحت تاثیر قرار گرفتم. امروز که بیدار شدم خودم 
را از بالا تا پایین در آینه نگاه کردم. اینجا که وارد 
شدم یک خط شدم و اینجا که ایستادم یک نقطه! 
آدم هر چه ســنش بالاتر می رود کارش کوچک و 
کوچک تر می شــود. افتخار بزرگی است که امروز 
در کنار خانواده میرزاخانی هســتم. من نیز مانند 
بسیاری از ایرانی ها با از دست دادن شخصیتی به 
این بزرگی تحت تاثیر قرار گرفتم. چند وقت پیش 
می خواستم اخبار را چک کنم گوشی خود را روشن 

کردم عکس او جلویم ظاهر شد. نمی دانم چه شد، 
گویی یک ارتباط مستقیم بین ما برقرار شد و بلند 
شدم و رفتم پشت میز نشستم و این اثر را نوشتم. 
به گزارش ایسنا، او ادامه داد: خیلی تعجب کردم! 
من می خواستم کاری بنویسم عاشقانه و رمانتیک 
ولی نشد چون او یک دانشمند بود و نمی شد کاری 
عاشقانه و رمانتیک برایش نوشت. به همین جهت 
کاری نوشتم حزن آلود و حماسی، به گونه ای آن را 
نوشتم که هر کسی گوش کند بفهمد که این اثر 

ایرانی است و برای یک ایرانی نوشته شده است. 

فصل دوم ســریال ســرزمین مادری به زودی 
و با انتشار قســمت بیستم به پایان می رسد. با 
شروع فصل ســوم، زمان وقوع اتفاقات سریال 
به ســال های ۵۶ و ۵7 می رسد، با توجه به بالا 
رفتن سن کاراکترها شاهد تغییر و تحولاتی در 
ترکیب بازیگران خواهیم بــود که از آن جمله 
می توان به جایگزینــی آرش مجیدی به جای 
شــهاب حسینی اشاره کرد که در این مقطع از 
ســریال نقش دوران میانسالی »رهی« را بازی 
می کنــد. البته قرار بود کــه بازیگران فصل دو 
از جمله شهاب حســینی و محمد رضا فروتن 
نقش دوران میانســالی کاراکترهایشان را بازی 
کنند، اما حواشــی توقیف این ســریال موجب 

شــد تا کمال تبریزی مجبور به انجام تغییراتی 
در ترکیب بازیگرانش شود. زمانی که فصل اول 
ســریال در ســال ۱۳9۲ روی آنتن رفت گروه 
تولید سریال »سرزمین مادری« در حال ضبط 
قسمت های باقی مانده فصل دوم بودند، توقیف 
این ســریال موجب شد تا تولید فصل دوم هم 
مدتی متوقف شــود. بعد از چند ماه توقف روند 
تولید از سر گرفته شد و سکانس های باقی مانده 
جلوی دوربین رفت. با پایان تصویربرداری فصل 
دوم، پیش بینی می شــد که مشکلات پخش 
سریال مرتفع شود، اما این اتفاق نیفتاد و متعاقبا 
تولید فصل سوم هم متوقف شد. بعد از گذشت 
چند ماه مدیریت تلویزیون دستخوش تغییر و 

تحولاتی شد. محمد سرافراز به جای عزت الله 
ضرغامی ریاست ســازمان صدا وسیما را عهده 
دار شــد و اصغر پور محمدی هم به جای علی 
 دارابی معاون سیما شد. به گزارش هنرآنلاین، 
بــا روی کار آمدن مدیران جدید، قرار شــد تا 
مشــکلات سریال ســرزمین مادری که در آن 
سال ها »سرزمین کهن« نام داشت مرتفع شود، 
با شروع رایزنی ها، به تهیه کننده و کارگردان هم 
اعلام شــد که مقدمات تولید فصل سوم را آغاز 
کنند. اما از آنجاییکه اکثر بازیگران با پروژه های 
دیگر قرارداد بســته بودند، امکان دوباره جمع 
کردن آن ها مهیا نبود، از همین رو کمال تبریزی 

مجبور به تغییر ترکیب بازیگرانش شد.  

ســریال »دهن لق« با گویندگی ۳7 نفــر از گویندگان گفتار فیلم در 
واحد دوبلاژ ســینما دوبله شد. این ســریال در گونه اکشن، جنایی و 
درام محصول کره جنوبی در ســال ۲۰۲۲ قرار اســت از شــبکه پنج 
سیما پخش شود. این سریال درباره وکیل جوانی است که هیچگاه در 
پرونده هایش در عمل موفق نبوده و همه او را فقط یک لاف زن بزرگ 
می دانند. او به جرمی نکرده متهم و زندانی می شود و از آنجا باید برای 
کشف حقیقت و اثبات بی گناهی خود بکوشد. ایده  اولیه و اصلی فیلم 
که یک وکیل باید از زندان برای پیشبرد یک پرونده و اثبات بی گناهی 
خود بکوشــد به خودی خود جذاب است و پرداخت و پیشبرد داستان 
با خطوط تازه ای که به آن اضافه می شود درامی جذاب را خلق می کند 

که مخاطب را نسبت به دنبال کردن آن ترغیب می کند./میزان 

محسن ســوهانی ـ مدیر رادیو نمایش ـ ضمن تاکید بر تولید کارهای 
نمایشــی و برنامه های ویژه نوروز، از ســاخت یک مجموعه نمایشــی 
ریتمیک و موزیکال در رادیو خبر داد. او با اشــاره به تولید این مجموعه 
که در آن از نوشته های زنده یاد علی حاتمی استفاده شده است، توضیح 
داد: ما به رسم هر ساله سعی می کنیم نو به نو شویم و کارهای جدیدی را 
آماده کنیم؛ امسال هم از لحظه سال تحویل تا ایام ماه مبارک رمضان آثار 
و سریال های مختلفی خواهیم داشت. سوهانی در این زمینه با اشاره به 
تولید نمایش »خاتون ترنج« توضیح داد: به تازگی قرار است یک کنسرت 
نمایش موزیکال را در رادیو برای اولین بار داشته باشیم که توسط قربان 
نجفی ساخته می شود. این نمایش بر اساس یکی از متن های زنده یاد علی 

حاتمی است که تاکنون کار نشده است./ایسنا  

قطعه مریم به خانواده میرزاخانی تقدیم شد 

تعویض شهاب حسینی با آرش مجیدی برای نقش »رهی« در سرزمین مادری 

نوشته های علی حاتمی نمایش می شود  »دهن لق« دوبله شد 
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آفتاب یزد - نجمه حمزه نیا: به محــدوده اتصال مغز، نخاع و مخچه در 
زبان تخصصی زاویه مغزی )سی پی انگل( و به آن دسته از تومورهای مغزی که 
در ناحیه اتصال مغز به ساختار مخچه و طناب نخاعی ایجاد می شوند، تومور 
سی پی انگل می گویند. با توجه به حساسیت بسیار بالای زاویه مغزی، هر نوع 
از تومور سی پی انگل در صورت تشکیل شدن، رشد کردن وعدم پیگیری های 
ســریع و کامل درمانی می تواند خطرهای جدی برای فرد بیمار مبتلا ایجاد 
نمایــد لذا با توجه بــه اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینبــاره با دکترمحمد 
صمدیان، جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات و دکتر علیرضا طبیب خوئی، 

جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات گفتگو کرده است. 
دکتر صمدیان در اینباره می گوید: تومور سی پی انگل که با نام های »نورینوم 
آکوستیک« و »شوآنوم وستیبولار« نیز شناخته می شود، از جمله تومورهای 

مغزی خوش خیم محسوب می شود که در عصب هشتم قرار گرفته است. 
وی بیان کرد: تومور ســی پی انگل در واقع حاصل ســلول های قدامی عصب 
جمجمه ای هستند و سبب بروز فشار به عصب مخچه می شود. عصب هشتم 
از گوش داخلی به مغز منتهی و با عصب شــنوایی و تعادل فرد ارتباط دارد. 
این تومور موجب کاهش شنوایی، زنگ زدن گوش و برهم خوردن تعادل در 

فرد خواهد شد. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات اظهار کرد: تومور ســی پی انگل را با 
نام سندرم سی پی انگل نیز می شناســند. ناحیه سی پی انگل بخش مهمی از 
مغز محســوب می شود، این تومور یک بخش مثلثی در قسمت پسین قاعده 
جمجمه می باشــد که از بالا به تنتوریم و از پایین به ســاقه مغز و از پشت و 

پهلو به استخوان گیجگاهی محدود می شود. 
وی ادامه داد: اهمیت دهلیز سی پی انگل به این دلیل است که اعصاب مغزی 
۴.۵، ۷، و ۸، کانال شنوایی، و سرخرگ پیشین پایینی مخ در آن قرار دارند. 
دکتر صمدیان ابراز داشــت: همانطور که گفته شد تومور سی پی انگل، تومور 
مغزی خوش خیم است و در عصب هشتم جمجمه ایجاد خواهد شد و قابل 
درمان می باشــد. در مواردی که نادر نیز می باشد این تومور به سرعت رشد 
می کند که به مغز فشــار وارد خواهد کرد و در نتیجه عملکردهای حیاتی را 

تحت تاثیر قرار خواهد داد که در این زمان باید سریعا درمان انجام بگیرد. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات افزود: آسیب به این ناحیه می تواند 
منجر به علائمی مانند از دست دادن شنوایی، وزوز گوش، سرگیجه و خواب 
آلودگی شود بنابراین شناسایی و تشخیص درست این تومورهای مغزی بسیار 

اهمیت دارد که توسط متخصص صورت می گیرد. 
وی خاطرنشــان کرد: به طور کلی تومور سی پی انگل به دو دسته متناوب و 
همینطور ســندروم ارثی تقسیم می شود. به طور کلی وقتی صحبت از تومور 
ســی پی انگل است نوع اول یعنی متناوب مدنظر است و بسیار کم دیده شده 

است که نوع دوم مدنظر باشد. 
دکتر صمدیان اشاره کد: یکی از دلایل بسیار مهم در خصوص بروز تومورهای 
ســی پی انگل، قرار گرفتن در معرض امواج تلفن و لپ تاپ اســت و یا وجود 

پارازیت هایی که از سمت ماهواره ها ساطع می شود. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات یادآور شد: عموما تومورهای زاویه 
سی پی انگل خوش خیم با رشد کم و یا به احتمال خیلی کم بدخیم هستند. 

به گونه ای که فقط یک درصد از آن ها سرطانی هستند. 
وی اظهار کرد: تومورهای سی پی انگل را می توان به دو دسته تقسیم کرد که 
عبارتند از تومورهای منفرد ســی پی انگل و تومورهای سی پی انگل مرتبط با 

نوروفیبروماتوز نوع دو است. 
دکتر صمدیــان می گوید: تومورهای منفرد ســی پی انگل، یک طرفه بوده و 
 در یک نیمکره از مغز ایجاد می شــوند و در دهه هــای ۴ تا ۶ زندگی ایجاد 

خواهند شد. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات افزود: تومورهای سی پی انگل مرتبط 
با نوروفیبروماتوز نوع دو، دوطرفه بوده و در دو نیمکره مغز ایجاد می شــوند 
و بیشتر به شــکل نوروم آکوستیک در بیماران جوان با سابقه ژنتیکی دیده 
می شــود. نوروفیبروماتوز نوع دو نتیجه یک جهش در کروموزم ۲۲ می باشد. 
این جهش ژنتیکی منجر به افزایش ریسک بروز انواع گسترده ای از تومورهای 

مغزی در افراد می شود. 
وی علــت بروز تومور ســی پی انگل را اینگونه تشــریح کــرد: عارضه تومور 
سی پی انگل ممکن است به علت وجود یک ژن ناقص در کروموزوم ۲۲ اتفاق 
بیفتد. این ژن در حالت عادی نوعی پروتئین تولید می کند که قادر است رشد 
سلول های »شــوآن« را تحت تاثیر قرار دهد و باعث ایجاد تومور شود. علت 
نقص در این ژن مشخص نیســت اما ممکن است به علت امواج گوشی های 

موبایل یا پارازیت ها ایجاد شود. 
دکتــر صمدیان اضافــه کرد: علــت دیگر آن نیــز وجــود ژن معیوب در 
نوروفیبروماتوز نوع دوم است که موجب رشد تومور بر روی عصب های تعادلی 
در دو طرف ســر خواهد شــد. این اختلال ژنتیکی نادر بوده و درصد کمی 
از بیماران را تشــکیل می دهــد. نوروفیبروماتوز نوع ۲، نوعی جهش ژنتیکی 

می باشدکه از پدر یا مادر مبتلا، به کودک منتقل می شود. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اذعان داشت: علائم تومور سی پی انگل 
عبارتند از سردرد، سرگیجه، وزوزگوش، دوبینی، تاری در دید، عدم تعادل و 
ثبات، افزایش حساســیت صورت، زنگ زدن گوش در طرف آسیب دیده، از 
دست دادن تعادل و مشکلات در راه رفتن، بی حسی در صورت که موجب از 
بین رفتن قدرت عضلات صورت می شود و از دست دادن شنوایی که ممکن 

است به صورت تدریجی یا یکباره انجام بگیرد. 
وی متذکر شــد: مانند هر جراحی دیگری، جراحی تومور ســی پی انگل نیز 
عوارض دارد. عوارض جراحی تومور سی پی انگل نیز شامل سردرد های مداوم، 
فلج موقت صورت، اختلال در تعادل، التهاب قرنیه، تشنج، هماتوم، مشکلات 
بلع، مشــکلات تنفس، گرفتگی صدا، ضعف عصب پایین مغزی، عفونت در 
محل جراحی، نشــت مایع مغزی نخاعی در محل شــانت، زخم قرنیه، فلج 

دائمی صورت، کم شدن حس یک طرفه 
صورت، شــنیدن صدای زنــگ در داخل 
گوش، مشکلات شنیدن صداهای زیر در 
گوش ســمت جراحی، سکته یا خونریزی 
مغزی، مننژیت، کاهش شدید شنوایی در 
ســمت جراحی واز بین رفتن همیشگی 

شنوایی در سمت جراحی است. 
دکتر صمدیــان عنوان کرد: تشــخیص 
بیماری تومور ســی پی انگل زمانی که در 
مراحل ابتدایی باشد سخت می باشد. ابتدا 
پزشک معاینه فیزیکی را انجام می دهد و 
وضعیت شــنوایی فرد را بررسی می کند. 
آزمایشــات مختلفــی نیــز می توانند در 
تشخیص تومور ســی پی انگل موثر باشند 
کــه عبارتند از تســت شنوایی ســنجی، 

تصویربرداری ام آر آی است. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات 
افزود: در تست شنوایی سنجی، یک تعداد 
صدا برای بیمار پخش می گردد که میزان 
بلنــدی و کوتاهی آن متفاوت می باشــد. 
پزشــک از فرد می خواهــد که در صورت 
شــنیدن صدا دکمه ای که در جلوی وی 
قرار دارد را فشــار می دهد. توســط این 

تست، شنوایی بیمار سنجیده می شود. 
وی ادامــه داد: تصویربــرداری ام آر آی 
می تواند به تشخیص تومور کمک کند. در 
صورتی که اندازه تومور به ۱ الی ۲ سانتی 
متر برسد قابل تشخیص است. در غیر این 

صورت خود را نشان نمی دهد. 

< برای درمان تومورهای سی پی انگل 
        سه روش انجام می شود

دکتر صمدیان توضیــح داد: برای درمان 
تومورهای ســی پی انگل ســه روش قابل 
انجام اســت؛ روش اول به صورت معاینه 
مستمر است، در روش دوم از پرتو جراحی 
اســتفاده می شــود و در نهایت به سراغ 
جراحی خواهنــد رفت البته قبل از اینکه 
روش مورد نظر انتخاب شود باید مشخص 
شــود که وضعیت تومور بــه چه صورت 
 اســت و همینطور ســلامت شــنوایی او 

بررسی شود. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات 
مطرح کرد: در صورتی که فرد دچار تومور 
ســی پی انگل خفیف شــده باشد بهترین 
انتخــاب معاینه های خفیــف و همینطور 

تصویربرداری های سالانه اســت و به این ترتیب متوجه رشد تومور خواهید 
شد. نوع درمان انتخابی نیز بستگی به اندازه تومور و میزان رشد آن دارد. 

وی اشاره کرد: در مرحله های اول بیماری تومور سی پی انگل که علائمی دقیق 
از خود نشان نمی دهد. پزشک در جهت کنترل بیماری برمی اید و سعی دارد 
که اندازه تومور را کنترل کند و آن را مرتب بررســی کند. در صورت کوچک 
بودن اندازه تومور مشــکلی ایجاد نمی شود و پزشک از درمان های تهاجمی 
برای بیمار اســتفاده نمی کند. همچنین اگر بیمار سن بالایی داشته باشد یا 
شرایط مناسب برای جراحی نداشته باشد. در این شرایط بیمار باید هر شش 
ماه یکبار تحت معاینه قراربگیرد و نتایج شنوایی سنجی و عکسبرداری برای 

میزان رشد تومور انجام بگیرد. 
دکتر صمدیان متذکر شد: در صورتی که تومور رشدی سریع داشت پزشک 
از روش های تهاجمی مانند پرتودرمانی و عمل جراحی استفاده خواهد کرد. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات اضافه کــرد: در روش پرتو درمانی 
از یک ســری پرتوهای همگرا استفاده می شود و البته انرژی ساطع شده در 
این مسیر بسیار زیاد است. هدف این درمان به نوعی کاهش و یا توقف رشد 
تومور اســت. البته در این روش یک سری عوارض برای فرد ایجاد می شود، 
مثلا احتمال آســیب به اعصاب جمجمه وجــود دارد و امکان بروز نکروز نیز 

فراهم می شود. 
وی تصریح کرد: پرتودرمانی جزو اولین روش هایی است که برای از بین بردن 
تومور استفاده خواهد شد که زیر سه سانتی متر است مخصوصا اگر فرد سن 
بالایی داشــته باشد. این روش به این صورت اســت که از اشعه گاما بسیار 
کوچک استفاده می شــود و بر روی بافت تومور تابانده می شود. با این کار از 
رشد تومور و بزرگ شدن آن جلوگیری می کنیم و در راستای این عمل قدرت 

شنوایی و عملکرد اعصاب صورت فرد حفظ خواهد شد. 
دکتر صمدیان افــزود: پرتودرمانی امکان دارد هفته هــا و ماه ها زمان ببرد. 
پزشک در زمان درمان و هر چند جلسه یکبار شنوایی سنجی و عکسبرداری 
را بــرای فرد تجویز می کند و برای اینکــه بیماری را تحت کنترل قرار دهد، 

نتایج پرتودرمانی بر روی بدن بیمار را مشاهده خواهد کرد. 
ایــن جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات بیان کــرد: از جمله عوارضی که 
پرتودرمانی برای بیمار خواهد داشــت می توان به افت شــنوایی، زنگ زدن 

گوش، بی حسی و ضعف عضلات صورت و مشکلات تعادلی اشاره کرد. 

وی ابــراز داشــت: در روش جراحی برای 
درمان تومورهای سی پی انگل کوچک ترین 
تومور هم شناسایی و خارج می شود. این 
جراحی به این صورت اســت که تومور از 
داخــل گوش خارج خواهد شــد یا اینکه 
به تشخیص پزشــک شکافی در جمجمه 
ایجاد می شــود لذا پزشک تلاش می کند 
که تومــور را خارج کند، البته این کار در 

برخی از موارد غیر ممکن است. 
دکتر صمدیان ادامه داد: موارد غیرممکن 
یعنی زمانی کــه تومور به اعصاب صورت 
چسبیده باشــد یا در نزدیکی بخش های 
مهم مغــز قرار گرفته باشــد کــه قابل 
برداشت نباشــد یا برداشــتن آن دشوار 
باشد؛ در این حالت ممکن است که بیمار 
در زمان جراحی، شنوایی خود را از دست 
 بدهد یا مشکلاتی در تعادل و اعصاب وی 

ایجاد شود. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات 
تصریح کرد: میزان موفقیت جراحی جهت 
درمان تومورهای ســی پی انگل بســتگی 
بــه محل قرار گرفتن تومــور و همینطور 
ســایز آن دارد. به طور کلی عمل جراحی 
تومورهای ســی پی انگل کاری دشــوار و 
پرخطر محســوب می شــود لذا پیشنهاد 
می شــود در این خصوص حتما با پزشک 

متخصص مشورت کنید. 
وی اضافه کــرد: انواع درمان های جراحی 
برای این تومور عبارتند از جراحی ترنس 
لابیرنتین، جراحی ســاب اکســی پیتال 
)رترو ســیگموئید(، جراحی برش از میانه 
قاعده جمجمه، جراحی نورو آندوسکوپی 
تومورهــای ســی  پــی  انــگل، جراحی 

شانت گذاری است. 
دکتر صمدیان ابراز داشت: درمان حمایتی 
پزشــک شــامل برطرف کردن علائم یا 
عوارض تومور سی پی انگل مانند سرگیجه 
و مشکلات تعادل می باشد. کاشت حلزون 
می تواند یکی از این درمان ها باشد. انتخاب 
روش حمایتی مناســب بــه علائم بیمار 

بستگی دارد. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات 
تشــریح کرد: این امکان وجود دارد که تا 
مدت ها تومور سی پی انگل علائمی نداشته 
باشد. در این شــرایط ممکن است تومور 
بزرگ شده و به ساقه مغز فشار وارد کند، 
فشــار مغز از جریان طبیعی مایع مغزی نخاعی جلوگیری می کند و موجب 
جمع شدن آن در داخل سر شده و منجر به بیماری هیدروسفالی می شود. 

وی افزود: هیدروسفالی بیماری است که در آن به جمجمه فشار وارد می شود 
و می تواند منجر به مرگ بیمار شــود لذا بهتر است تومور سریعا تشخیص و 
درمان شود. در صورتی که علائمی همچون اختلال در شنوایی یا زنگ زدن 

گوش را تجربه می کنید بهتر است سریعا به پزشک مراجعه کنید. 
دکتر صمدیان اظهار کرد: باید به خاطر داشــته باشــید کــه پیش از ادغام 
روش های طب سنتی برای درمان تومورهای سی پی انگل، لازم است با جراح 
مغز و اعصاب خود مشــورت نمایید. با توجه با اینکــه حتی اگر موارد مورد 
اســتفاده توسط شــما گیاهی باشــند، باز هم اجزاء موثر آن ها مولکول های 
شیمیایی بوده و تنها روش تولید آن ها متفاوت است بنابراین پیش از مصرف 
هر ماده ای باید مشــخص شود که احیاناً با داروها و شیوه درمانی فعلی شما 
تداخل ایجاد نکرده و یا حتی خدای ناکرده منجر به آسیب و تهدید سلامتی 

و جان شما نشود. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات مطرح کرد که برخی نکات تغذیه ای 
به شما برای کاهش و مدیریت علایم و عوارض تومورهای سی پی انگل کمک 
شــایانی خواهند کرد به طور مثال کاهش مواد غذایی حساسیت زا همچون 
لبنیات )شیر، ماســت، پنیر، دوغ، بستنی، کشک، و ...(، سویا، گلوتن، ذرت، 
موارد نگه دارنده، غذاهای کنسروی، فست فود و غذاهای فرآوری شده است. 
وی ادامه داد: کاهش مصرف گوشــت قرمز، تخم مرغ، سوسیس و کالباس، 
افزایش مصرف گوشت سفید، ماهی، و لوبیا به عنوان منبع پروتئین، کاهش 
مصــرف ۳۰ الــی۴۰ درصدی در کالــری دریافتی روزانــه، افزایش مصرف 
ســبزیجات و میوه های تازه و کاهش غذاهای ســرخ کردنی، ســیب زمینی 
ســرخ کرده، کیک، کلوچه، بیســکویت، دونات، کره، مارگارین و روغن های 
اشباع شده، افزایش مصرف روغن نارگیل و روغن زیتون، قطع مصرف الکل، 
دخانیات نیز برای کاهش و مدیریت علایم و عوارض تومورهای ســی پی انگل 

مفید است. 
دکتــر صمدیان گفت: قطع مصــرف مواد محرک کافئیــن دار )انواع قهوه( 
و تئین دار )انواع چای(، فعالیت ورزشــی حداقل پنــج بار در هفته به مدت 
 ۴۰دقیقه، مصرف مکمل های پرو بیوتیــک، افزایش مصرف امگا-۳، مصرف 
۲ تــا ۶ میلی گرم ملاتونین پیش از خواب و مصرف اســطوخودوس، ترنج و 
بابونــه هم بعنوان دمنوش خوراکی و هم بصورت روغن به پوســت نیز برای 

کاهش و مدیریت علایم و عوارض تومورهای سی پی انگل موثر است. 

< تومور سی پی انگل یکی از تومورهای مغزی شایع است
در ادامه نیز دکتر طبیب خوئی در اینباره خاطرنشان کرد: تومور سی پی انگل 
یکی از تومورهای مغزی شــایع اســت. در گذشــته، تشــخیص تومورهای 
سی پی انگل به راحتی امکان پذیر نبود و در نتیجه به ندرت درمان می شدند. 
اما امروزه به ســبب پیشــرفت های خوبی که در روش های تشخیص، درمان 
و جراحی تومور ســی پی انگل حاصل شــده اســت؛ تقریبا همه تومورهای 
ســی پی انگل تشخیص داده شده و نتیجه بیشــتر جراحی ها، به طور کامل 

رضایت بخش است. 
وی بیان کرد: سی پی انگل که به طور خلاصه به آن CPA نیز گفته می شود 
یک فضای مثلثی شکل است که در پشت بخش هرمی مغز قرار گرفته است. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات عنوان کرد: ناحیه سی پی انگل اهمیت 
زیادی دارد زیرا بخش های مهمی از مغز شــامل برخی اعصاب مغزی، عصب 
صورت، کانال شــنوایی، سرخرگ های مخچه و غیره در آن قرار دارند. از این 
رو، این ناحیه بخش مهمی از مغز محسوب شده و هرگونه مشکل و یا آسیب 

به آن می تواند مشکلات مختلفی برای فرد ایجاد کند. 
وی ابراز داشت: تومور مغزی سی پی انگل یا سندرم سی پی انگل یک نوع تومور 
مغزی خوش خیم اســت که در عصب هشتم جمجمه ایجاد می شود و دلیل 

آن رشد کند سلول های شوآن است. 
دکتر طبیب خوئی مطرح کرد: تومور ســی پی انگل ســرطانی نیست و قابل 
درمان است؛ اما ممکن است در موارد نادری، این تومور به سرعت رشد کرده 
و به اندازه ای بزرگ شــود که به مغز فشار وارد کند و در نتیجه عملکردهای 
حیاتــی مغز را تحت تاثیر قرار دهد لذا در این صورت وضعیت بیمار بســیار 
خطرناک بوده و مشکلاتی را برای او ایجاد می کند که باید به سرعت فرآیند 

درمان آغاز شود. 
ایــن جراح مغز و اعصاب و ســتون فقــرات تصریح کرد: علــت بروز تومور 

ســی پی انگل هنوز ناشناخته اســت و در بیشتر موارد این مشکل بدون هیچ 
علت خاصی رخ می دهند ولی با این حال، به نظر می رســد وضعیت ژنتیکی 
افراد تنها عاملی اســت که می تواند احتمال ابتلا به این نوع تومور را افزایش 

دهد. 
وی افزود: به عنــوان مثال، افرادی که به بیمــاری ژنتیکی نورو فیبروماتوز 
نوع دو مبتلا هســتند، مستعد ابتلا به تومور ســی پی انگل نیز خواهند بود. 
نوروفیبروماتوز نوع دو، نوعی جهش ژنتیکی اســت که از پدر یا مادر مبتلا، 
به کودک منتقل می شــود. همچنین، ممکن است این مشکل در اثر مواردی 

چون امواج تلفن همراه یا وجود پارازیت ها اتفاق بیفتد. 
دکتر طبیب خوئی می گوید: پیش از آنکه جراحی تومور ســی پی انگل انجام 
شــود، باید نوع آن مشــخص گردد. به طور کلی، تومورهای سی پی انگل را 
می توان به دو دسته تقسیم کرد که عبارتند از تومورهای منفرد و تومورهای 

مرتبط با نوروفیبروماتوز نوع دو. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات افزود: تومورهای منفرد در یک نیم 
کره مغز ایجاد می شــوند و به همین دلیل به تومــور یک طرفه نیز معروف 

هستند. تومورهای منفرد معمولا در میان سالی ایجاد می شوند. 
وی ادامــه داد: تومورهای مرتبط با نوروفیبروماتوز نــوع دو، در دو نیم کره 
مغز ایجاد شــده و به همین دلیل به تومور دو طرفه هم معروف هستند. این 
مشــکل بیشتر به شکل نوروم آکوســتیک در افراد جوان تر با سابقه ژنتیکی 

دیده می شود. 
دکتر طبیب خوئی متذکر شد: شناسایی و تشخیص درست و به موقع تومور 
ســی پی انگل اهمیت زیادی دارد تا در صورت نیاز، به ســرعت برای جراحی 
تومور ســی پی انگل اقدام شود. تشخیص این نوع تومور معمولا توسط جراح 
مغز و اعصاب صورت می گیرد. نشــانه های اولیه این مشکل چندان مشخص 
و قابل تفکیک با دیگر بیماری ها نیســت و ممکن اســت سال ها طول بکشد 
تا خود را نشــان دهد. در واقع، می توان گفت این مشکل به صورت تدریجی 

خود را نشان می دهد. 
این جراح مغز و اعصاب و ستون فقرات اشاره کرد: تومور سی پی انگل در ابتدا 
بیشتر روی شنوایی و تعادل بیمار اثر می گذارد اما اگر رشد کرده و بخش های 
دیگری از مغز و عضلات صورت را نیز تحت تاثیر قرار دهد، عوارض بیشتر و 

شدیدتری خواهد داشت. 
وی اذعان داشت: برخی از شایع ترین نشانه های این نوع تومور مغزی عبارتند 
از کم شــنوایی یا از دســت دادن قدرت شــنوایی )به صورت تدریجی و یا 
یکباره(، شــنیدن صدای وز وز یا زنگ زدن در گوش، ســر گیجه، سر درد، 
خواب آلودگی، عدم تعادل، بی حسی صورت، بروز ضعف در عضلات صورت، 

مشکلات بینایی مانند دو بینی و مشکلات بلع است. 
دکتر طبیب خوئی خاطرنشــان کرد: تشخیص بیماری تومور سی پی انگل در 
مراحل اولیه چندان آســان نیســت. برای این منظور در ابتدا بیمار توســط 
پزشــک معاینه شده و از او می خواهند به پرسش هایی پاسخ دهد. همچنین 
وضعیت شــنوایی بیمار هم باید مورد بررسی قرار گیرد. سپس آزمایش هایی 
 برای بیمار تجویز می شود که شــامل آزمون شنوایی سنجی، تصویر برداری

 ام آر آی است. 
این جــراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات ابراز کرد: از آنجا که مشــکلات 
شــنوایی در میان بیماران مبتلا به تومور ســی پی انگل بســیار شایع است، 
آزمون شنوایی ســنجی برای تشخیص تومور ســی پی انگل توسط کارشناس 
شنوایی ســنجی انجام می شود. در این آزمون، بیمار در یک اتاقک مخصوص 
قــرار می گیرد و صداهایی با میزان بلندی متفاوت برای او پخش می شــود. 
ســپس از بیمار می خواهند تا در صورت تشــخیص صدا دکمه مخصوصی 
 را فشــار دهد. با اســتفاده از این روش می تــوان میزان شــنوایی بیمار را 

تشخیص داد. 
وی اظهار کرد: اســتفاده از آزمون شنوایی سنجی به تنهایی برای تشخیص 
تومور سی پی انگل کافی نیست و کاهش قدرت شنوایی دلیل کافی برای ابتلا 
به آن نیست. معمولا متخصصان برای تشخیص بهتر و دقیق تر، از روش های 
تصویر بــرداری مغزی مانند ام آر ای نیز بهره می برند البته بیان این نکته لازم 
اســت که اگر تومور به اندازه ۱ تا ۲ سانتی متر رسیده باشد، قابل تشخیص 

است؛ در غیر این صورت، این روش کارایی ندارد. 
دکتر طبیب خوئی بیان کرد: روش های درمان تومور ســی پی انگل زیر نظر 
جــراح مغز و اعصاب دنبال می شــود. پس از تشــخیص دقیــق نوع تومور، 
روش های درمان شــامل روش جراحی تومور ســی پی انگل و غیر جراحی بر 
اســاس عواملی چون نوع تومور، محل، اندازه، منشاء، میزان گسترش، گرید، 
عوارض و دیگر موارد تعیین خواهد شــد. افزون بر این، عوامل دیگری مانند 
سن، وضعیت سلامت عمومی و توان بدنی بیمار نقش مهمی در انتخاب نوع 

درمان خواهند داشت. 
وی یادآور شــد: به طور معمول اگر تومور سی پی انگل کوچک باشد، در ابتدا 
تنهــا با تصویر برداری های منظم و دوره ای به مراقبت و پایش آن می پردازند 
امــا در صورتی که تومور بزرگ بوده و عوارض ناشــی از آن زیاد باشــد، از 
روش هــای درمانی دیگر مانند عمل جراحی تومور ســی پی انگل و شــیمی 
درمانی یا پرتودرمانی استفاده می کنند اما بیان این نکته لازم است که عمل 

جراحی تومور سی پی انگل مطمئن ترین و اصلی ترین روش درمان است. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات می گوید: داروهای مورد اســتفاده 
در درمان تومور ســی پی انگل که بیشــتر آرام بخش هســتند، معمولا برای 
کاهش علائم و عوارض ناشی از تومور کاربرد دارند. دارو به روش های مختلف 
خوراکی یا تزریقی بر اســاس تشخیص پزشک در دوره درمان مورد استفاده 
بیماران قرار می گیرد. البته توجه داشــته باشید که این داروها حتما باید با 
تجویز پزشک مصرف شود؛ چرا که ممکن است، مصرف برخی داروها وضعیت 

بیمار را بدتر نماید و یا به سلامتی او آسیب جدی وارد کند. 
وی متذکر شد: به طور معمول از انواع روش جراحی تومور سی پی انگل برای 
درمان این مشکل استفاده می شود. این جراحی به منظور تخلیه کامل تومور 

تا جای ممکن و آزادسازی اعصاب شنوایی و صورت انجام می شود. 
دکتر طبیب خوئــی عنوان کرد: جراحی تومورســی پی انگل می تواند دارای 
عوارضی چون مشــکلات تعادلــی، خون ریزی در محــل جراحی، عفونت، 
التهاب، سر درد، کاهش شنوایی، ضعف عضلات صورت و غیره باشد که همه 
این موارد به راحتی قابل درمان و کنترل هســتند. همچنین، بسیاری از این 
مشکلات با استراحت در خانه وعدم انجام فعالیت های بدنی سنگین تا چند 

روز پس از عمل جراحی، قابل پیشگیری هستند. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات مطرح کرد: شــیمی درمانی بیشتر 
برای تومورهای بدخیم و ســرطانی سی پی انگل تجویز می شود. علاوه بر این، 
در مواردی که تومور نزدیک به نواحی حساس مغزی یا اعصاب صورت بیمار 
قرار دارد، ممکن اســت امکان تخلیه آن به طور کامل از طریق جراحی تومور 
سی پی انگل وجود نداشته باشد لذا به همین دلیل، پس از جراحی ممکن است 
از روش های شیمی درمانی و یا پرتو درمانی نیز استفاده شود. برخی از تومورها 

با گرید پایین را نیز می توان با شیمی درمانی و پرتو درمانی کنترل کرد. 
وی اشاره کرد: پرتو درمانی برای از بین بردن تومورهای کوچک و درمان افراد 
کهنسال کاربرد دارد. در این روش سعی می شود تا با استفاده از اشعه گاما از 
بزرگ شدن تومور و پیشرفت آن جلوگیری شود. از این طریق به حفظ قدرت 
شنوایی و عملکرد اعصاب صورت بیمار کمک می شود. برای تومورهای بزرگ، 

غالبا از روش های جراحی تومور سی پی انگل استفاده می شود. 
دکتر طبیب خوئی ابراز داشــت: پرتو درمانی می تواند بســیار زمانبر باشد و 
ماه ها و حتی ســال های زیادی به طول انجامد. پزشک در طول دوره درمان 
می بایســت با انجام آزمایش های شــنوایی ســنجی و عکس برداری مغزی، 
وضعیت بیمار را تحت نظر داشــته و نتایج پرتــو درمانی را بر روی وضعیت 

سلامتی بیمار بررسی نماید. 
این جراح مغز و اعصاب و ســتون فقرات گفت: همان طور که جراحی تومور 
سی پی انگل عوارضی دارد، روش پرتو درمانی هم ممکن است با عوارضی چون 

کاهش شنوایی، عدم تعادل، بی حسی و ضعف عضلات صورت همراه باشد. 

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد

تومور سی پی انگل، بیماری »پرعارضه« اما »قابل درمان«!

دکتر صمدیان: تومور ســی پی انگل در واقع 
حاصل ســلول های قدامی عصب جمجمه ای 
هستند و ســبب بروز فشار به عصب مخچه 
می شود. عصب هشتم از گوش داخلی به مغز 
منتهی و با عصب شنوایی و تعادل فرد ارتباط 
دارد. این تومور موجب کاهش شنوایی، زنگ 
زدن گوش و برهم خــوردن تعادل در فرد 

خواهد شد

تومور سی پی انگل،  همانطور که گفته شــد 
تومور مغزی خوش خیم اســت و در عصب 
هشتم جمجمه ایجاد خواهد شد و قابل درمان 
می باشــد. در مواردی که نادر نیز می باشد 
این تومور به سرعت رشد می کند که به مغز 
فشار وارد خواهد کرد و در نتیجه عملکردهای 
حیاتی را تحت تاثیر قرار خواهد داد که در این 

زمان باید سریعا درمان انجام بگیرد

دکتر طبیب خوئی: شــیمی درمانی بیشــتر 
برای تومورهای بدخیم و سرطانی سی پی انگل 
تجویز می شــود. علاوه بر ایــن، در مواردی 
که تومور نزدیک به نواحی حساس مغزی یا 
اعصاب صورت بیمار قرار دارد، ممکن است 
امکان تخلیه آن به طور کامل از طریق جراحی 
تومور سی پی انگل وجود نداشته باشد لذا به 
همین دلیل، پس از جراحی ممکن اســت از 
روش های شیمی درمانی و یا پرتو درمانی نیز 
استفاده شود. برخی از تومورها با گرید پایین 
را نیز می توان با شیمی درمانی و پرتو درمانی 

کنترل کرد
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آفتاب یزد- زهرا رحیمی: افزایش هزینه های درمان و متناسب نبودن 
آن با حقوق دریافتی افراد جامعه، به دغدغه ای بزرگ بخصوص برای 
کارگران تبدیل شــده است. متأسفانه قشر حداقل بگیر با وجود سایر 
هزینه هایش مثل خوردوخوراک و مســکن دغدغــه هزینه درمان را 
دارد که می تواند کیفیت زندگی افراد را کاهش دهد و زمینه ساز بروز 
مشکلات جدی گردد لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در باره تعرفه های پزشکی با 

دکتر فرجود شکوهی، عضو شورای عالی نظام پزشکی گفتگو کرده است. 
دکتر فرجود شکوهی می گوید: تا زمانی که قیمت گذار و خریدارخدمت در حوزه خدمات 

پزشکی یکی باشد؛ رسیدن به تعرفه های واقعی و عادلانه، سرابی بیش نیست. 
این عضو شــورای عالی نظام پزشــکی با بیان این که پیش بینی می شود مانندسال های 
قبل ۴۶ درصد افزایش تعرفه مورد تصویب هیئت وزیران قرار نخواهد گرفت؛ اظهار کرد: 
تا زمانی که قیمت گذار و خریدار خدمت درحوزه خدمات پزشکی یکی است رسیدن به 
تعرفه های عادلانه سرابی بیش نبوده و از میان اعضای شورای عالی بیمه، فقط نماینده نظام 

پزشکی مدافع حقوق جامعه پزشکی است. 
وی با اشــاره به این که در سالی که گذشت افزایش تعرفه متناسب با تورم نبوده است، 
افزود: بسیاری از مراکز درمانی با کمبود بودجه مواجه شده و چه بسا ورشکست شدند و 
یا این که دریافت ها خارج از سیستم قانونی بوده و این تجربه تلخ و گزنده ای است که باید 

چراغ راه تعرفه سال آینده با شد. 
مشاور رئیس کل و عضو شورای عالی نظام پزشکی با تاکید بر این که اصولاً از نظر علم 
اقتصاد افزایش هزینه ها باید متناسب با میزان تورم موجود در جامعه باشد؛ ادامه داد: اگر 
چنین نباشد چرخ اقتصاد به نفع اغنیا خواهد گشت، خصوصاً که اقتصاددانان معتقدند با 

توجه به مسائل سیاسی، اجتماعی و منطقه ای کسری بودجه در سال جدید بیش از انتظار 
مصوب خواهد بود. 

وی خاطرنشان کرد: به هرحال امیدواریم شورای عالی بیمه مسائل حوزه درمان را به طور 
جدی به عنوان یک نیاز عمومی فارغ از نفع و ضرر مد نظر قرار دهد، زیرا وقتی مجلس و 
دولت به طور هماهنگ بودجه صدا و سیما را هزاران میلیارد اضافه می کنند؛ منطقی است 
که مقوله پیشگیری و درمان نیز با تصویب تعرفه ۴۶درصد و نیز کاهش ضریب فرانشیزِ 

سهم مردم مورد توجه جدی قرار گیرد. 

گزارش

< دکتر شکوهی: امیدواریم شورای عالی بیمه مسائل 
حوزه درمان را به طور جدی به عنوان یک نیاز عمومی 
فارغ از نفع و ضــرر مد نظر قرار دهــد، زیرا وقتی 
مجلس و دولت به طور هماهنگ بودجه صدا و سیما را 
هزاران میلیارد اضافه می کنند؛ منطقی است که مقوله 
پیشگیری و درمان نیز با تصویب تعرفه ۴۶درصد و نیز 
کاهش ضریب فرانشیزِ سهم مردم مورد توجه جدی 

قرار گیرد

< در ســالی که گذشــت افزایش تعرفه متناسب با 
تورم نبوده اســت، بسیاری از مراکز درمانی با کمبود 
بودجه مواجه شده و چه بســا ورشکست شدند و یا 
این که دریافت ها خارج از سیســتم قانونی بوده و این 
تجربه تلخ و گزنده ای اســت که باید چراغ راه تعرفه 

سال آینده باشد

7

2011- مــا مدتــی برنامــه شــیوه از 
تلویزیون را نگاه می کردم اما مدتی است 
به نظر این برنامه پخش نمی شود. علت 

آن چیست؟ 
17۴1- اعلام شده منطقه تخت جمشید 
به خاطر فرونشست ها در خطر است. آیا 

برای این معضل بزرگ فکری کردند؟ 
1752- یک رسانه مدعی شده اکثریت 
اصلاح طلبان به میدان انتخاباتی آمده اند. 
به نظر این حرف ها غلو و اغراق اســت. 
خبری از اکثریت اصلاح طلب ها نیســت 
نهایت شاهد حضور اقلیتی آنها هستیم. 
یازدهــم چه کارهایی  1807- مجلس 
برای مردم کرد چه لوایحی تصویب کرد 
کــه مورد رضایت اکثریت مردم بوده؟ با 
خودشان صادق باشند و جوابی صادقانه 

به این سوال بدهند. 
1821- شاید برخی افراد تائید صلاحیت 
شــده ماهیت اصلاح طلبی داشته باشند 
اما شاهد حضور هیچ کدام از چهره های 
شاخص اصلاح طلبی در رقابت ها نیستیم. 
1۶01- در صــورت امــکان در مــورد 
ایــن بیماری زیرســویه جدیــد کرونا 
اطلاع رسانی شود. برخی افراد بدجوری 

درگیر این ویروس شده اند. 
1۶21- آیــا صحــت دارد بابک زنجانی 
مفسد اقتصادی در صورت تسویه حساب 

شاید آزاد شود؟ 
1۶۴1- چــرا بــه هشــدارها در مورد 
فرونشســت ها در منطقــه باســتانی و 
تاریخی پاسارگاد و تخت جمشید توجه 
کافی نمی شــود؟ حق است وزیر میراث 
و گردشــگری هم نسبت به این موضوع 

حساسیت بیشتری داشته باشند. 
1705- ماجرای قطع درختان در منطقه 
خیابان پاسداران چیســت؟ آیا در کنار 
کاری هم  قطع کردن ها درخــت  ایــن 

می کنند؟ 
1۴۴5- خیلی عجیب اســت که آقای 
چمران رئیس شــورای شــهر در مورد 
حادثه مــرگ یک پارکبــان و واژگونی 
واگن متــرو از ریل می گوید یک حادثه 
بوده است. این خونسردی ها جای سوال 

دارد! 
1505- آقــای ظریف وزیر ســابق امور 
خارجه در مورد مذاکرات رفع تحریم ها 
می گوید این همان برجام اســت. همان 
که 20 بار دفنش کردند! حتما گلایه به 

مخالفان برجام داشته! 
1520- کاش می شــد به برخی آقایان 
گفت تعریــف و تمجیــد و خیال بافی 
مشکلی را حل نمی کند چرا نمی خواهند 
واقعیت ها و مشــکلات اصلی جامعه را 

درک کنند. چرا وارونه نمایی می کنند؟ 
15۴1- مــردم شــاید دل خوشــی از 
اصلاح طلبــان ندارنــد چــون کاری از 
دستشــان برنیامد امــا کلا اصلاحات را 
نیاز اساسی کشــور برای حل مشکلات 

می دانند. 
13۴5- اعلام کردنــد بلیت قطار برای 
ســال آینده 5۴ درصد گران می شــود. 
خدایــا چند درصــد بایــد قیمت ها را 
افزایش دهند؟ فشار به مردم تا چه حد؟

1۴02- آیا بــا این همه تورم و گرانی و 
کاهش قدرت خرید مردم دیگر می توان 
بــه عید دلخــوش بود چــه عیدی چه 

جشنی وقتی جیب آدم خالی است؟! 
1۴20- یکی نیســت به مردم پاسخگو 
باشد اساســا چرا باید مردم ما سالها در 
سخت ترین شــرایط زندگی کنند؟ چرا 
این همه تــورم و گرانی و تحریم و آثار 

سوء آن را باید تحمل کنند؟ 
1۴31- وزارت صمــت عنــوان کــرده 
کــوروش کمپانــی هــم از اتحادیــه 
فروشــندگان تلفن همراه مجوز داشته، 
هم از اتحادیه دســتگاه های مخابراتی. 
این حرفها یعنــی این کمپانی بی مجوز 

هم نبوده؟! 
12۴1- چرا یک روزنامه باید بنویســد 
اصلاحــات مرده اســت. چقــدر هم با 
افتخار از این موضــوع دم می زنند. چرا 
باید اصلاحاتی که برای کشــور و مردم 

سودمند است مرده باشد؟ 
1305- ســردار نقدی فرمودند در تمام 
این ۴5 سال اســتقلالی داشتیم که در 
هیچ کجای دنیا نظیرش پیدا نمی شود! 

1315- روزنامه جمهوری اســلامی در 
یادداشتی نوشــته پوتین رئیس جمهور 
روســیه مخالف کش اســت به چنین 
صاحب تفکری نباید اعتماد کرد! عجب 

حرف سنگینی به پوتین زده! 
1121- آقــای زاکانی شــهردار تهران 
می گوید قیمت اتوبوس های برقی چینی 
5 میلیارد تومان ارزان تر از اتوبوس برقی 
داخلی اســت. پس با احتســاب حرف 
ایشــان باید اتوبوس برقی از چین وارد 

کنیم؟ 
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

در گفتگوی آفتاب یزد با عضو شورای عالی نظام پزشکی مطرح شد

یکی بودن قیمت گذار و خریدار خدمت معضل اصلی تعرفه های پزشکی

به طور کلی می توان گفت زایمان یکی از تجارب همراه با درد زنان اســت که می تواند بر 
هم مادر و نوزاد اثرات سوء داشته باشد. به منظور پیشگیری از بروز این اثرات، کاهش درد 
زایمان یکی از اهداف مهم مراقبت های مامایی به شمار می آید. در اکثر زنان باردار، ترس از 
زایمان و اضطراب در سه ماهه آخر بارداری وجود دارد و گاهی زنان ترس شدید از زایمان 
را تجربه می کنند. بنابراین، می توان گفت که اختلال های اضطرابی در دوران بارداری شایع 
بوده و با نتایجی جدی و پایدار، هم برای مادر و هم کودک مرتبط هســتند. درد زایمان 
با اســتفاده از روش های نوین و حمایتی، از جمله روش های غیردارویی یا روش های طب 
مکمل قابل کنترل اســت. این روش ها باعث ایجاد احساس آرامش، تصحیح اختلال در 
عملکرد فیزیکی، تغییر پاسخ های فیزیولوژیک و کاهش ترس و نشانه های بیماری می شوند 
و می توان این رویداد را به یک اتفاق خوشایند و لذت بخش تبدیل کرد. با توجه به آمارهای 
به دســت آمده از سازمان بهداشت جهانی اســتفاده از روش های کاهش دهنده درد برای 
تسهیل فرآیند زایمان در اغلب کشورهای دنیا متداول است. مطالعات انجام شده توسط 
محققان نشان داده اندکه انجام ماساژ باعث کاهش شدید اضطراب و افزایش حمایت روانی 
از زنان در حال زایمان می شــود. ماساژ درمانی باعث تقویت حس کنترل و آمادگی درد 
زایمان و کاهش معنادار شــدت خستگی در زنان در حال زایمان در فاز انتقالی می شود. 
همچنین، برخی مطالعات انجام شده نشان داده اند که حمایت همسر در بارداری و زایمان 
علاوه بر ایجاد ارتباط مؤثر بین زوجین موجب تجربه مثبت زنان از حاملگی و زایمان نیز 
می گردد. مشارکت مردان دربرنامه های مادری ایمن شامل؛ تسهیل دسترسی و استفاده از 
مراقبت های بارداری، افزایش آگاهی در مراقبت های بارداری و شرکت در برنامه ریزی برای 
زایمان است و انجام نیازسنجی و شناسایی راهبردهای مناسب برای درگیری آن ها ضروری 
می باشــد. با توجه به فواید مشارکت مردان، تاکنون این مشارکت در دوران بارداری، زمان 
زایمان ومراقبت از کودکان در سطح جهانی به طور مؤثر ترغیب نشده است و مطالعات، 
دخالت و مشارکت مردان در دوران بارداری و زایمان را برای بهبود سلامت زنان به عنوان 
یک راهبرد مطرح می کنند. در کشور ما حضور همسر در امور مربوط به بارداری و زایمان 

چندان رایج نمی باشد. عواملی همچون؛ دانش کم همسران وعدم باور مشکلات بارداری، 
موانع فرهنگی، اتکای سنتی زن به خانواده خود، مشکلات شغلی، محیط زنانه مراکز سلامت، 
رفتار نامناسب برخی کارکنان بهداشتی درمانی، عوامل عرفی و مشکلات مالی از جمله موانع 
حضور همسران در برنامه های دوران بارداری است. به طور کلی می توان گفت که بارداری 
و زایمان تجربه ای است که عزت نفس و هویت زنانه را تقویت و تحکیم می کند و تجارب 
مثبت ناشــی از انتخاب زایمان طبیعی باعث می شود تا زنان حتی سال ها پس از زایمان، 
اعتماد به نفس و عزت نفس بیشتری داشته باشند. فاجعه آمیز جلوه دادن درد با افزایش 
درد، اضطراب، پریشانی، مشکلات عاطفی و همچنین ناتوانی در امر زایمان همراه است لذا 
به کار بردن تمرینات کاهش درد در طی سه ماهه سوم حاملگی می تواند احساسات مادران 
باردار را نسبت به نوزاد متولد نشده تقویت کند و به تطابق مادری کمک نماید. با استفاده 
از روش های مختلف جایگزین مانند ماساژ درمانی در بعضی از کشورها، جای تعجب نیست 
که درصد سزارین کاهش یابد. همانطور که سازمان بهداشت جهانی توصیه می کند که این 
میزان نباید بیشتر از 10 الی 15 درصد باشد. پس از زایمان تولد کودک یک رویداد دردناک 
و استرس زا در زندگی زن است که با خستگی، ترس و احساسات منفی همراه است و با ادامه 
زایمان، وضعیت بدتر می شود. در حالی که درد زایمان زیاد و دارای پیشرفت سریع است، 
گاهی چندین مسکن استفاده می شود. اما هیچ یک از آن ها به تنهایی نمی توانند درد را به 
اندازه کافی به دلیل عوارض جانبی اثبات شده مختلف مدیریت کنند. استفاده از روش های 
جایگزین نیز می تواند رضایت مادران را به همراه داشته باشد. مادران همیشه به دنبال راهی 

برای تسکین درد شدید هستند، بنابراین در این مورد استفاده از روش های مناسب ماساژ 
مفید به نظر می رسد و باعث ایجاد احساس آرامش در آن ها می شود. بنابراین در کنار مسکن، 
درد زایمان را می توان با روش های جایگزین کنترل کرد. ماساژ یکی از این روش هاست که 
می تواند منجر به آرامش، رفع اسپاسم عضلانی و کاهش اضطراب شود. تصور می شود که 
ماساژ می تواند از طریق دو مسیر متفاوت عمل کند: با دخالت در انتقال درد و همچنین با 
تحریک اندورفین ها برای آزاد شدن موضعی. از آنجایی که فیبرهای فشار طولانی تر هستند 
و غشای میلین محافظ بیشتری دارند، فشار ناشی از ماساژ بر انتقال پیام های دردناک به 
مغز غلبه می کند. همچنین در مطالعات، کاهش فشار سیستولیک به عنوان یکی از اثرات 
تسکین دهنده ماساژ نشان داده شده است. ماساژ به عنوان یک محرک حسی بسیار مفید 
 نه تنها پرکاربردترین روش مورد استفاده است، بلکه یکی از خوشایندترین و پذیرفته شده ترین 
روش ها برای کاهش درد در اکثر بیماری ها می باشد. رایحه درمانی و ماساژ می تواند به طور 
قابل توجهی اضطراب را کاهش دهد به طوری که می تواند به عنوان یک مراقبت تکمیلی 
در طول زایمان در نظر گرفته شود. مطالعات قبلی گزارش می دهند مادرانی که در حین 
زایمان ماســاژ دریافت می کنند، اضطراب و درد کمتری در کمر و پاهای خود احســاس 
می کنند و آرامش بیشتری داشته اند، در حالی که پس از دریافت ماساژ، کاهش ضربان قلب 
و الگوی آرامش در نوار قلب مادر نشان داده شده است. همچنین ماساژ اثرات قابل توجهی 
روی نوزادان نیز دارد. نوزادان نارس الگوهای پریشانی کمتر و نوزادان ترم رشد بیشتری را 
در ماه اول سن خود نشان دادند. برای کاهش اضطراب در حین زایمان و همچنین افزایش 
رضایت در حین و بعد از زایمان، حضور یک فرد که در تمام مدت زایمان با مادر همراه بوده 
و از او حمایت می کند، به عنوان یک رویکرد غیرپزشکی مناسب می باشد. این فرد که در 
قبل، حین و پس از زایمان در کنار مادر است، دولا نامیده می شود. در یک تحقیق، نشان 
داده شده که استفاده از دولات موجب مدت زمان کوتاه تر زایمان، کاهش میزان سزارین، 
نیاز کمتر به بی حسی اپیدورال، اتساع بیشتر دهانه رحم، درصد پایین تر دیسترس جنین 
و نمرات آپگار نوزادی بالاتر، شده است. تحقیقات کاهش قابل توجهی از ماساژ درمانی را 
بر درد و اضطراب زنان نخســت زا در حین زایمان نشان داده اند که می تواند به عنوان یک 
رویکرد غیرپزشکی سودمند در زایمان در نظر گرفته شود. علاوه بر این، با حضور حمایتی 
یک همراه، درد و اضطراب به طور قابل توجهی کاهش می یابد. بنابراین حضور یکی از اعضای 
خانواده باعث دلگرمی، امنیت و اطمینان روانی برای مادر می شود. از طریق این استراتژی ها، 
زنان احساس امنیت می کنند و زایمان را به عنوان یک رویداد فیزیولوژیکی بدون استرس 

تجربه می کنند و سطح رضایت آن ها بهبود می یابد. 

آیا حضور همسر 
در حین زایمان مفید است؟ 

دکتر فاطمه واثق رحیم پرور
دکتری بهداشت باروری

یادداشت 1

به طور کلی غذا خوردن برای داشتن قلبی سالم، شامل رعایت رژیم غذایی غنی از مواد مغذی 
است. منابع اولیه، غذاهای گیاهی مانند میوه ها، سبزیجات، آجیل، غلات سبوس دار و لوبیا هستند. 
مقادیر متوسط لبنیات و ماهی نیز مفید است. برخی از غذاها باید از یک رژیم غذایی که می تواند به 
پیشگیری یا مدیریت نارسایی قلبی کمک کند، حذف شوند. کارشناسان توصیه می کنند مصرف 
غذاهای شور و غذاهایی که چربی اشباع شده زیادی دارند، مانند گوشت قرمز سوسیس و کالباس، 
را محدود کنید. انجمن قلب آمریکا خاطرنشان کرده است که داشتن یک رژیم غذایی متنوع و با 
کیفیت بالا، می تواند به بهبودی بیشتر در افراد مبتلا به، کمک کند. یک مطالعه در سال 2018، 
اثر رژیم غذایی را بر افراد مبتلا به بیماری قلبی بررسی کرد. این مطالعه نشان داد خطر بستری و 
مرگ در افرادی که به کمبود هفت ماده مغذی یا بیشتر دچار هستند، تقریباً دو برابر افرادی ست 
که در تعداد کمتری از این مواد، دچار کمبود هستند. مواد مغذی، از ویتامین ها و مواد معدنی مانند 
کلسیم، منیزیم و ویتامین C تشکیل شده اند. کمبود عناصر ریز مغذی، به دلیل مصرف ناکافی 

غذاهای با کیفیت که عمدتا غذاهای گیاهی هستند ایجاد می شود.

< فیبر
غذاهای گیاهی، علاوه بر محتوای زیاد مواد مغذی، غنی از فیبر هستند. وجود فیبر در 

رژیم غذایی سالم، برای قلب مهم است. غذاهایی که حاوی فیبر بالایی دارند، عبارتند از 
میوه ها مانند شاه توت، تمشک، گلابی و پرتقال، سبزیجات از جمله نخود، آجیل، مانند 
بادام، گردو آمریکایی و پســته، غلات سبوس دار، مانند برنج قهوه ای، بلغور جو دوسر، 

حبوبات، مانند لوبیا و نخود فرنگی.

< ماهی 
مصرف مقدار متوسط ماهی نیز می تواند برای سلامت قلب مفید باشد، زیرا ماهی سرشار 

از اســیدهای چرب امگا 3 است. اسیدهای چرب امگا 3 باعث آهسته تر شدن تشکیل 
پلاک در رگ ها می شوند. AHA توصیه می کند که هر هفته 2 وعده ماهی، به ویژه انواع 
چرب ماهی ها، مانند ماهی سالمون و قزل آلا، که می توانند مفیدتر باشند، مصرف نمایید. 

< مصرف لبنیات 
متخصصان همچنین به مصرف مقادیر متوسطی از محصولات لبنی توصیه می کنند. 
طبق مقاله ای در سال 2018، تحقیقات اخیر نشان می دهد که غذاهای لبنی پرچرب، 
فراهمی زیستی مواد مغذی بیشتری نسبت به انواع کم چرب خود دارند. فراهمی زیستی، 
به توانایی بدن در جذب و استفاده از مواد مغذی اشاره دارد. غذاهای لبنی تخمیر شده، 

مانند ماست و پنیر، برای سلامت قلب مفید هستند. 

< غذاهای مضر برای گرفتگی قلب
پزشــکان توصیه می کنند مصرف نمک را کاهش دهید، از مصرف غذاهای حاوی چربی 
اشباع شده و نوشیدن مقادیر متوسط الکل خودداری کنید. طبق گفته کمیته پزشکان برای 
دارورسانی مسئولانه، جلوگیری از مصرف زیاد نمک، به کاهش خطر نارسایی قلبی کمک 
می کند. انجمن آنژیوگرافی و مداخلات قلب و عروق، برخی نکات را برای کمک به افراد در 
کاهش مصرف نمک کرده است که عبارتند از مصرف مقدار زیادی سبزیجات و میوه، که 
به طور طبیعی مقدار کمی نمک دارد، بخورید. سعی کنید در خانه آشپزی کرده و تنها در 
موقعیت های خاصی از بیرون غذا تهیه کنیدهنگام خرید مواد غذایی، برچسب آن ها را از 
نظر میزان سدیم بررسی کنید. میان وعده های بدون نمک، مانند هویج و بادام بدون نمک 
را انتخاب کنید. از مصرف فســت فودها و غذاهای فرآوری شده خودداری کنید. استفاده 
از چاشنی ها مانند سس گوجه فرنگی و خردل را محدود کنید و از گیاهان و ادویه هایی 
مانند پیاز، سیر و ادویه های گیاهی فاقد سدیم برای طعم دادن به غذاها استفاده کنید. طبق 
گفته مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها )CDC(، خوردن غذاهای حاوی چربی اشباع 
یا چربی ترانس، ممکن است در ابتلا به بیماری های قلبی نقش داشته باشد. چربی ترانس، 
نوعی روغن اســت که طی فرآوری مواد غذایی به چربی جامد تبدیل می شود. غذاهای 
حاوی چربی های اشباع شده عبارتند ازگوشت حاوی چربی، کره، روغن نارگیل، روغن نخل 
و بستنی است. غذاهای حاوی چربی های ترانس، ممکن است شامل غذاهای سرخ شده، 
کوکی ها، پای ها باشد. در یک متاآنالیز محققان دریافتند افرادی که مصرف الکل خود را به 
مقادیر متوسط محدود می کنند، خطر نارسایی قلبی کمتری دارند. CDC به مردان توصیه 
می کند مصرف الکل خود را به کمتر از دو نوشیدنی و زنان، به کمتر از یک نوشیدنی در 
روز محدود کنند. طبق گفته موسسه ملی قلب، ریه و خون، برای 5.7 میلیون نفر در ایالات 
متحده، نارسایی قلبی تشخیص داده شده است که به آن نارسایی احتقانی قلب نیز گفته 
می شود. در این شرایط، قلب خون کافی برای تأمین نیازهای بدن پمپ نمی کند. این امر 
می تواند در سمت راست، چپ یا هر دو طرف قلب تأثیر بگذارد. نارسایی در سمت راست 
قلب شامل ناتوانی قلب در پمپاژ خون کافی به ریه ها برای جمع آوری اکسیژن است. در 
نارسایی سمت چپ، قلب قادر نیست خون کافی غنی از اکسیژن را به تمام قسمت های 
بدن پمپ کند. نارسایی قلبی ممکن است به دلیل شرایطی باشد که قلب بیش از حد کار 
می کند، آسیب می بیند و ضعیف می شود. وقتی این اتفاق می افتد، بدن مواد خاصی را در 
خون آزاد می کند که اثر سمی بر قلب دارند. در حالی که یک رژیم غذایی سالم، در ارتقا 
سلامت قلب نقشی حیاتی دارد، سایر شیوه های زندگی نیز می تواند در این زمینه به شما 
کمک کنند. افراد ممکن است موارد مختلفی را امتحان کنند که عبارتند از ترک سیگار، 
ورزش منظم، یادگیری مدیریت استرس، خواب کافی و حفظ وزن متوسط است. غذاهایی 
که به پیشگیری یا مدیریت نارسایی قلبی کمک می کنند، شامل مواد غذایی غنی از عناصر 
مغذی هستند که کل بدن، از جمله قلب را تغذیه می کنند. اینها عمدتا از غذاهای گیاهی 
حاصل می شوند. رژیم غذایی مدیترانه ای، نمونه ای از یک برنامه غذایی و به نفع قلب است، 
زیرا با داشتن مقادیر متوسط ماهی و لبنیات، غذاهای گیاهی را در اولویت قرار می دهد. افراد 
همچنین ممکن است با اتخاذ برخی تغییرات در سبک زندگی، مانند ترک سیگار، ورزش 

منظم و خواب کافی در شب، خطر ابتلا به نارسایی قلبی را کاهش دهند.

غذاهای مفید و مضر 
برای سلامت قلب کدامند 

دکتر فریبا هندسی
متخصص قلب و عروق
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آفتاب یزد - گروه شبکه: ورزشــگاه آزادی به 
خاطــر قدمت طولانــی و فرســوده بودنش دیگر 
گنجایش فوتبالــی ندارد. حتی وضعیت چمن های 
این ورزشگاه بسیار بغرنج است به طوری که گفته 
می شــود که چمن ها قارچ زده اســت. البته مدتی 
است که مســئولان در حال بازســازی این کهنه 
ورزشگاه هســتند. حالا به خاطر شرایط ورزشگاه 
آزادی، وزارت ورزش تصمیم به ساخت ورزشگاهی 
جدید با گنجایش 120هزار نفر گرفته است. چندی 

پیش مهیار عســگریان سرپرست شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
درمورد وضعیت ورزشگاه جدید پایتخت گفته بود:»طراحی شهر فرهنگی 
- ورزشــی جدید ما در یک فاز اما اجرایش در 2 فاز است. به این دلیل که 
زیرســاخت های موردنیاز طرح جامع دیده شود تا در آینده با اجرای فاز 2 
به مشکل نخوریم . در فاز یک دست کم مطالبه اولیه مردم را لحاظ کرده ایم . 
یعنی یک اســتادیوم فوتبال که تا 120 هزار نفر گنجایش دارد . یک سالن 
بزرگ چند منظوره با ظرفیت 22 هزار نفر هم در این فاز اجرا می شود.«اما 
خیلی ها بر این باورند که ســاخت ورزشگاه با این مقدار گنجایش منسوخ 
شده است و کشورهای پیشرفته به ساخت ورزشگاه های فوتبالی کوچکتر با 
امکانات بهتری رفته اند از همین رو این موضوع با انتقادهایی روبه رو است. 
مثلا چندی پیش علي کفاشیان رییس پیشین فدراسیون فوتبال در گفتگو 
با یک رســانه در این خصوص گفته بود:»اصلا استادیوم 120 هزار نفري و 
100 هزار نفري در دنیا منسوخ شده است. به آن صورت دیگر از این کارها 

نمي کنند. اصولا دیگر 100 هزار تا و 120 هزار تا 
به درد نمي خورد. حتي سالنش را برخي مي گفتند 
20 هزارتایي بسازیم. ما مي گفتیم وقتي شما 20 
هزارتایي بسازید آن کسي که آن بالا نشسته اصلا 
زمین را نمي بیند و بازیکنان را تشخیص نمي دهد. 
اینها چیزهایي اســت که رد شــده. باید ظرفیت 

محدود باشد.«
حالا تازه ترین انتقادها مربوط می شود به میثاقی 
مجری برنامه فوتبال برتر. محمد حسین میثاقی در 
برنامه فوتبال برتر به پروژه وزارت ورزش برای ساخت ورزشگاه بزرگ 120 
هزارنفری در تهران پرداخت. میثاقی که به این پروژه نقد داشــت ورزشگاه 
جدید باشــگاه الهلال را مثال زد و گفت: »این باشگاه به تازگی از استادیوم 
۳0 هزارنفری رونمایی کرده است که بسیار شیک و درجه یک و با بهترین 
امکانات روز دنیاست.« مجری برنامه فوتبال برتر در ادامه افزود: »هیچ نیازی 
نیست شما ورزشگاه 120 هزار نفری بسازید. این کار اشتباه است. الان در 
حال حاضر امکانات یک استادیوم و محل ساخت و دسترسی مناسبش برای 
هواداران از اهمیت بیشتری برخوردار است. اصلا مگه در سال چند بازی با 
بیش از ۶0 هزار تماشــاگر در ایران برگزار می شود؟ به جای این استادیوم 
می توان ۳ اســتادیوم کوچکتر و با امکانات بهتر ساخت. دوستان در وزارت 
ورزش این نکته را باید برای بستن قرارداد در نظر بگیرند.« میثافی در انتها 
گفت: »اینکه بگویید من بزرگترین استادیوم را ساختم، جواب نمی دهد و 

ایده باشگاه های بزرگ و کشورهای صاحب فوتبال نیست.«

آفتاب یزد - گروه شبکه: ایران به پشتوانه تمدن غنی با جاذبه های 
طبیعی و تاریخی ای که دارد مقصد خوبی برای گردشــگران است، 
بی تردید جذب هرچه بیشتر گردشگر خارجی می تواند درآمدهای 
ارزی صنعت گردشگری را بیشتر کند، اما نه تنها ورود گردشگران 
خارجی به ایران طی ســال های گذشته همواره با مشکلاتی روبه رو 
بوده بلکه نبود یک اهتمام ویژه در امر گردشگری منجر به این شده 
تا مردم کشورخودمان کشورهای دیگر را برای گردشگری انتخاب 
کنند. به طوری که بنــا گفته حرمت الله رفیعی رئیس انجمن دفاتر 
خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی ایران، بیش از ۲ میلیون نفر در 
سال به ترکیه سفر می کنند. حرمت الله رفیعی با بیان اینکه بیشترین 
حجم توریســت هایی خروجی مربوط به ترکیه است، گفت: »بیش 
از۲.۵ میلیون نفر در سال به ترکیه سفر می کنند و ما امیدواریم انقدر 
جاذبه های گردشــگری داخل استان های خودمان تقویت شوند که 
مسافران و ایرانی ها، بازدید از کشورمان را در اولویت قرار دهند. ما 
سال بعد از کرونا اتفاق خوبی را شاهد بودیم و گردشگران داخلی ما 
با یک تغییر رویکرد، گردشگری داخلی را رونق دادند، اما متأسفانه 
متولیان امر در استان ها پذیرنده خوبی نبودند و استقبال مناسبی از 

مسافران صورت نگرفت.« رئیس مجمع ملی تشکل های گردشگری تصریح 
کرد: »استقبال مردم از سفرهای داخلی به حدی بود که در سال بعد از کرونا 
ما در شــیراز ۵ کیلومتر ترافیک جاده ای داشتیم، اما موفق نشدیم پذیرش 
درستی داشته باشــیم. حتی در کاشان یا نطنز آنقدر حجم مسافر زیاد شد 
که از طریق رسانه ملی اعلام کردند ظرفیت پر شده و مردم مقاصد جایگزین 
را انتخاب کنند، اما با این حال به دلیل عدم مدیریت درســت این حجم از 
مســافر حفظ نشد و ما در ســال قبل به یک باره شاهد ریزش شدیدی در 
مســافران داخلی بودیم.« وی تأکید کرد: »متأسفانه استاندارها و سفرای ما 
اهتمام ویژه ای در امر گردشــگری ندارند، در حالی که می توان با یک اقدام 
درست گردشگران داخلی و خارجی زیادی را به بازدید از جاذبه های فرهنگی، 

تاریخی، تفریحی و طبیعی داخل کشور ترغیب کرد.« 

< پلمب های گسترده به گردشگری آسیب زده
همانطور که عنوان شــد ورود گردشــگران خارجی به ایران طی سال های 
گذشــته همواره با مشــکلاتی روبه رو بوده، از فیلتر بودن شــبکه های 
اجتماعی گرفته تا مسئله پوشش، طوری که سبب شده این صنعت از ایران 
روی برگرداند، اما حالا مدیران وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دســتی به فکر راهکاری برای بازگشت این توریست ها به کشور افتاده اند و 
 آنهم استخدام اینفلوئنسرهای خارجی برای تبلیغ ایران است. در همین باره 
علی اصغر شالبافیان، معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی خبر از ورود 
اینفلوئنسرهای گردشگری به ایران داده است، او گفته که: »۲۰ اینفلوئنسر 
از کشورهایی مانند چین، مالزی و برزیل برای تولید محتوای گردشگری به 
ایران می آیند، گروه های رسانه ای را هم به ایران می آوریم، این کار مستمری 
اســت که همیشه انجام می شود. همچنین چندی پیش بازیگر بالیوودی نیز 
به ایران آمد و یک نشست رســانه ای هم برگزار کرد«. درباره اینکه حضور 
اینفلوئنسر در جذب گردشگر موثر است یا ایران شرایط پذیرش اینفلوئنسر 
را دارد اردشیر اروجی، کارشناس میراث فرهنگی و گردشگری به خبرآنلاین 
گفته است: »حضور اینفلوئنسرهای گردشگری بسیار مفید است در صورتی 
که برخی معضلات گردشــگری مثل بحث فیلترینگ، پوشش گردشگران، 
رزرواســیون بین المللی حمل ونقل و هتل، امنیت گردشــگران و دریافت 
کارت های اعتباری بین المللی حل شــود اگر این مشکلات حل نشود تبلیغ 

اینفلوئنسرهای گردشگری به ضد تبلیغ تبدیل خواهد شد.« 

< سیم کارت بدون فیلتر یا حق کاپیتولاسیون؟ 
طی چند ماه اخیر خبر ارائه ی سیم کارت بدون فیلتر به گردشگران خارجی 
با واکنش های بسیاری از سمت مردم مواجه شده است. عده ای معتقد بودند 
این کاپیتولاسیون است و یک بی احترامی به تمام شهروندان ایرانی به حساب 
می آید. ایده ای که اجرایی نشــد اما در ۲۷ بهمن عــزت الله ضرغامی، وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به این موضوع اشاره کرد و گفت: 
»گردشگر که می آید باید سیم کارتی داشته باشد که با خانواده خود در ارتباط 
باشد، پس چگونه عکس تفریحات و یادگاری خود را از ایران بفرست. ما یک 
جمله می گوییم باید سیم کارت بدهند همه حمله می کنند و افکار عمومی به 
اشتباه آن را با کاپیتولاسیون مقایسه می کند، این هیچ ربطی به کاپیتولاسیون 
ندارد، بلکه این نیاز اولیه گردشگر است.« ضرغامی چند روز قبل هم در حاشیه 
جلسه هیئت دولت درباره سیمکارت های بدون فیلتر برای اینفلوئنسرها گفت: 
»وقتی اینفلوئنســری دعوت می کنیم بنده خدا باید یک سیمکارت بدون 
فیلتر داشته باشــد چرا که ما او را صدایش کرده ایم که بیاید بگوید در ایران 
چه خبر است.« البته که اینفلوئنسرها برای تبلیغ گردشگری در ایران نیاز به 
ســیم کارت های بدون فیلتر دارند تا بتوانند برای کاری که استخدام شده اند 
انجام وظیفه کنند، اما اگر قرار باشد همه گردشگرانی که وارد ایران می شوند 
برخلاف مردم خودمان دسترسی بدون فیلتر به فضای مجازی داشته باشند 
چه اتفاقی می افتد، اروجی دراین باره می گوید: »گفته شد وقتی مسافری وارد 
ایران می شود سیم کارت بدون فیلتر به آن ها خواهیم داد و بعد این خبر اجرایی 
نشد. اگر مسئولان این کار را اجرا می کردند کار نامناسبی بود و یک ضد تبلیغ 
محسوب می شد. حتی اگر توجیه کنند که چون در کشور ما فیلترینگ هست 
سیم کارتی بدون فیلتر به گردشــگران می دهیم تا شما با خانواده در ارتباط 

باشید. گردشگر فکر می کند که قصد کنترل آن را داریم.« 

< فیلترینگ گسترده و ضررهای غیرقابل انکار
بعــد از اعمال فیلترینگ ارتباط دنیای گردشــگری با جهان قطع شــد. 
بومگردی هایی که در فضای مجازی فعالیت می کردند و باعث رونق گردشگری 
شدند به یکباره با فیلترشدن فضای موجود امکان تبلیغات و جذب مخاطب 
از آن ها گرفته شــد و آســیب مالی جبران ناپذیری دیدند. اردشیر اروجی 
در این باره بیان می کنــد: »بومگردی ها در فضای مجازی فعالیت می کردند. 
فرهنگ ایرانی را تبلیغ می کردند، کارشان رونق گرفته و درآمدی برای جوامع 

محلی داشتند که فیلترینگ را انجام دادند. خوب حالا صاحبان این 
کسب وکارها کجا تبلیغات کنند؟ در بله و ایتا تبلیغ کنند؟ گردشگر 
خارجی که بله و ایتا ندارد به همین دلیل سرمایه گذاری بومگردی ها 
هوا شد و از بین رفت.« او اضافه می کند: »یکی از نکات مهم که باعث 
می شود ما گردشگرفرست می شویم و نه گردشگرپذیر به علت این 
است که ما در تفاهم نامه های بین المللی بایدها و نبایدهای گردشگری 
را صریح و صادقانه بیان نمی کنیم. ما باید اعلام کنیم که در کشور ما 
فیلترینگ هست. متاسفانه جوی ایجاد شده و گردشگر ترس دارد که 
چگونه با خانواده اش ارتباط برقرار کند. آن ها با فیلترشکن آشنایی 

ندارند و برفرض به ایران هم بیایند از کجا فیلترشکن تهیه کنند.« 

< رزرواسیون بین المللی حمل و نقل و هتل
رزرواسیون حمل ونقل حتی برای سفرهای داخلی دچار مشکلاتی 
هست. سایت های آنلاین سریع ظرفیتش پر می شود و بعد از مراجعه ی 
حضوری با اصرار و خواهش می توان بلیت تهیه کرد. حال گردشگر 
خارجی چطور می تواند بلیت سفر به ایران را تهیه کند. اروجی با بیان 
اینکه ناوگان هوایی کشور فرسوده و ناایمن شده می گوید: »ما یک 
رزرواسیون حمل و نقل داخلی داریم که آن هم نصف و نیمه کار می کند و یک 
رزرواسیون بین المللی حمل ونقل داریم که متاسفانه ناوگان حمل و نقل هوایی 
ما فرسوده است. این ها آلارم خطر است. بنابراین در آژانس های گردشگری 

خارجی برای سفر به ایران چندان اطمینان خاطر وجود ندارد.« 

< عدم وجود کارت های اعتباری
کارت اعتباری یکی از انواع کارت های ارزی اســت که در ایران وجود ندارد. 
مســافری که وارد ایران می شــود قصد خرید دارد اما نمی تواند از کارت 
اعتباری اش اســتفاده کند و باید پول نقد همراه خود داشته باشد. این یک 
روش قدیمی است و در هیچ جای دنیا دیگر انجام نمی شود. کارشناس میراث 
فرهنگی و گردشگری بیان می کند: »از بعد انقلاب به دلیل اینکه ارتباط بانکی 
بین المللی ما قطع شده کارت های اعتباری هم دیگر قابل استفاده نیستند. 
این روشــی که در فرودگاه پول ها تبدیل و بــه کارت اعتباری ریالی انتقال 
داده می شــود، روش درستی نیست زیرا گردشگر نمی تواند حساب کند که 
ارزش پولش چگونه تبدیل شده است.« هر اینفلوئنسر خارجی به ایران بیاید 
سبک پوشش و تیپ خاصی دارد. اروجی در پاسخ به این سوال که آیا حدود 
این پوشــش مورد تایید مسئولان می شود یا حتی بلاگرهایی پیدا می شوند 
که بتوانند با شرایط مناســب فعالیت کنند، می گوید: »خانم گردشگری که 
وارد ایران می شــود باید حتما حجاب را رعایت کند. وقتی که ما هنوز خانه 
را برای حضور مهمان آماده نکرده ایم و بعد مهمان را دعوت می کنیم به ذوق 
مهمان می خورد. بلاگرها تبلیغ هم کنند وقتی مسافر بیاید اما خانه آماده ی 
پذیرایی نباشــد این خودش یک ضدتبلیغ به حساب می آید و باعث ضرر 
می شود. اگر مشکلاتی که بیان شده، حل نشود تبلیغات بلاگرهای گردشگری 
به ضد تبلیغات تبدیل خواهد شد.« او از کاروانسرایی که به علت بدحجابی 
گردشگران پلمپ شده می گوید: »اکثر بلاگرها تیپ و پوشش خاصی دارند. 
موردی بود در یک کاروانسرا گردشگران آب بازی ساده کردند بعدش داستانی 
شد که مدیر عامل را گرفتند. بعد مسئولان می گویند که چرا گردشگری رونق 
پیدا نمی کند. پلمب های گسترده به گردشگری آسیب زده است.« اروجی با 
تاکید بر اینکه اول مشــکلات موجود حل شود و بعد با حضور اینفلوئنسرها 
ایران را می توان به عنوان قطب گردشگری تبلیغ کرد، ادامه داد: »به مشکلات 
اصلی سیستم گردشگری پرداخته نمی شود. علت ها را رها کرده و به معلول ها 

پرداخته اند. علت ها حل شود شاهد رونق گردشگری خواهیم بود.«

بیش از۲.۵ میلیون ایرانی در سال به ترکیه سفر می کنند و این درحالیست که در اولین سال بعد از کرونا امکان تغییر وضعیت وجود داشت 
ولی مسئولان نتوانستند از این فرصت استفاده کنند 

فرصت از دست رفته! 
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مرحبا  ای پیکِ مشتاقان بده پیغامِ دوست حافظ نامه 
تا کُنم جان از سرِ رغبت فدای نامِ دوست

تفســیر: یک استاد بزرگواری گفتند بخاطر مشکل جمعیتی حداقل 
چهار یــا پنج فرزند بیاورید. حافظ می گویــد: جانم به فدایت خبر 

خوش تر و توصیه بهتر از این حرفها ندارید؟!

یــک غواص ایتالیایــی به مدت یــک دقیقه و ۴0 
ثانیه در عمق 1۴0 متری بدون اکســیژن شنا کرد 
و رکوردی که تنها ۳۶ ســاعت شکسته شده بود را 
از آن خود کرد. والنتینا کافولا فقط ۳۶ ساعت طول 
کشــید تا رکورد جهانی غواصی بدون اکسیژن را از 
یاسوکو اوزکی پس بگیرد. به گزارش فرارو، والنتینا 
کافولا، با شــیرجه زدن به عمق 1۴0 متری با یک 
باله و بدون اکســیژن یا کمک، رکورد جدیدی در 

گینس به ثبت رســاند. رکورد قبلی او در سال 201۷ در عمق 12۵ متری 

در رکوردهــای جهانــی گینس ثبت شــد، اما روز 
پنجشنبه توســط اوزکی در دریاچه شیرتوکوگو در 
جزیره هوکایدو ژاپن شکسته شد. این رکوردشکنی 
۳۶ساعت شکسته شد و والنتینا در لاگو دی آنترسلوا 
در کوه های آلــپ ایتالیا آن را پس گرفت و در برابر 
بارش برف سنگین و دمای آب سه درجه سانتی گراد 
در آب شیرجه زد. او به مدت یک دقیقه و ۴0 ثانیه 
در عمق 1۴0 متری شــنا کرد. کافولا قصد دارد در 

مسابقات جهانی غواصی آزاد در بلگراد در ماه جولای شرکت کند.

یک بزرگواری اخیرا بخاطر مشــکل 
جمعیتی گفته اند: حداقل هر خانواده 
باید چهار یا پنج فرزند داشته باشد. 

در این زمینه به ایشان عرض می شود: 
فرمودید: حداقل چهار  تازه  قربونت، 
یا پنج بچه بیاوریــد؟ حداکثر چند 
بچه بایــد بیاوریم؟ به قول قدیمی ها 

»خم رنگرزی هم نیست«. 
خدا وکیلی در این شرایط و استرس 
و فشار تورمی »زیست غیر معمولی« 

داریم. 
الان بچــه لــپ تــاپ می خواهــد 
تلویزیــون ال ســی دی ســینمایی 
می خواهد گوشــی آیفون می خواهد 
لبــاس و کفش مــارک و برند ترک 
می خواهد حالا چند تا از این بچه ها 
 با این مطالبات داشــته باشی یعنی 

به فنا رفتی. 
به یاد دارم در دوران کودکی دلم یک 
اسب اسباب بازی می خواست که تو 
عالم خیالات خــود مثل یک کابوی 
سوارش بشم. هر چه به پدر و مادرم 
گفتم قبول نکردند یعنی نداشــتند 
که برایم بخرند. برای همین ســوار 
بالش می شــدم فرض می کردم سوار 
اسب شــدم! بچه های قدیم این گونه 
بودند. حالا برای کودک خردســالم 
گوشی اســباب بازی خریدم پرتش 
کرد یک طــرف و با عصبانیت گفت: 
واقعی میخوام«. حالا تصور  »گوشی 
کنید من چند تا از این بچه ها بیارم 
که هر کدامشــان گوشی و لپ تاپ 
و... می خواهنــد چه خاکی به ســرم 
بریزم؟ لذا جســارتا تذکــر بچه دار 
شدن این اســتاد بزرگوار را ندیده و 
مسئولین  البته  می گیریم.  نشــنیده 
و طرفــداران چنیــن طرح هایی اگر 
حداقل  شــوند  پیشقدم  خودشــان 
چهار یــا پنج بچه بیاورند چه بســا 
مشکل جمعیتی حل شود و نیازی به 
درخواست و فراخوان مردمی نباشد!

خبرچین

تذکر 
بچه دار شدن 

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 

 

 دیالوگ 

شــنیدید که میگن: »امروز اولین روز از بقیه 
زندگی شماست؟« این حرف همیشه درسته 

به جز یک روز. روزی که زنده نیستید.
زیبای آمریکایی/ سام مندز

رکورد جهانی غواصی بدون اکسیژن شکسته شد

اصرار وزارت ورزش بر ساخت استادیوم 1۲۰ هزار نفری 

کارشناسان: ساخت استادیوم های بزرگ منسوخ شده


